















































































































































































































































































































































































































































پنج شنبه 18 بهمن  1403-6 فوریه 2025 -7 شعبان  1446 - شماره  27388

خبر
دارو هم لاکچری شد؛ »درمانِ کارگران« گروگان دعواها! 

توان سازمان های بیمه گر برای تامین پوشش هزینه های 
درمان محدود است که این امر متاثر از میزان وصولی 

حق بیمه های دریافتی ست. 
بدون  که  فاجعه ای  است،  فاجعه  یک  دارو  گرانی 
از  است؛  شده  آوار  مردم  سر  بر  ناگهان  پیش درآمد، 
بین  گرانی  دارویی،  تولیدکنندگان  قیمتی  داده های 
برای  دارو  قیمت  و  برمی آید  درصد   ۴۰۰ تا   ۳۰  ،۲۰
بیماری های مختلف، حداقل 5۰ تا 6۰ درصد افزایش 
به  را  دارو  بی مقدمه،  قیمتیِ  شوک  این  است.  یافته 
کالایی لاکچری تبدیل می کند و مردم را از فکر خرید 

دارو منصرف می سازد.
دیدن  با  نفر   ۳ داروخانه،  مشتری   ۱۰ هر  از  »گاهی 
واقعیت های  می شوند«.  منصرف  خرید  از  قیمت، 
فضای  در  گذشته  روزهای  در  این،  مانند  دردناکی 
رسانه ها منتشر شد؛ و کشف این گزاره که بخشی از 
مردم توان خرید دارو ندارند، نیاز به کندوکاو چندانی 

ندارد.
تهران  غرب  در  محله ای  در  داروخانه  یک  سراغ  به 

می رویم؛ زهرا، کارشناس داروسازی این داروخانه در مورد 
انصراف بخشی از مردم از خرید دارو می گوید: قیمت داروها 
این  است؛  داشته  چشمگیری  صعود  بهداشتی،  اقلام  تمام  و 
اواخر بسیاری از داروها از جمله ویتامین ها، مکمل ها، آمپول ها 
مراجعانی   روز  در  ما  شده اند.  گران  آنتی بیوتیک  داروهای  و 
داریم که بعد از پرسیدن قیمت دارو، چند دقیقه مکث می کنند 

و بعد با گفتن یک »ممنونِ ساده« داروخانه را ترک می کنند.
به گفته این کارشناس، گروه های آسیب پذیر بسیاری از خرید 
دارو انصراف می دهند حتی پیش می آید که زنان باردار یا تازه 
زایمان کرده ای که پزشک برایشان داروی تقویتی تجویز کرده، 

بعد از اعلام قیمت های جدید، منصرف می شوند.
با  درمان،  بحران  است؛  بزرگ  مصیبت  یک  دارو،  گرانی 
وقتی  و  می شود  تشدید  دارو،  افسارگسیخته ی  کالایی سازی 
ابعاد  بحران  این  می آید،  میان  به  بیمه ای  صندوق های  پای 
بزرگ تری می یابد؛ و وضع تامین اجتماعی به مراتب بحرانی تر 
است، ظاهراً سقوط خدمات دارویی و درمانی تامین اجتماعی 

با شتابی تند کلید خورده است.
قیمت ها،  آزادسازی  دارو و  اعلام گرانی  از  بعد  در روزهای 
ناتوانی  از  اجتماعی  تامین  درمان  مدیرکل  غفاری«  »شهرام 
پرده  دارو  قیمت های جدید  پوشش  در  این صندوق  گسترده 
برداشت و آب پاکی را روی دست بیمه شدگان ریخت: تامین 
اجتماعی توان پوشش بیش از ۲۰ درصد افزایش قیمت دارو 

را ندارد.
غفاری با بیان اینکه » افزایش قیمت دارو توسط سازمان غذا 
و دارو بدون هماهنگی با سازمان های بیمه گر پایه انجام شد 
و در نتیجه قیمت ها در سامانه های بیمه ها به روزرسانی نشده 
بود« اعلام کرد: افزایش قیمت دارو توسط سازمان غذا و دارو 
انجام می شود و بر اساس سرجمع تعرفه های امسال، میانگین 
قیمت دارو نباید بیش از ۲۰ درصد افزایش داشته باشد، ولی 

است.  از ۲۰ درصد  بیشتر  مراتب  به  انجام شده  افزایشی که 
کمبود  یا  تولیدکننده  از  حمایت  برای  دارو  و  غذا  سازمان 

کسری های دارو این اقدام را انجام داده است.
به نظر می رسد تامین اجتماعی در بهترین حالت و در صورت 
را  داروها  گرانی  درصد   ۲۰ سقف  تا  فقط  قیمت ها،  اصلاح 
پوشش خواهد داد و پرداخت باقی بر دوش بیمه شده خواهد 
افتاد؛ البته این در حالیست که این صندوق موفق شود مطالبات 
کند.  پرداخت  را  قرارداد  درمانی طرف  مراکز  و  داروخانه ها 
هم اکنون این مطالبات سنگین شده و پوسترهایی از این دست، 

پشت شیشه های داروخانه ها به چشم می خورد!
کارگران  درمان  که  رسیده  فرا  حالی  در  دارو  گرانی  موج 
تامین  از  داروخانه ها  و  درمانی  مراکز  دعواهاست،  گروگان 
دارد،  مطالبه  دولت  از  اجتماعی  تامین  طلبکارند،  اجتماعی 
سال،  پایان  به  رسیدن  وجود  با  که  همتی  هزار  مطالبه ای 
درمان  معاون  غفاری،  شهرام  بهمن ماه،   ۳ نمی شود.  پرداخت 
تامین اجتماعی در نامه ای به سازمان برنامه و بودجه خواستار 
پرداخت ۲5 همت برای پرداخت مطالبات مراکز درمانی شد؛ 
در این نامه به طلب 6.۴ همتی داروخانه های طرف قرارداد از 
این  از  تامین اجتماعی اشاره شده و درخواست شده بخشی 

۲5 همت با بدهی تامین اجتماعی به داروخانه ها تهاتر شود.
و  نیست  همت   ۲5 اختصاص  یا  نامه  این  پاسخ  از  خبری 
بنابراین به احتمال زیاد تامین اجتماعی قادر به پرداخت بدهی 
تا  قیمت  افزایش  نتیجه  در  بود؛  نخواهد  داروخانه ها  به  خود 
۴۰۰ درصدی داروها چطور قرار است در این صندوق پوشش 

داده شود؟
آینده  اجتماعی،  تامین  و  رفاه  کارشناس  حیدری«  »علیرضا 
در  و  نمی بیند  روشن  را  بازنشسته  و  شاغل  کارگران  درمان 
بحران  بحران،  اولین  می گوید:  ایلنا  به  سوال  این  به  پاسخ 
معیشت است که مدتی ست کارگران با آن دست به گریبان اند 
و زندگی شان تحت الشعاع قرار گرفته؛ بحران دوم که شوک 

بازنشسته  و  شاغل  کارگران  زندگی  به  جدیدی 
توجه  با  است؛  درمان  و  دارو  بحران  می کند،  وارد 
به افزایش قیمت ها که از ناحیه دولت اتفاق افتاده، 

بحران سنگینی در راه است.
به  را  دارو  قیمت گذاری  دولت  می دهد:  ادامه  او 
اینکه  خاطر  به  و  گذاشته  کنار  تولیدکنندگان  نفع 
داده  قیمت  افزایش  اجازه  نکند،  زیان  تولیدکننده 
ارز  نرخ  آینده  سال  که  باشیم  داشته  دقت  است. 
هم  آن  تخصیص  میزان  و  افزایش  دارو  ترجیحی 
کاهش می یابد در نتیجه یک گرانی مضاعف دارو آن 
طرف سال خواهیم داشت به عبارتی دو موج پیاپی 

گرانی دارو در عرض چند ماه اتفاق می افتد.
پوشش  تامین  برای  بیمه گر  سازمان های  »توان 
از  متاثر  امر  این  هزینه های درمان محدود است که 
دریافتی ست«؛ حیدری  بیمه های  میزان وصولی حق 
با بیان این مطلب گفت: وقتی افزایش دستمزد کافی 
نیست و حق بیمه پرداختی کم است، توان پرداخت 
تامین اجتماعی هم تنزل می یابد؛ اگر برای سال آینده 
اجتماعی  تامین  توان پوشش  یابد،  افزایش  ناکافی  دستمزدها 

بازهم کمتر می شود.
تامین  بیمه شدگان  بی سرانجام  جدال  به  رفاه  کارشناس  این 
اجتماعی و دولت اشاره کرد و گفت: شاید روی کاغذ منابع 
کافی برای تامین اجتماعی موجود باشد ولی نقدینگی نیست؛ 
سازمان  نقدینگی  از  درصد   ۳۰ تا   ۲5 تامین  تکلیف  چراکه 
برعهده دولت است که دولت به این تعهد عمل نمی کند، تعهد 
جاری پرداخت نمی شود، بدهی گذشته دولت هم سر به فلک 

کشیده و اراده ای برای پرداخت نیست. 
قیمت دارو را پوشش خواهد  افزایش  از  سازمان چه سهمی 
داد؛ حیدری می گوید: به احتمال زیاد سال آینده، سهم پوشش 
بیمه ای داروها کاهش و پرداخت از جیب مردم در داروخانه ها 
بعد  سال  وضعیت  واقع  در  یافت؛  خواهد  افزایش  بازهم 
نگران کننده است؛ مشکلات جدی خواهیم داشت که فرمولی 

برای راه حلش ندارند؛ همه چیز به بازار محول شده است.
رایگانِ  درمان  شیرینِ  رویای  و  اساسی  قانون   ۲۹ اصل  از 
همگانی به جایی رسیده ایم که امروز قوانین خشن بازار آزاد 
بر سر بیماران سایه انداخته؛ این بازار و قواعد بیرحمِ آن است 
البته همه  تعیین می کند و  را  از درمان  انصراف  یا  که درمان 

نگرانی ها به بازار رسمی دارو ختم نمی شود.
داروها  از  خیلی  جدی ست.  ترس  یک  بیماری،  از  ترس 
»بازار  پای  نایاب شده اند و لاجرم  به کالای لاکچریِ  تبدیل 
»اندوکسان« داروی شیمی درمانی  میان آمده است؛  به  سیاه« 
سرطان، یکی از همین کالاهای لاکچری نایاب است که باید 
با قیمت های نجومی از بازار سیاه خریداری شود. شاید فقط 
ده درصد مردم توان خرید داروهای چند ده میلیونی بازار سیاه 
مردم،  زندگانی  دردآور  مختصات  این  در  و  باشند  داشته  را 
سرنوشتی سیاه تر از این نیست که یک عضو خانواده به سرطان 

یا یک بیماری خاص دیگر دچار شود.....

رئیس سازمان چای کشور از حل مشکل ۲5 ساله چای سنواتی 
خبر داد و گفت: تبلیغات چای خارجی در کشور ممنوع است.

با اصحاب  حبیب جهانساز ظهر چهارشنبه در نشست خبری 
کرد:  اظهار  فجر  مبارک  دهه  تبریک  با  خبرنگاران  و  رسانه 
و  دستگاه ها  با  اصحاب  و  خبرنگاران  تعامل  و  همراهی 
خصوص  در  مهم  این  و  می شود  تعالی  موجب  سازمان ها 

سازمان چای هم صدق می کند.
رئیس سازمان چای از پرداخت یک هزار و ۷۸۴ میلیارد تومان 
با  دولت  امسال  کرد:  بیان  و  داد  خبر  چایکاران  مطالبات  از 
و  تضمینی  خرید  درصدی   ۲5 سهم  قدر  موقع  به  پرداخت 
کنترل واردات بی رویه، گام مؤثری در جهت کمک به چای و 

چایکار برداشته است.
چایکاران  مطالبات  از  درصد   ۱۲ تنها  اینکه  بیان  با  جهانساز 
شمالی باقی مانده است، گفت: بالغ بر ۲ هزار هکتار از باغات 

رها شده در سال گذشته احیا شده است.
در  تسهیلات  تومان  میلیارد   ۸۱ بر  بالغ  امسال  وی،  گفته  به 
گردش و ۲۷ میلیارد و 6۰۰ میلیون تومان تسهیلات سرمایه ای 

در اختیار چایکاران قرار گرفته است.
هکتار   5۰۰ احیای  و  اصلاح  از  کشور  چای  سازمان  رئیس 
باغات چای خبر داد و بیان کرد: ۳۰ میلیارد تومان تسهیلات 

جهت خرید چای داخلی طی دو مرحله پرداخت شده است.
چای  خرید  به  منوط  چای  واردات  اینکه  بیان  با  جهانساز 
داخلی است، گفت: دولت واردات چای را محدود کرده است 
که  شده  کشور  وارد  تن چای  هزار   ۳۸ امسال  رو  این  از  و 

نسبت به سال گذشته 5۰ درصد کمتر است.
ممنوع  کشور  در  خارجی  چای  تبلیغ  اینکه  به  اشاره  با  وی 
است، افزود: این دغدغه بارها با صدا و سیما مکاتبه شده اما 

همچنان تبلیغات چای خارجی در صدا و سیما ادامه دارد.
رئیس سازمان چای با بیان اینکه تبلیغ چای برندهای خارجی 

در باغات هند و سریلانکا در صدا و سیمای داخل نمایش داده 
می شود، اضافه کرد: دولت راهبرد حمایتی از کالای داخلی 

دارد اما این رویه در صداوسیما مرسوم نیست.
جهانساز با بیان اینکه سرانه مصرف چای در کشور، ۸۰ هزار 
تن است، گفت: ۲۰ هزار تن آن از محل تولید داخلی و مابقی 

از محل واردات تأمین می شود.
باغات چای در دستور کار سازمان  اینکه احیای  بیان  با  وی 
چای قرار دارد، افزود: سرمایه گذاری و ارائه تسهیلات برای 
دستور  در  چای  باغات  بهزراعی  و  توسعه  جهت  چایکاران 

کار قرار دارد.
رئیس سازمان چای با بیان اینکه تغییر کاربری افسارگسیخته 
از  حمایت  با  گفت:  ندارد،  وجود  چای  باغات  حوزه  در 
چایکاران و پرداخت به موقع معوقات دنبال انگیزه فعالیت در 

صنعت چای هستیم.
به گفته جهانساز، تناسب بخشی واردات و صادرات در حوزه 
لطمه  محصول  این  بازار  به  که  باشد  گونه ای  به  باید  چای 

وارد نکند
وی از حل مشکل ۲5 ساله چای سنواتی در کشور خبر داد 
و افزود: مشکل چای سنواتی با حمایت و همراهی دولت و 

مجلس پس از ۲5 سال چشم انتظاری چایکاران مرتفع شد.

حل مشکل 25 ساله چای سنواتی؛ تبلیغات چای خارجی در کشور ممنوع است

معاون مرکز بهبود محیط کسب وکار وزارت اقتصاد گفت: قرار 
است پلتفرم ها ذخایر طلای خود را در بانک کارگشایی سپرده 
گذاری کنند و به اندازه همان ذخیره طلا امکان فروش داشته 
باشند و پس از اتمام ذخیره درگاه آن پلتفرم قفل می شود و در 

این صورت هیچ خالی فروشی رخ نمی  دهد. 
محمدرضا حاجی جعفری، معاون مرکز بهبود محیط کسب وکار 
وزارت اقتصاد درباره تعیین تکلیف سکوهای اینترنتی فروش 
طلا و مردمی که از این سکوها خریداری کردند، اظهار داشت: 
فروش  پلت فرم های  برای  که  نامه ای  آیین  اولین  در سال ۹۹ 
اینترنتی  نامه ای برای خرید و فروش  طلا تدوین شد و آیین 
طلای خام و آب شده وجود دارد که متاسفانه این آیین نامه 

ابهاماتی دارد.
وی ادامه داد: متقاضی که قصد راه اندازی و ایجاد پلت فرم 
به اتحادیه کسب و کار مجازی مراجعه کند، و این  را دارد 
اتحادیه می تواند با دو شرط مجوز را صادر کند و دو شرط 
دوم  و شرط  باشد  داشته  نماد«  »ای  اولا  که  است  این  ساده 
اینکه قراردادی با صاحبان کسب و کار طلا را ارایه کند به 
این معنا که به یک طلا فروش و دارنده طلا متصل هستند و 

تضمینی باشد که این پلت فرم صوری نیست.
گفت:  اقتصاد  وزارت  کسب وکار  محیط  بهبود  مرکز  معاون 
این رویه از سال ۹۹ بوده و بعد از آنکه درگاه ملی مجوزها 
راه اندازی شد و این مجوز هم تحت عنوان سامانه معاملات 
آنلاین طلا خام و اب شده و مصنوعات طلا و جواهر بر روی 
درگاه ملی مجوزها بارگذاری شد. پس از آن برای متقاضیان 
صف درخواست ایجاد شد و از ابتدای راه اندازی این مجوز 
کنند و  دریافت  را  مجوز  این  توانستند  نفر  امروز ۲6۱  به  تا 
جدید  ضوابط  تا  است  شده   لغو  جدید  مجوز  دریافت  فعلا 

اعمال شود.
حاجی جعفری با اشاره به نگرانی ها از خالی فروشی از بستر 
این پلتفرم ها تاکید کرد: نکته مهم این است که هیچ فرآیندی 
نظارتی برای این مجوز تعبیه و پیش بینی نشده بود تا اینکه آبان 
ماه یکی از دستگاه های امنیتی و نظارتی حساس شدند و به 
این موضوع ورود کردند و اعلام شد که احتمالا در بستر این 
پلت فرم ها خالی فروشی صورت می گیرد. ما هم به عنوان ناظر 
بر فرآیند صدور مجوزها سریعا در این باره جلسه ای برگزار 
کردیم و بررسی ها نشان داد که این نوع مجوز دهی اشکال 
دارد و باید ضوابطی برای نظارت بر این پلت فرم ها طرح شود 
که مطمئن شویم وقتی ادعا می شود طلایی بر بستر پلت فرم 

فروش رفته واقعی است و فیزیک دارد.
طلایی  خرید  زمان  همان  در  داشت  توجه  باید  افزود:  وی 
تحویل نمی شود و مردم در آن پلت فرم کیف پول هایی دارند 
که با هر میزان واریز وجه آن کیف پول شارژ و تبدیل به طلا 
این  این میزان طلا ممکن است در میان مدت در  می شود و 

پلت فرم نگهداری شود.
درباره  اقتصاد  وزارت  کسب وکار  محیط  بهبود  مرکز  معاون 
محاسبات میزان طلای فروخته شده در روز تحویل براساس 
میزان  که  باشند  داشته  توجه  داشت:  اظهار  طلا  روز  ارزش 
طلایی که تحویل داده می شود براساس وجهی است که همان 
روز خرید بابت آن میزان خرید طلا پرداخته شده  است. یعنی 
اگر در روز خرید هر گرم طلا 5 میلیون تومان بوده و فردی ۳ 
گرم طلا خریده باید همان ۳ گرم طلا به خریدار تحویل داده 
شود ولو اینکه در روز تحویل طلا، قیمت هر گرم طلا به بیش 
از 5 میلیون تومان رسیده باشد. طبق فقه همان لحظه خرید که 

بیع پردخت می شود قیمت های همان لحظه ملاک است.

وی گفت: حال اینکه نگرانی از این بابت ایجاد شد که ممکن 
است فردی از طریق این پلت فرم چند کیلو طلا خریده باشد 
اما فعلا قصد تحویل آن را ندارد اما در زمان تحویل این طلا 
بعد از چند ماه، پلت فرم طلایی برای تحویل نداشته باشد و 
و  نگرانی  این  رفع  برای  باشد.  داده  فروشی رخ  واقعا خالی 
ایجاد تضیمن بابت اینکه معادل طلای فروخته شده در بستر 
پلت فرم، واقعا فیزیک طلا وجود داشته باشد، اعلام کردیم که 
هر فردی که متقاضی دریافت مجوز پلتفرم طلا است، ذخیره 

طلا داشته باشد.
حاجی جعفری تاکید کرد: قرار بر این شده که پلتفرم ها ذخایر 
به  و  کنند  بانک کارگشایی سپرده گذاری  در  را  طلای خود 
از  باشند و پس  امکان فروش داشته  اندازه همان ذخیره طلا 
اتمام ذخیره به خودکار درگاه آن پلتفرم قفل می شود و در این 

صورت هیچ خالی فروشی رخ نمی دهد.
این معاملات  از  اینکه چه میزان  از  تا الان  اینکه  بیان  با  وی 
طلا واقعی بوده اطلاع دقیقی نداریم، ادامه داد: مرکز توسعه 
این ۲6۱ دارنده مجوز  با  الکترونیک در حال تماس  تجارت 
افراد می خواهد که ذخایر  این  از  پلتفرم فروش طلا است و 
فرصت  هفته  یک  تا  مثال  برای  و  کنند  اعلام  را  خود  طلای 
دارند که تا این میزان طلایی که فروخته اند، ذخیره طلا تامین 

کنند و این مهلت در جریان توافقات انجام می شود.
تاکید  اقتصاد   وزارت  کسب وکار  محیط  بهبود  مرکز  معاون 
کرد: هیات مقررات زدایی الزامی برای تشکیل کمیته طلا مطرح 
کرده که برای تشکیل کمیته طلا 5۰ روز مهلت داده است که 
این کمیته با حضور نمایندگان تمام نهادهای مرتبط و بخش 
خصوصی با محوریت مرکز توسعه تجارت الکترونیک ایجاد 

می شود.    

معاون مرکز بهبود محیط کسب وکار وزارت اقتصاد: 

ورود دستگاه امنیتی به خرید و فروش آنلاین طلا

وزیر نفت: 
به زودی قرارداد بزرگ نفتی 

در کشور امضا می شود
وزیر نفت اظهار کرد: به زودی با حضور رئیس جمهور یکی 

از بزرگترین قراردادهای تاریخ نفت کشور امضا می شود.
محسن پاک نژاد وزیر نفت در حاشیه نشست هفتگی هیئت 
دولت در جمع خبرنگاران طی سخنانی اظهار کرد: بزودی 
بزرگترین  از  یکی  رئیس جمهور  پزشکیان  آقای  حضور  با 
قراردادهای تاریخ نفت کشور امضا می شود؛ محتوای قرارداد 
نیز بعد از امضا به اطلاع مردم عزیز خواهد رسید.وزیر نفت 
در پاسخ به سؤالی درخصوص ماجرای کرسنت عنوان کرد: 
موضوع کرسنت در محاکم بین المللی است و من فعلًا سخنی 
نشود.  وارد  اشکالی  رسیدگی  به  که  نمی گویم  باره  این  در 
امیدواریم که این مسأله حل و فصل شود.وی با بیان اینکه 
این قرارداد یکی از مطالبات جدی ملت و مسئولان است، 
درباره میزان صادرات نفت کشور گفت: در دی ماه رکورد 
بیش از ده سال گذشته در صادرات نفت را زدیم؛ این خبر را 
اعلام می کنیم تا مردم مان شاد بشوند.پاک نژاد درباره برنامه 
اظهار کرد:  نیز  تحریم ها  با  مقابله  نفت درخصوص  وزارت 
ما برای هر شرایطی آمادگی داریم تا به اهداف برسیم و در 
داریم.  را  مناسب  آمادگی  تحریم ها  لغو  یا  و  ادامه  صورت 
تمهیدات لازم را هم درباره فشار حداکثری در نظر داریم و 

این تئوری شکست خورده است.

سرمای  به  توجه  :با  کرد  اعلام  گاز  ملی  شرکت  مدیرعامل 
تجربه  را  سال  هفته  سرد ترین  آینده  هفته  رو،  پیش  شدید 

می کنیم .
 ۱۷ امروز  ایران  گاز  ملی  شرکت  مدیرعامل  توکلی  سعید 
بر  بالغ  توسعه ای  اقدامات  با  خبری  نشست  در  ماه  بهمن 
گاز  تولید  رکورد  گفت:  است،  شده  انجام  دلار  میلیون   ۲
میلیون  آخرین رکورد ۸۸۰  و  دولت جدید شکسته شد  در 
مترمکعب گاز شیرین بود در حالی که پیش بینی ها حاکی از 
۸5۰ میلیون متر مکعب بوده است و افزایش ۳۰ میلیون متر 

مکعبی گاز را نشان می دهد.
به گفته توکلی در سال جاری حتی یک متر مکعب حبسی 

گاز نداشتیم.
وی با اشاره به اینکه فصل پاییز گذشته گرم ترین پاییز سال 
گذشته بوده است، اضافه کرد: تفاوت میزان مصرف گاز در 
متر  میلیون   ۷5 بر  بالغ  که  است  این  امسال  و  گذشته  سال 

مکعب یعنی ۳ فاز پارس جنوبی افزایش مصرف داشته ایم.
وی ادامه داد: در سال جاری حتی یک خانه قطعی گاز هم 

نداشت.
توکلی خاطر نشان کرد: با توجه به سرمای شدید پیش رو، 
توجه  با  می کنیم  تجربه  را  هفته سال  ترین  آینده سرد  هفته 
متر مکعب مصرف  میلیون  تا ۷۲۰  به ۷۰۰  نزدیک  اینکه  به 
گاز در بخش خانگی و صنایع جز وجود دارد، زیرا در این 
حالت سوخت مایع کمتری در نیروگاه ها سوزانده می شود و 

آلودگی هوای کمتری پیش رو خواهیم داشت.

شرکت گاز: 
هفته آینده، سردترین هفته سال را 

پیش رو خواهیم داشت

رسانه  ها باید روایت واقعی شکست 
اسرائیل را تبیین کنند

دبیر همایش بین المللی« طوفان الاقصی روایت ها و واقعیت 
روندی  روایت  با  مردمی  و  مسقل  رسانه های  گفت:   « ها 
راهبرد«روایت  با  توانند  می  افزا  هم  و  جامع   ، ای  حرفه   ،
پیروزی » رژیم صهیونیستی مقابله و روایت واقعی و درست 

» شکست » را محقق کنند . 
اکبر نصراللهی با اشاره به حمایت های راهبردی کشورهای 
غربی به ویژه آمریکا از رژیم صهیونیستی افزود: اسرائیل در 
بوده  مجری  و  ویترین  فقط  مقاومت،  علیه  ماهه   ۱6 جنگ 
در  مردم  کشتار  راهبردهای  و  فرماندهی  تجهیزات،  است؛ 

غزه، لبنان، سوریه و یمن، با آمریکا بوده است.
و  روایت ها  »طوفان الاقصی؛  بین المللی  همایش  دبیر 
مقاومت گفت:  از خبرنگاران و روایان  با تشکر  واقعیت ها« 
آنچه که رسانه های جریان های اصلی تا امروز از وضعیت غزه 
و فلسطین روایت کرده اند، همه واقعیت نیست؛ دانشگاهیان 
و رسانه ها موظف هستند هم واقعیت ها را بشناسند و هم آن ها 
را با بسته بندی مناسب، سریع، صحیح و جامع روایت کنند و 

به افکار عمومی بشناسانند.
با آسیب شناسی  رئیس دانشکدگان جامعه و رسانه همچنین 
درخور  اقدامات  وجود  با  گفت:  مقاومت  اخبار  پوشش 
رژیم  جنایات  روایت  در  ایرانی  رسانه های  قدردانی 
لبنان،  و  غزه  فلسطین،  مردم  مقاومت  و  صهیونیستی 
همچنان به واسطه روایت غیرحرفه ای، ناکافی، غیرروندی و 
غیرهم افزا، ابهامات زیادی درباره طوفان الاقصی و نیروهای 

مقاومت وجود دارد.
نصراللهی تأکید کرد: طوفان الاقصی واکنش طبیعی حماس 
و مردم غزه به سال ها جنایات رژیم صهیونیستی بوده است و 
نباید آن را از هفتم اکتبر و از »وسط« روایت کرد، بلکه باید 
از »اول« یعنی دهه ها سال ستم، تحقیر، حبس و بی عدالتی و 
از موضع و جایگاه مردم غزه و حماس قضاوت و روایت 
آزادی  و  حماس  نابودی  بارها  نتانیاهو  افزود:  کرد.وی 
 ۱6 جنگ  در  اما  کرد،  اعلام  خود  هدف  دو  را  گروگان ها 
ماهه، با وجود قتل عام 6۲ هزار نفر از مردم غزه و تخریب 
گسترده و بی سابقه، نتوانسته است به هیچ یک از اهداف خود 
برسد. در عین حال، لشکر رسانه ای رژیم صهیونیستی راهبرد 

»روایت پیروزی« را در دستور کار خود قرار داده اند.
رسانه های  گفت:  خبری  پوشش  راهنمای  کتاب  نویسنده 
مستقل و مردمی با روایت روندی، حرفه ای، جامع و هم افزا 
می توانند با راهبرد »روایت پیروزی« رژیم صهیونیستی مقابله 

و روایت واقعی و درست »شکست« را محقق کنند.
و  روایت ها  »طوفان الاقصی؛  بین المللی  همایش  دبیر 
واقعیت ها« در بخش دیگری از سخنان خود با ارائه گزارشی 
از این همایش گفت: از زمان افتتاحیه همایش طوفان الاقصی 
در تاریخ 6 آذر ۱۴۰۲ تا امروز، یعنی برگزاری اختتامیه آن، 
۳5 پنل تخصصی در خصوص غزه و فلسطین در واحدهای 
و  شد  برگزار  اسلامی  آزاد  دانشگاه  کشور  سراسر  مختلف 
زمینه سخنرانی  این  دانشگاه و محقق در  استاد  حدود ۱۰۰ 
کردند. برگزاری ۳5 پنل و ارائه ۱۰۰ سخنرانی بین افتتاحیه 
و اختتامیه، یعنی در طول ۱۳ ماه، نشان دهنده این است که 
احساسی،  نگاه  فلسطین  موضوع  به  اسلامی  آزاد  دانشگاه 
مقطعی و سطحی ندارد، بلکه رویکرد روندی، عمقی و جامع 

دارد.

درباره  بین المللی  قطعنامه های  ترامپ  لاوروف: 
خاور میانه را نقض می کند 

الحاق  با  آمریکا  رئیس جمهور  تاکید کرد که  وزیر خارجه روسیه 
بلندی های جولان به اسرائیل قطعنامه های بین المللی را نقض کرد.  
»سرگئی لاوروف« گفت که »دونالد ترامپ«، رئیس جمهور آمریکا 
تصمیم  ملل  سازمان  امنیت  شورای  های  قطعنامه  به  توجه  بدون 
تاکید  الحاق کند.لاوروف  اسرائیل  به  را  بلندی های جولان  گرفت 
کرد: »دلیل چنین پیشنهادهایی فرهنگ لغو در ارتباط با خاورمیانه 
با  رابطه  در  لغو  و  است  مشخص  لغو  »فرهنگ  افزود:  است«.وی 
بر لزوم  امنیت  خاورمیانه بسیار روشن است، قطعنامه های شورای 
تشکیل کشور مستقل فلسطین تاکید می کند، در حالی که ترامپ 

می گوید فلسطینی ها باید به مصر و اردن آواره شوند«.
هشدار گروسی درباره خطر وقوع حادثه هسته ای 

در اوکراین 
یک  وقوع  خطر  درباره  اتمی  انرژی  بین المللی  آژانس  کل  مدیر 
حادثه هسته ای در اوکراین در جریان جنگ با روسیه هشدار داد. 
نسبت  اتمی  انرژی  بین المللی  آژانس  کل  مدیر  گروسی«،  »رافائل 
به خطر وقوع یک حادثه هسته ای در اوکراین هشدار داد.وی در 
جریان بازدید از یک ایستگاه فرعی در نزدیکی کی یف گفت: یک 
نیروگاه  یک  به  مستقیم  از حمله  ناشی  تواند  می  ای  هسته  حادثه 
باشد، اما همچنین با قطع برق رسانی همراه شود.گروسی در پلتفرم 
X توضیح داد که این نیروگاه بخش مهمی از شبکه برق اوکراین 

است که برای ایمنی هسته ای ضروری است.
پکن: با کوچ اجباری مردم غزه مخالف هستیم 

چین اظهارات رئیس جمهور آمریکا درباره کوچ اجباری مردم غزه 
جمهور  رئیس  ترامپ«،  »دونالد  اظهارات  چین  کرد.  محکوم  را 
آمریکا درباره کوچ اجباری مردم فلسطین از نوار غزه برای سیطره 
بر آن را محکوم کرد.»لین جیان«، سخنگوی وزارت خارجه چین در 
یک کنفرانس مطبوعاتی معمولی در پاسخ به پرسشی درباره طرح 
که  است  کرده  تاکید  موضوع  این  بر  همواره  »پکن  گفت:  ترامپ 
حکومت فلسطینی ها بر فلسطین اصل اساسی برای حکومت در غزه 
پس از جنگ است«.این سخنگو افزود: »ما با انتقال اجباری ساکنان 

غزه مخالف هستیم«.
زلنسکی: آماده مذاکره مستقیم با پوتین هستم

رئیس جمهور اوکراین از آمادگی کشورش برای مذاکره به منظور 
پایان بخشیدن به جنگ خبر داد. جنگ اوکراین در آستانه سومین 
سمت  به  قوا  موازنه  کامل  چرخش  با  و  دارد  قرار  خود  سالگرد 
برای  اقبالی  هیچ  که  می دانند  خوبی  به  یف  کی  مقامات  روسیه، 
پیروزی در این نبرد ندارند.بر این اساس، ولودیمیر زلنسکی، رئیس 
جمهور اوکراین در گفتگو با خبرگزاری رویترز اعلام کرد: ما برای 
پایان بخشیدن به جنگ و گفتگوی مستقیم با ولادیمیر پوتین، رئیس 
جمهور روسیه در راستای مذاکرات دیپلماتیک آمادگی داریم.وی 
در  یف  کی  از  حمایت  در  اروپایی  کشورهای  نقش  به  اشاره  با 
این جنگ، افزود: اتحادیه اروپا باید در روند پایان دادن به جنگ 

اوکراین حضور داشته باشد.
خواست  آمریکا  از  بین الملل  عفو  سازمان 

»نتانیاهو« را بازداشت کند
رژیم  وزیر  نخست  تا  خواست  آمریکا  از  بین الملل  عفو  سازمان 
کند. بازداشت  را  است  کرده  سفر  واشنگتن  به  که  صهیونیستی 

از  میزبانی  در  واشنگتن  اقدام  از  انتقاد  با  الملل  بین  عفو  سازمان 
تا وی را  از آمریکا خواست  او،  بازداشت  به جای  نتانیاهو  بنیامین 
دونالد  با  دیدار  برای  صهیونیستی  رژیم  کند.نخست وزیر  دستگیر 
است.دیوان  کرده  سفر  واشنگتن  به  آمریکا  رئیس جمهور  ترامپ، 
و  نتانیاهو  بازداشت  پیش حکم  ماه  »لاهه« چند  بین المللی  کیفری 
»یوآو گالانت« وزیر جنگ برکنار شده رژیم صهیونیستی را به دلیل 

ارتکاب جنایات جنگی در جنگ غزه صادر کرد.
ترامپ: مستحق جایزه صلح نوبل هستم!

رئیس جمهور آمریکا مدعی شد که مستحق دریافت جایزه صلح 
به راه  به رغم  آمریکا  جمهور  رئیس  ترامپ،  است!دونالد  نوبل 
انداختن جنگ تجاری با جهان و ادعای اخیر درباره مالکیت غزه، 
مدعی شد که مستحق دریافت جایزه صلح نوبل است!ترامپ پیش 
از گفتگو با بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر رژیم صهیونیستی در کاخ 
سفید، در جمع خبرنگاران مدعی شد: آنها هرگز جایزه صلح نوبل 
را به من نخواهند داد. من مستحق این جایزه هستم اما آنها هرگز 

آن را به من نخواهند داد!
دشمنان  تلاش های  علی  رغم  طالبان:  سخنگوی 

متحد باقی می مانیم 
در  تفرقه  ایجاد  آرزوی  در  دشمنان  که  گفت  طالبان  مقام  یک 
افغانستان هستند. سخنگوی طالبان ضمن رد احتمال بروز درگیری 
یا جنگ ناشی از اختلاف نظرها، گفت که حاکمان طالبان با وجود 
این  میان رهبران و مردم  تفرقه در  ایجاد  برای  تلاش های دشمنان 
در  طالبان  سخنگوی  مجاهد«  ماند.»ذبی الله  خواهند  متحد  جنبش، 
امارت  در  تفرقه  ایجاد  آرزوی  در  »دشمنان  گفت:  ایکس  شبکه 
اسلامی افغانستان هستند«.وی  گفت: »به آن ها می گویم که با دقت 
گوش کنید، هرگز به رویای خود برای ایجاد تفرقه در میان رهبران 

امارت اسلامی افغانستان، گرفتن جای آنها دست نخواهید یافت«.
حماس: آماده گفتگو با دولت ترامپ هستیم

معاون رئیس دفتر سیاسی جنبش حماس بر آمادگی این جنبش برای 
تاکید کرد.موسی  با آن  با دولت آمریکا و گفتگو  ارتباط  برقراری 
ابومرزوق معاون رئیس دفتر سیاسی جنبش حماس تاکید کرد که 
رئیس  ترامپ  دونالد  دولت  با  ارتباط  برقراری  آماده  جنبش  این 
جمهور آمریکا است.وی افزود: ما آماده برقراری ارتباط و گفتگو 
با دولت ترامپ هستیم. در گذشته نیز مخالفتی با برقراری ارتباط 
بایدن رئیس جمهور سابق آمریکا نداشتیم.ابومرزوق  با دولت جو 

اضافه کرد: ما از گفتگو با هر طرف بین المللی استقبال می کنیم.
لیبرمن: مواضع ولیعهد عربستان پرُ از تناقض است

این  نماینده کنونی کنست  وزیر جنگ پیشین رژیم صهیونیستی و 
رژیم درباره انتقال ساکنان غزه به مصر و عادی سازی روابط میان 
لیبرمن گفت: کلید  آویو و ریاض موضع گیری کرد.آویگدور  تل 
حل مشکل غزه در مصر و شبه جزیره سیناء است.لیبرمن بیان کرد: 
به  غزه  مسئولیت  سپردن  و  سیناء  به  غزه  ساکنان  انتقال  طرح  از 
مصر، حمایت می کنم.لیبرمن درباره عادی سازی روابط بین رژیم 
صهیونیستی و عربستان سعودی نیز گفت: من موافق عادی سازی 

هستم ولی نه با قیمتی که آنها مطالبه می کنند. 
موافقت واشنگتن با فروش سامانه های نظامی به مصر

وزارت خارجه آمریکا با امکان فروش سامانه های دفاعی به مصر 
وزارت  به  وابسته  دفاعی  امنیت  همکاری  آژانس  کرد.  موافقت 
دفاع آمریکا )پنتاگون( اعلام کرد وزارت خارجه با امکان فروش 
از  مصر  به  موشک  به  مجهز  کشتی های  سازی  مدرن  سامانه های 
و  دلار  میلیون   6۲5 ارزش  به  مارتین  لاکهید  شرکت  تولیدات 
سامانه های رادار از تولیدات شرکت نورثروپ گرومن و خدمات 

حمایتی مرتبط با آن به ارزش ۳۰۴ میلیون دلار موافقت کرد.
یید گزینه ترامپ برای دادستانی کل در سنای آمریکا  تأ
برای  کشور  این  رئیس جمهوری  پیشنهادی  گزینه  آمریکا  سنای 
دادستانی کل ایالات متحده را تایید کرد. سنای آمریکا »پم باندی« 
برای  کشور  این  رئیس جمهوری  ترامپ«  »دونالد  پیشنهادی  گزینه 
گزارش،  این  اساس  کرد.بر  تایید  را  متحده  ایالات  کل  دادستانی 
مخالف صورت  ی  رأ  ۴6 برابر  در  موافٔق  رای   5۴ با  باندی  تایٔید 
عدم  و  دادگستری  وزارت  استقلال  حفظ  به  متعهد  باندی  گرفت. 
این  از  پیش  وی  است.  شده  حقوقی  مسائل  در  سیاست  دخالت 

دادستان کل ایالت فلوریدا بوده است. 
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مدیر مخابرات منطقه گیلان :
97   پروژه مخابراتی در گیلان بهره 

برداری شد

شهردار رشت اعلام کرد
از هوشمندسازی ناوگان حمل و 

نقل عمومی تا خرید اتوبوس های 
جدید برای رشت

سنبل آبی از کجا وارد تالاب انزلی شد؛
 چالش های رسوبی که اکوسیستم را خفه می کند

زیست بوم های  مهم ترین  از  یکی  انزلی،  تالاب 
از  متعددی  چالش های  با  روزها  این  ایران،  آبی 
افزایش  و  مهاجم  گونه های  بی رویه  جمله گسترش 
تهدیدات  این  می کند.  نرم  دست وپنجه  رسوبات 
نه تنها اکوسیستم منحصر به فرد تالاب را در معرض 
وابسته  محلی  جوامع  زندگی  بلکه  داده  قرار  خطر 
رئیس  است.  داده  قرار  تاثیر  تحت  نیز  را  آن  به 
محیط  حفاظت  سازمان  تالاب های  اکولوژی  گروه 
زیست از مهم ترین چالش های اکولوژیک این تالاب 

می گوید. 
درباره  ایسنا  با  گفت وگو  در  پرهیزگار  ریحانه 
از  آن  اساسی  چالش های  و  انزلی  تالاب  وضعیت 
منظر اکولوژیک اظهار کرد: مهم ترین چالش تالاب 
انزلی از دیدگاه اکولوژیک، وجود گونه های مهاجم 

و گسترش بی رویه آن هاست.
سنبل آبی؛ مهم ترین گونه مهاجم تالاب انزلی

تالاب  معضلات  مهم ترین  از  یکی  داد:  ادامه  او 
انزلی پراکنش بیش از حد گونه گیاهی غیربومی و 
مهاجم سنبل آبی است. بر اساس بررسی های میدانی 
آبی  سنبل  گیلان،  استان  زیست  محیط  همکاران 
به طور میانگین حدود ۴۰۰۰ هکتار از عرصه تالاب 

انزلی را درگیر کرده است.
حفاظت  سازمان  تالاب های  اکولوژی  گروه  رئیس 

مهاجم  گونه های  سایر  شناسایی  به  اشاره  با  زیست  محیط 
رده  از  نیز  دیگری  مهاجم  گونه های  گفت:  انزلی  تالاب  در 
ماهیان در این تالاب شناسایی شده اند همچنین احتمال حضور 
گونه های غیر بومی دیگر نیز در تالاب انزلی بسیار بالاست. 
مهاجم  گونه  بی رویه  پراکنش  و  رشد  دلیل  به  حال  این  با 
تالاب  اختلال در وضعیت زیست محیطی  ایجاد  و  آبی  سنبل 
و تأثیرگذاری آن بر شبکه غذایی، توجه ویژه ای به کنترل و 

مدیریت این گونه معطوف شده است.
او افزود: به طور همزمان با همکاری مرکز تحقیقات آبزی پروری 
با  مقابله  برای  استان گیلان  اداره کل شیلات  استان گیلان و 
گونه های غیربومی و مهاجم ماهیان نیز برنامه های کنترلی در 
حال اجراست. این برنامه ها ابتدا درقالب برنامه های تحقیقاتی 
سپس به صورت اقدامات اجرایی پیگیری و اجرا خواهند شد.

از  حفاظت  کارگروه  چارچوب  در  داد:  ادامه  پرهیزگار 
اکوسیستم تالاب انزلی - که زیر نظر استانداری گیلان فعالیت 
از  استان  شیلات  کل  اداره  که  است  شده  مقرر   - می کند 

رهاسازی گونه های غیر بومی در این تالاب خودداری کند.
تأثیر افزایش رسوبات بر اکوسیستم تالاب

انزلی گفت: یکی  تالاب  او همچنین درباره سایر چالش های 
از حد  بیش  افزایش  تالاب،  این  از مهم ترین معضلات  دیگر 
حجم رسوبات و کاهش عمق آب است. بر اساس پایش های 
میدانی صورت گرفته، تنها بخش هایی از غرب تالاب از عمق 
مناسبی برخوردار است و سایر بخش ه یک تالاب از رسوب 
تردد  که  است  جدی  به حدی  موضوع  این  است.  شده  پر 
قایق های گردشگری و صیادی در این مناطق تقریباً غیرممکن 
شده است. در این بخش ها عمق آب از بین رفته و گل ولای 

جایگزین شده است.
از  حفاظت  و  رسوبات  مدیریت  برنامه های  اجرای 

اکوسیستم تالاب
رئیس گروه اکولوژی تالاب های سازمان حفاظت محیط زیست 
انزلی  تالاب  برای مدیریت و کاهش رسوبات  برنامه هایی  به 
اشاره کرد و گفت: ستاد ملی هماهنگی و مدیریت تالاب های 
کشور زیر نظر معاون اول رئیس جمهوری فعالیت می کند. یکی 
از دستور کارهای اصلی این ستاد از ابتدا رسیدگی به وضعیت 
تالاب انزلی بوده است. در جلسات دوره اول فعالیت ستاد، 
زیر نظر معاون اول وقت - اسحاق جهانگیری - طرح جامع ۷ 
ساله ای برای تالاب انزلی به تصویب رسید که بخش اعظم آن 
بر کنترل رسوبات از بالادست و مدیریت پسماند و فاضلاب 

در حوزه آبخیز تالاب انزلی متمرکز است.
گفت:  انزلی  تالاب  اکوسیستم  بر  رسوبات  تأثیر  درباره  او 
اصلی  اجزای  از  یکی  عنوان  به  تالاب ها  بستر  رسوبات 
اکوسیستم هر تالاب، تاثیرات مهمی بر کارکردهای اکوسیستم 
دارند. تالاب انزلی به عنوان یک زیست بوم آبی-خشکی از 
و  آبزی  گیاهان  رشد  برای  مناسبی  بستر  عنوان  به  رسوبات 
حفظ تنوع زیستی خود بهره می برد. رسوبات با تشکیل محیط 
به  مناسب،  دمای  تامین  و  آلی  مواد  از  غنی  و  مرطوب  های 
نگهداری تخم پرندگان آبزی و ماهیان تالاب کمک می کند. 
رسوبات همچنین ذرات معلق، آلاینده ها و مواد مغذی را مانند 

یک مخزن جذب و نقش مهمی در کاهش آلودگی های تالاب 
ایفا می کنند. در  فعالیت های کشاورزی و صنعتی  از  ناشی 
عین حال با توجه به عمق بسیار زیاد رسوبات در تالاب انزلی 
مواد  تالاب،  این  به  وارده  آلودگی های  بالای  بسیار  و حجم 
کشاورزی  سموم  آفت کش ها،  سنگین،  فلزات  نظیر  شیمیایی 
این  می شوند.  انباشته  رسوبات  در  صنعتی  فاضلاب های  و 
آلاینده ها می توانند وارد زنجیره غذایی و به جانوران و حتی 
انسان ها منتقل شوند. تجمع این مواد به تدریج کیفیت آب را 

کاهش می دهد و به سلامت موجودات زنده آسیب می زند.
از  بیش  و  از حد  بیش  رسوبات  اینکه  به  توجه  با  افزود:  او 
می توانند  شده اند،  انباشته  انزلی  تالاب  در  طبیعی  ظرفیت 
وضعیت  این  شوند.  آب  در  اکسیژن  ظرفیت  کاهش  باعث 
منجر به کاهش میزان اکسیژن محلول در آب می شود که به 
شدت روی موجودات آبزی مانند ماهیان و دیگر آبزیان تاثیر 
میر  و  مرگ  باعث  می تواند  اکسیژن  کاهش  می گذارد.  منفی 

موجودات و در نهایت کاهش تنوع زیستی در تالاب شود.
کاهش عمق آب؛ معضلی برای تنوع زیستی و گردشگری

به گفته پرهیزگار انباشت رسوبات در تالاب انزلی به تدریج 
عمق تالاب را کاهش می دهد و در طول زمان، مسیر جریان 
آب را تغییر داده است. این امر باعث تغییرات در زیستگاه ها، 
کاهش تنوع زیستی و حتی خشک شدن برخی مناطق تالاب 

شده است.
پیامدهای زیست محیطی تجمع آلاینده ها در رسوبات

او در ادامه اظهار کرد: رسوبات انزلی با توجه به اینکه حاوی 
پدیده  تشدید  با  هستند  فسفر  و  نیتروژن  مانند  مغذی  مواد 
تغذیه گرایی یا Eutrophication منجر به افزایش رشد گیاهان 
و جلبک ها در تالاب می شوند. این رشد بی رویه می تواند مانع 
از عبور نور به اعماق تالاب شود و بر فرآیندهای بیولوژیکی 

در لایه های زیرین آب تأثیر سوء بگذارد.
رئیس گروه اکولوژی تالاب های سازمان حفاظت محیط زیست 
ادامه داد: افزایش حجم رسوبات بیش از ظرفیت طبیعی تالاب 
انزلی، به طور کلی منجر به تضعیف عملکرد اکوسیستم تالاب 
شده است و اگر به طور مناسب مدیریت نشود، تهدیدی جدی 

برای حیات تالاب انزلی خواهد بود.
گونه های  گسترش  و  تالاب  عمق  کاهش  میان  رابطه 

مهاجم
دلایل  از  یکی  اکولوژیک،  دیدگاه  از  کرد:  تأکید  پرهیزگار 
درگیری دوره ای تالاب انزلی با گونه های مهاجم، افزایش بیش 
از حد رسوبات و کاهش عمق تالاب است که موجب ایجاد 
بستر مناسب برای استقرار و گسترش گونه های مهاجم می شود. 
برخی متخصصان معتقدند که اگر تالاب انزلی از عمق کافی 
برخوردار بود، گیاه مهاجم سنبل آبی تا این حد رشد نمی کرد 

و گسترش نمی یافت.
 ۱۳۹۴ از  آبی  سنبل  با  مقابله  برای  کنترلی  اقدامات 

تاکنون
رئیس گروه اکولوژی تالاب های سازمان حفاظت محیط زیست 
درباره اقدامات انجام شده برای کنترل گونه مهاجم سنبل آبی 
از سال  زمینه  این  در  اقدامات عملی  انزلی گفت:  تالاب  در 
۱۳۹۴ آغاز شد؛ زمانی که وجود این گونه مهاجم به طور جدی 

گزارش شد. در پی این گزارش، مطالعات پایه ای 
توسط پژوهشکده آبزی پروری استان گیلان انجام 
با  مقابله  زمینه  تحقیقات در  اولین  این مرکز  شد. 
سنبل آبی را انجام داد و تجربیات سایر کشورهایی 
خود  آبی  پهنه های  در  گونه  این  گسترش  با  که 

مواجه بودند را جمع آوری کرد.
برای  دستی  و  مکانیکی  روش های  بررسی 

مبارزه با سنبل آبی
او ادامه داد: در این مطالعه روش مقابله مکانیکی 
مطرح  آبی  سنبل  کنترل  اصلی  راهکار  به عنوان 
بررسی  نیز  شیمیایی  کنترل  موضوع  البته  شد 
زنده  اکوسیستم  یک  تالاب  که  آن جا  از  اما  شد، 
از سموم و  دقیق  مطالعات  بدون  نمی توان  است، 
علف کش ها در تالاب انزلی استفاده کرد بنابراین 
بر اساس نتایج تحقیقات انجام شده، تمرکز اصلی 

بر مبارزه مکانیکی قرار گرفت.
توجه  با  بعد،  به   ۱۳۹۴ سال  از  افزود:  پرهیزگار 
سازمان  سوی  از  تخصیص یافته  بودجه های  به 
اقدامات  استانی،  منابع  و  زیست  محیط  حفاظت 
انجام  مهاجم  گونه  این  جمع آوری  برای  متعددی 
شده است. از آن جا که راهکار فعلی برای مقابله 
است،  مکانیکی  روش های  بر  مبتنی  آبی  سنبل  با 
و  دروگر  دستگاه  تأمین  مانند  لجستیکی  مسائل 
آن ها  دپوی  و  ساحل  به  جمع آوری شده  گیاهان  انتقال  قایق، 
نیازمند امکانات و ساماندهی مناسب  مطرح است که همگی 
هستند. با توجه به ظرفیت های اداره کل محیط زیست استان 
انجام  ساله  هر  مکانیکی  مقابله  و  عملیات جمع آوری  گیلان، 

می شود.
او درباره روش های مبارزه با سنبل آبی در تالاب انزلی گفت: 
مبارزه مکانیکی شامل جمع آوری گیاهان از سطح تالاب است. 
اگر این عملیات در فصل زمستان و قبل از شروع زمان رویش 
بر  مناسبی  تاثیر  می تواند  شود،  انجام  گیاه  گلدهی  و  مجدد 

کنترل این گونه مهاجم بگذارد.
رئیس گروه اکولوژی تالاب های سازمان حفاظت محیط زیست 
ادامه داد: بخشی از عملیات جمع آوری سنبل آبی به صورت 
دستی و با همکاری صیادان و قایقرانان محلی انجام می شود. 
در این روش، گیاه به صورت دستی جمع آوری سپس با قایق 

به بیرون از تالاب منتقل می شود.
به صورت  افزود: بخش دیگر عملیات جمع آوری،  پرهیزگار 
غیر دستی و با استفاده از دو دستگاه دروگر انجام می شود که 
توسط اداره کل محیط زیست استان گیلان تهیه شده اند. یکی 
از این دستگاه ها ساخت کشور کانادا و دستگاه دیگر توسط 

یک مخترع ایرانی بومی سازی شده است.
محیط  حفاظت  سازمان  تالاب های  اکولوژی  گروه  رئیس 
به  آبی  سنبل  مهاجم  گونه  ورود  نحوه  خصوص  در  زیست 
تالاب انزلی گفت: منشأ اولیه ورود سنبل آبی به تالاب انزلی 

به صورت قطعی مشخص نیست. 
زیست محیطی  معضلات  از  بسیاری  منشأ  اینکه  بیان  با  او 
تالاب ها خارج از محدوده تالاب است، توضیح داد: تالاب ها 
در پایین دست حوزه های آبخیز قرار دارند و اثرات سوء تمام 
اتفاقات و تغییرات محیطی خارج از پهنه تالاب، در نهایت در 

اکوسیستم تالاب نمایان می شود.
پرهیزگار همچنین گفت: همکاران ما در اداره کل محیط زیست 
تالاب  در  آبی  سنبل  حضور  دلیل  که  معتقدند  گیلان  استان 
کشاورزی  جهاد  سازمان  تحقیقات  مراکز  تواند  می  انزلی، 
باشد. این سازمان دارای مراکزی است که گونه های گیاهی را 
برای تحقیقات یا کشت و پرورش در قرنطینه نگه داری می کند.

اولیه، احتمال می رود که بذر این گیاه  بر اساس بررسی های 
مهاجم یا خود گیاه در قرنطینه جهاد کشاورزی قرار داشته و 
به هر ترتیب از قرنطینه خارج شده و به پهنه های آبی راه یافته 

باشد البته این موضوع به طور قطع اثبات نشده است.
استفاده از تجربه های بین المللی در مدیریت بحران تالاب ها

او ادامه داد: طی چند ماه اخیر، به صورت متمرکز و جدی برای 
همچنین  داده ایم  انجام  گسترده ای  اقدامات  آبی  سنبل  کنترل 
رامسر  کنوانسیون  علمی-فنی  مشورتی  کمیته  با  مکاتباتی 

صورت گرفته است و منتظر دریافت پاسخ هستیم.
پرهیزگار در پایان در خصوص استفاده از تجربه های بین المللی 
نیز گفت: تجربیات کشورهایی مانند آفریقای جنوبی و استرالیا 
گرفته  قرار  مطالعه  مورد  مهاجم  گونه های  با  مقابله  زمینه  در 
کنترل  و  مدیریت  در  بین المللی  تجربیات  از  بتوانیم  تا  است 

گونه مهاجم سنبل آبی بهره مند شویم. 

بیش  گفت:  گیلان  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  مدیرکل   
و  اطلاعات  فناوری  حوزه   ۲ در  بنیان  دانش  شرکت   ۳۰ از 
الکترونیک،  و  برق  رایانه ای،  افزارهای  نرم  نیز  و  ارتباطات 
فوتونیک، مخابرات و سیستم های خودکار گیلان ثبت شده و 

هم اینک فعالیت می کنند. 
سعید زاهدی اظهار کرد: سازمان نظام صنفی رایانه ای به عنوان 
یکی از ارکان توسعه اقتصاد دیجیتال با ۹ کمسیون تخصصی 
اقتصاد  و  الکترونیک  تجارت  رباتیک،  و  مصنوعی  هوش 
اطلاعات)افتا(،  تبادل  امنیت  بلاکچین،  و  ارز  رمز  دیجیتال، 
های  سیستم  مشاوران،  آموزش،  داده،  مراکز  اینترنت،  شبکه 

نظارت تصویری در این استان فعالیت می کند. 
نماینده  گیلان  رایانه ای  صنفی  نظام  سازمان  داد:  ادامه  وی 
شرکت ها،  از  اطلاعات  فناوری  صنعت  در  خصوصی  بخش 
و  رایانه  صنعت  در  فعال  اشخاص  و  مشاوران  فروشگاه ها، 
انجام  را  صنفی  حمایت های   ICT و   IT اطلاعات،  فناوری 
 ، اینک ۴۰۰ عضو  این نظام صنفی در استان هم  می دهد که 
۱۵۰ مشاور و ۴۰۰ کارشناس دارد که برخی باید پروانه های 

خود را تمدید کنند. 
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات گیلان با اشاره به نقش 
نظارتی این اداره کل در راهبری و مدیریت بر دفاتر پیشخوان 
پیشخوان  دفتر   ۳۰۰ از  بیش  گیلان  گفت:  دولت،  خدمات 
روستائی و بیش از ۴۰۰ دفتر پیشخوان شهری دارد و این اداره 
رادیویی  ارتباطات  و  مقررات  تنظیم  با همکاری سازمان  کل 
برعهده  را  دفاتر  این  پروانه ای  و  نظارتی  فرآیندهای  کشور، 

دارد. 
اجرای پروژه فیبر نوری منازل و کسب و کار

زاهدی ادامه داد: در دنیا انتقال تکنولوژی داده بر بستر مس در 
حال تغییر است، ایران نیز با حرکت بر این مدار تا پایان برنامه 
نوری  فیبر  به  و  آوری  را جمع  مسی  های  سیم  توسعه  هفتم 
جنس  از  فیرنوری   ) اصلی)متریال  ماده  کرد،  خواهد  تبدیل 
پلاستیک فشرده و از جنس شیشه است که از ارزش اقتصادی 
ارتقای  نوری  فیبر  فناوری  آورد  ره  نیست؛  برخوردار  بالایی 

سرعت و کیفیت در انتقال داده است. 
 : کرد  تصریح  گیلان  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  مدیرکل 
توسط شرکت  نوری  فیبر  پروژه  استان  این  ۱۶ شهرستان  در 
توسط  لوندویل  و  آستارا  شهرهای  در  و  ساخت  زیر  فناپ 
زیر ساخت  فناپ  اجراست، شرکت  درحال  ایرانسل  شرکت 
در صورت اجرای کامل فیبر نوری در شهرها مکلف می باشد 
ظرف ۳۰ روز پاسخ مناسب را به درخواست مردم برای بهره 

مندی از فیبر نوری داشته باشند.
وی اظهار کرد: شهرداران ۵۶ شهر استان گیلان تفاهم نامه ای 
منعقد  کارها  و  کسب  و  منازل  نوری  فیبر  پروژه  مجریان  با 
این  کرده اند.  اخذ  پروژه  پیشبرد  برای  را  لازم  مجوزهای  و 
پره  کیاشهر،  ، کومله،  اشرفیه  آستانه  پروژه در شهرستان های 
سر، منجیل، رستم آباد، اسالم، آستارا و رشت تکمیل و آماده 
واگذاری است؛ تا سال آینده این پروژه به طور کامل در استان 

اجرایی می شود.
زاهدی از مردم استان به علت صبوری در اجرای این پروژه 
پایان  تا  همکاری  این  کرد  امیدواری  ابراز  و  قدردانی  ملی 
حفاری ها ادامه یابد و افزود: در اجرای این پروژه از میکرو 
داکت استفاده می شود و تا ۵۰ سال آینده نیازی به حفاری 
دوباره نخواهد بود؛ در برنامه پنج ساله هفتم همه مردم استان 

به سرویس ارتباطی فیبر نوری متصل خواهند شد. 
وی با تقدیر از حسن همکاری شهرداران استان گیلان در انجام 
همکاری  با  نیز  اقدام  دست  در  شهرهای   : گفت  پروژه،  این 
خمام،  فومن،  سنگر،  تالش،  رودسر،  بندرانزلی،  شهرداران 

لنگرود، سیاهکل، رودبار ، صومعه سرا، لولمان، رضوانشهر، 
حویق، تولم شهر، طاهر گوراب و شلمان در حال انجام است . 
وی تاکید کرد: مکلف هستیم در هر نقطه از محدوده شهری 
دهیم؛  قرار  اختیار  در  را  نوری  فیبر  مردم  تقاضای  مورد 
در شهر رشت  از سال گذشته  نوری  فیبر  واگذاری سرویس 
آغاز شده و امسال نیز در دست اقدام است. سامانه ۱۹۵ این 
اداره کل آماده دریافت پیشنهادات و انتقادات و رسیدگی به 

شکایات مردم است . 
از ۲۰۰ درصد  تلفن همراه در گیلان بیش  نفوذ  ضریب 

است 
در  داد:  ادامه  گیلان  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  مدیرکل 
حوزه ارتباطات سیار شهری و روستایی نیز اپراتورهای رسمی 
کشور) همراه اول ، ایرانسل و رایتل( در حوزه های شهری 
و روستایی فعالیت می کنند و در مناطق مورد نیاز نسبت به 

نصب دکل اقدام می کنند.
زاهدی تعهد خدمات دولت را ایجاد زیرساخت ارتباطی در 
روستاهای بالای ۲۰ خانوار دانست و افزود : استان گیلان ۲ 
هزار و ۵۶۷ روستا دارد که از این تعداد ۲ هزار و ۶۰ روستا 
استان  روستاهای  از  درصد   ۹۶ از  بیش  و  خانوار   ۲۰ بالای 

گیلان به شبکه ملی ارتباطات متصل شده اند. 
وی تاکید کرد: طبق برنامه پنج ساله پیشرفت کشور و سیاست 
خانوار   ۲۰ بالای  روستاهای  درصد   ۱۰۰ باید  ابلاغی  های 
دارای کد آبادی که در داخل طرح هادی واقع شده اند باید به 

پوشش ارتباطی دست یابند. 
زاهدی تاکید کرد: هم اینک نقاط کوهستانی و صعب العبور و 
دور از دسترس شهرستانهای تالش، رودبار، اشکورات به شبکه 
با آغاز فصل گرما و دسترسی  نیستند؛  ارتباطات متصل  ملی 

به این مناطق، منابع در اختیار اپراتورها قرار داده می شود. 
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات گیلان اظهار کرد: هم 
درصد   ۲۰۰ بالای  استان  در  همراه  تلفن  نفوذ  اکنون ضریب 
توزیع شده  نفر در گیلان ۲ سیم کارت  ازای هر  به  است و 

است. 

 30  شرکت دانش بنیان حوزه فناوری اطلاعات در گیلان ثبت شد

 مدیر مخابرات منطقه گیلان از بهره برداری بیش از ۹۷ طرح 
مخابراتی در حوزه های ارتباطات سیار و ثابت با حدود ۲ 

هزار و ۱۹۰ میلیارد ریال اعتبار در استان خبر داد.   
یداله حسنی با تبریک ایام الله دهه مبارک فجر با تاکید بر 
گفت:  استان  در  مخابراتی  و  ارتباطی  شبکه  توسعه  اهمیت 
رسید  برداری  بهره  به  امسال  فجر  دهه  در  که  هایی  طرح 
شامل؛ اجرای هفت پروژه فیبرنوری کسب و کارها و منازل 
اول،  همراه  سایت   ۶۴ تکنولوژی  ارتقاء  استان،  سطح  در 
اندازی  اندازی تجهیزات اکسس، نصب و راه  نصب و راه 
و  اندازی  راه  و  نصب  شهری،  اول  همراه  جدید  سایت   ۹
باند  اندازی تجهیزات  راه  باتری مراکز و نصب و  تعویض 

پهن در استان است.
وی تصریح کرد: ارتباطات و فناوری اطلاعات در همه ابعاد 
امری ضروری و در بخش های صنعت،  استان  برای توسعه 

تولید، اقتصاد، فرهنگ و سایر حوزه ها تأثیر مستقیم دارد.
وی ادامه داد: با افزایش سرعت شبکه ارتباطی و مخابراتی و 
دسترسی مردم به اینترنت پرسرعت و فضای مجازی، فرصت 

های جدید در حوزه فناوری اطلاعات فراهم شده است.
حسنی عنوان کرد: طرح های توسعه ای و ارتقا پوشش دهی 
مخابرات بویژه در حوزه ارتقا آنتن دهی و افزایش پوشش 

شهرها همچنان ادامه دارد.
وی عنوان کرد: با توجه به اینکه اکثر سایتهای BTS همراه 
اول در داخل شهرها از تکنولوژی نسل دوم ) ۲G ( به نسل 
های سوم ) ۳G ( و چهارم ) ۴G( ارتقاء پیدا کرده اند این 
موضوع از نظرفنی باعث پوشش کم آنتن دهی شده است 
BTS در داخل شهرها  تعداد سایتهای  افزایش  که در صدد 

هستیم.
ایستگاه پایه BTS، به مجموعه ای از تجهیزات مخابرات گفته 
می شود که در مخابرات بی سیم، ارتباط مشترک با شبکه را 

فراهم می کند.
تعداد  افزایش  اساسی در خصوص  از مشکلات  وی، یکی 
زمین  تملک  و  مناسب  مکان  کردن  پیدا  را  سایتهای جدید 
برای احداث سایت BTS جدید عنوان و ذکر کرد: طی این 
ایام ۹ سایت جدید همراه اول نصب شد و انتظار است برای 
نصب این سایت نهادها، سازمانها، ادارات و مردم همکاری 

لازم را برای ارتقاء سطح خدمات داشته باشند.

عملیات اجرایی پروژه خط انتقال و لوله گذاری سد دیورش 
آغاز  اسلامی  انقلاب  فجر  دهه  با  همزمان  رودبار  شهرستان 

شد. 
چهل وششمین  فجر  مبارک  دهه  از  روز  پنجمین  با  همزمان 
سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی و با حضور هادی حق شناس، 
نماینده عالی دولت در گیلان، مدیرعامل آب منطقه ای استان 
انتقال و  از مسئولان، عملیات اجرایی پروژه خط  و جمعی 
لوله گذاری سد دیورش رودبار برای تامین آب دو شهر و ۱۰ 
روستای این شهرستان با ارزش ریالی بیش از ۵۰۰ میلیارد 

تومان آغاز شد.
این پروژه خط انتقال آب از ایستگاه پمپاژ جنب سد دیورش 
تا مخزن موجود شهر رستم آباد برای تامین آب دو شهر و ۱۰ 

روستا به طول ۱۱.۵ کیلومتر لوله گذاری خواهد شد.
وضعیت  آخرین  از  بازدید  ضمن  همچنین  گیلان  استاندار 
احداث سد دیورش رودبار، با بیان اینکه بهره برداری از این 
پروژه نقش مهمی در آبرسانی به منطقه دارد، گفت: با رفع 
موانع بودجه ای و اجرایی این دو پروژه و با افتتاح کامل آنها 
به پنج شهر و ۲۸ روستا با جمعیت ۱۰۰ هزار نفر آبرسانی 

می شود.
این  انتقال  با احداث سد دیورش، خط  افزود: همزمان  وی 
سد در حال انجام است، زیرا با تکمیل این پروژه بخشی از 
مشکلات آب شهرهای توتکابن، رستم آباد، رودبار، منجیل و 

لوشان مرتفع می شود.
از  هکتار   ۶۷۰ نیاز  مورد  آب  تامین  کرد:  اظهار  حق شناس 
اراضی کشاورزی دره خرشک و اسطلخ جان به میزان ۱۳.۵ 
میلیون مترمکعب از دیگر مزایای بهره برداری از سد دیورش 

رودبار است.

با حضور استاندار گیلان
عملیات اجرایی پروژه خط انتقال 
آب سد دیورش رودبار آغاز شد

شهردار رشت گفت: قصد داریم به نحوی حمل و نقل شهر 
هوشمندسازی شود که به تردد درون شهری توسط خطوط 
حمل و نقل سهولت بخشیده شود و برای خرید اتوبوس های 

جدید نیز اقداماتی را آغاز کرده ایم.
رحیم شوقی شهردار رشت در جلسه ۱۶۰ فوق العاده شورا 
و  یاد  گرامیداشت  با  رشت  شورای  جلسات  ساختمان  در 
ادوار  اعضای  از  حاجی پور  اسماعیل  حاج  مرحوم  خاطره 
گذشته شورای رشت اظهار کرد: طی دو سال توفیق داشتم 
که در کمیسیون ماده صد در کنار وی حضور داشته باشم 
رشت  مردم  برای  که  دغدغه هایی  و  نوعدوستی  همواره  و 

داشتند برای من درس های فراوانی به همراه داشت.
راستای  در  عملکرد شورای شهر رشت  از  قدردانی  با  وی 
طرح  پروژه های  اجرای  در  شهرداری  مجموعه  از  حمایت 
زمان  همین  در  گذشته  سال  کرد:  تصریح  رشت  میثاق 
تصمیمی گرفته شد و بر مبنای آن اجرای پروژه تقاطع های 
که  طور  همان  و  گرفت  قرار  کار  دستور  در  همسطح  غیر 
در مراسم افتتاحیه امروز اعلام کردم اجرای تقاطع های غیر 

همسطح یک قطعه از پازل ترافیک رشت است.
شهردار رشت به هوشمندسازی ناوگان حمل و نقل عمومی 
رشت اشاره کرد و گفت: قصد داریم به نحوی حمل و نقل 
توسط  شهری  درون  تردد  به  که  شود  هوشمندسازی  شهر 
خرید  برای  و  شود  بخشیده  سهولت  نقل  و  حمل  خطوط 

اتوبوس های جدید نیز اقداماتی را آغاز کرده ایم.
کرد:  بیان  رشت  سلیمانی  شهید  پروژه  به  اشاره  با  شوقی 
اجرای  و  ساخت ها  زیر  آب های سطحی،  روان  لوله گذاری 
آسفالت و غیره در این مسیر انجام شده و در تلاشیم که تا 

شب عید این پروژه را نیز به بهره برداری برسانیم.
به محل جمع  تبدیل  زه کش ها که  از  برخی  به وجود  وی 
آوری فاضلاب شده است اشاره کرد و گفت: ما در تلاشیم 
تا با کسب مجوزهای لازم مسیر این زه کش ها را به مسیر 

عبوری رشت اضافه کنیم.
شهرک  به  متعلق  زمینی  قطعه  به  اشاره  با  رشت  شهردار 
با  و  داشتیم  بازدیدی  زمین  این  از  کرد:  تصریح  سپیدرود 
توافقاتی بتوانیم یک نیم کمربندی در این مسیر واقع در جاده 
تهران داشته باشیم و همچنین برای احداث موزه نیز جلسه ای 
برگزار کردیم و در تلاشیم تا با حضور نخبگان این حوزه، 
بتوانیم برای راه اندازی عملیاتی کردن موزه در رشت وارد 

عمل شویم.
اشاره کرد  به سرگل  املاک در مسیر سعدی  تملک  به  وی 
که  بود  شده  اعلام  شهرداری  به  ابلاغیه ای  اخیرا  گفت:  و 
با  که  کنیم  خریداری  را  دار  سند  املاک  می توانستیم  فقط 
این  بر  و  کرده  پیدا  بابت  این  از  راهکاری  قوانین  بررسی 

اساس می توانیم املاک مربوطه را کاملا تملک کنیم.
واقعا  دستفروشی  اینکه وضعیت  به  اشاره  با  شهردار رشت 
عهده  از  تنهایی  به  مشکل  این  رفع  افزود:  است  نامناسب 
شورا و شهرداری رشت خارج است و باید از ظرفیت دیگر 
دستگاه ها استفاده کنیم و در غیر این صورت نمی توان کاری 

کرد.

معاون سازمان جهاد کشاورزی گیلان، از ذخیره سازی ۵۰۰ 
تن   ۲۰۰ سال  پایان  تا  گفت:  و  داد  خبر  منجمد  مرغ  تنی 

گوشت منجمد نیز توزیع می شود. 
بازار  تامین  برای  جوجه ریزی  اینکه  بیان  با  جوادزاده  قاسم 
مرغ گرم استان گیلان و استان های تهران و البرز در ایام عید 
متوسط  طور  به  کرد:  اظهار  است،  انجام  حال  در  هم اکنون 
ماهانه بین ۱۲ تا ۱۳ میلیون قطعه جوجه ریزی در استان انجام 
می شود؛ این برنامه در بهمن ماه با شدت بیشتری همراه است، 

زیرا ویژه کشتار در ایام عید خواهد بود.
وی با اشاره به افزایش ۵۰ تا ۱۰۰ تنی سهمیه روزانه مرغ گرم 
استان در ایام عید، افزود: مصرف روزانه مرغ گرم در استان 

۲۸۰ تا ۲۹۰ تن است که در تعطیلات به ۳۵۰ تن می رسد.
با  گیلان  کشاورزی  جهاد  سازمان  سازمان  بازرگانی  معاون 
بیان اینکه کشتارگاه ها در ایام عید نیز آماده هستند، تصریح 
بازار، ۸۹ هزار تومان  کرد: قیمت هر کیلوگرم مرغ گرم در 
است که در صورت افزایش قیمت، آماده توزیع مرغ منجمد 

در بازار هستیم.
جوادزاده از خرید بالغ بر دو هزار و ۵۰۰ تنی مرغ گرم توسط 
شرکت پشتیبانی امور دام خبر داد و تاکید کرد: موجودی مرغ 
منجمد در سردخانه های گیلان بالغ بر ۵۰۰ تن بوده و شرکت 

پشتیبانی در حال خرید مرغ مازاد است.
بازار  در  زنجیره ها  طریق  از  منجمد  مرغ  اینکه  بیان  با  وی 
تنی خواهیم   ۵۰ روزانه  توزیع  می شود، گفت: شاهد  توزیع 

بود.
ادامه از  بازرگانی سازمان جهاد کشاورزی گیلان در  معاون 
توزیع ۷۵۰ تن گوشت گرم با قیمت هر کیلو ۳۱۰ هزار تومان 
طی ۶ ماه گذشته خبر داد و بیان کرد: به مناسبت دهه فجر 
نیز اقدام به توزیع ۶۰ تن گوشت گرم از طریق فروشگاه های 
تعاون  اتحادیه  و  دولت  کارمندان  اتحادیه های  و  زنجیره ای 

روستایی می کنیم.
وارداتی  وکیوم  به صورت  را  شده  توزیع  گرم  گوشت  وی 
دانست که به صورت بسته بندی دو کیلویی عرضه می شود و 
افزود: تا پایان سال حداقل ۲۰۰ تن دیگر توزیع خواهد شد.

داریم،  توزیع  آماده  منجمد  گوشت  اینکه  بیان  با  جوادزاده 
عنوان کرد: فروشگاه های زنجیره ای می توانند از طریق انجمن 
گوشت  توزیع  به  اقدام  پروتئینی،  خام  مواد  واردکنندگان 
گوساله و گوسفندی منجمد با قیمت ۳۱۰ تا ۳۱۵ هزار تومان 

کنند.
از  بازرگانی سازمان جهاد کشاورزی گیلان همچنین  معاون 
تامین شکر مورد نیاز استان خبر داد و خاطرنشان کرد: آماده 
توزیع ۲۹۵ تن شکر هستیم و فروشگاه ها می توانند این شکر 
را جذب کنند؛ دولت نیز در ماه رمضان برای استان ها سهمیه 

ویژه شکر در نظر می گیرد.
وی به ذخیره سازی ۱۲ تن خرما در سردخانه های استان اشاره 
و عنوان کرد: این خرماها همزمان با آغاز ماه مبارک رمضان و 
جهت تنظیم بازار توزیع خواهد شد؛ همچنین اقدام به خرید و 
ذخیره سازی ۱۲۰ تن سیب و ۱۲۰ تن پرتقال از طریق اتحادیه 
تعاون روستایی کردیم که در هفته آخر اسفند توزیع می شود.

در  سفید  برنج  تنی  هزار   ۶۰۰ تولید  از  پایان  در  جوادزاده 
استان طی سال زراعی گذشته خبر داد و بیان کرد: یک بخشی 
دیگر  بخش  و  بوده  خودمصرفی  استان  شده  تولید  برنج  از 
خریداری شده و مابقی در انبارها و کارخانجات شالیکوبی 
طی  که  داریم  ذخیره  برنج  تن  هزار   ۴۰۰ هم اکنون  است؛ 
می رسد.  فروش  به  جدید،  زراعی  سال  تا  آینده  ماه های 
کمبودی در بازار برنج نیست و لذا با توزیع بیشتر برنج در 

بازار، قیمت ها متعادل خواهد شد.

ذخیره سازی مرغ، گوشت، میوه، شکر 
و خرما ویژه عید نوروز در گیلان

رئیس پلیس آگاهی گیلان از اجرای ۶۳ مرحله طرح عملیاتی 
مبارزه با سرقت طی ۱۰ ماه گذشته خبر داد و کفت: انجام 
این عملیات ها منجر به دستگیری هزار و ۱۸ سارق و ۲۷۷ 

مالخر در سطح استان شد. 
سرهنگ علیرضا حدادی روز سه شنبه اظهار کرد: طی این 
عملیات ها هزار و ۵۱۲ فقره پرونده و ۶۵ دستگاه خودرو و 

۱۹۲ دستگاه موتور سیکلت کشف شد.
نیازمند عزم  با سرقت  مقابله  و  پیشگیری  وی تصریح کرد: 
مسئولیت پذیری  و  نهادها  و  همه سازمان ها  و جمعی  جدی 
مردم با مراقبت از اموال و حذف زمینه های وقوع جرم است.

رئیس پلیس آگاهی استان گیلان افزود: در این راستا سارقان 
در  قانونی  مراحل  سیر  برای  پرونده  تشکیل  با  مالخران  و 

اختیار مرجع قضائی قرار گرفتند.
مهمترین  را  حفاظتی  نکات  رعایت  عدم  حدادی  سرهنگ 
از  یکی  گفت:  و  کرد  اعلام  سارقان  استفاده  سوء  عامل 
اصلی ترین و مهمترین اولویت های پلیس، برخورد با جرایم 
به خصوص سرقت و پیشگیری از وقوع آن است که این مهم 

با تلاش شبانه روزی کارکنان انتظامی به جد دنبال می شود.

دستگیری هزار و ۱۸ سارق در 
طرح های عملیاتی پلیس گیلان



گلاب؛ عصاره ای برای
 زیبایی و سلامت

بهترین منابع فیبر برای کاهش 
فوری سطح کلسترول

سطح  اما  است  ضروری  بدن  عملکردهای  برای  کلسترول 
کلسترول اضافی می تواند منجر به انسداد قلب شود.

 غذایی که می خوریم، به خصوص در شب، نقش مهمی 
کنترل  به  نوبت  وقتی  دارد.  ما  کلسترول  افزایش سطح  در 
کلسترول می رسد، یک رژیم غذایی سالم و ورزش منظم 
فیبر  از  غنی  غذاهای  کند.  ایجاد  زیادی  تفاوت  تواند  می 
برای کاهش کلسترول به دلیل توانایی آنها در تنظیم طبیعی 
سطح کلسترول و ارتقای سلامت قلب توجه قابل توجهی 

را به خود جلب کرده اند.
می شود،  یافت  گیاهی  غذاهای  در  عمدتاً  که  رژیمی  فیبر 
هضم  را  آن  تواند  نمی  بدن  که  است  کربوهیدرات  نوعی 
کند. این ماهیت غیر قابل هضم فیبر همان چیزی است که 

آن را در مدیریت کلسترول بسیار موثر می کند.
کلسترول چیست؟

است  مانند  چربی  و  شکل  مومی  مولکول  یک  کلسترول 
ماده  این  می شود.  یافت  شما  بدن  سلول های  تمام  در  که 
تولید  جمله  از  بدن،  حیاتی  فعالیت های  برخی  انجام  برای 
هورمون ها، ویتامین D و اسیدهای صفراوی ضروری است. 
شما  کبد  شده،  منتشر   StatPearls توسط  که  تحقیقی  طبق 
بیشتر کلسترول مورد نیاز بدن را تولید می کند. با این حال، 
داشتن  است،  ضروری  بدن  برای  کلسترول  که  حالی  در 
به  منجر  می تواند  حد  از  بیش   )LDL( »بد«  کلسترول 

مشکلات جدی سلامتی شود.
باعث  و  شود  جمع  شریان ها  در  می تواند   LDL کلسترول 
تشکیل پلاک هایی در دیواره های رگ ها شود که خطر ابتلا 
به بیماری های قلبی و سکته را افزایش می دهد. در مقابل، 
از  اضافی  کلسترول  حذف  به   )HDL( »خوب«  کلسترول 
خون کمک می کند و می تواند خطر ابتلا به این مشکلات را 
کاهش دهد. بنابراین، حفظ سطح HDL طبیعی برای سلامتی 
قلبی ضروری است. اگرچه بدن شما خود کلسترول تولید 
بر  زیادی  تأثیر  می تواند  شما  غذایی  انتخاب های  می کند، 
سطح کلسترول بدن داشته باشد. به ویژه، مصرف غذاهای 

غنی از فیبر می تواند به کاهش کلسترول کمک کند.
غذاهای غنی از فیبر چگونه به کاهش کلسترول کمک 

می کنند؟
سطح  مختلف  فرآیندهای  طریق  از  فیبر  از  غنی  غذاهای 
در  موجود  محلول  فیبر  می دهند.  کاهش  را  کلسترول 
در  اسفنج  یک  مانند  سیب  و  لوبیا  جو،  مانند  غذاهایی 
به کلسترول متصل  فیبر  این  دستگاه گوارش عمل می کند. 
در  می شود،  خون  داخل  به  آن  جذب  از  مانع  و  می شود 
علاوه  می یابد.  کاهش  )بد(   LDL کلسترول  سطح  نتیجه 
هضم  را  محلول  فیبر  از  بخشی  روده  باکتری های  این،  بر 
می کنند  تولید  کوتاه  زنجیره  با  چرب  اسیدهای  و  می کنند 
که ممکن است تشکیل کلسترول در کبد را محدود کنند. 
فیبر نامحلول موجود در غلات کامل و سبزیجات همچنین 
را  مدفوع کمک می کند و حرکات روده  افزایش حجم  به 
منظم می کند، که به حذف کلسترول از بدن کمک می کند.

6 غذای غنی از فیبر برای کاهش سطح کلسترول
در اینجا برخی از بهترین غذاهای غنی از فیبر برای کاهش 

سطح کلسترول آورده شده است:
برای  غذایی  مواد  بهترین  از  یکی  دوسر  جو  دوسر:  جو 
کاهش کلسترول است. جو سرشار از فیبر محلول، به ویژه 
به کلسترول در  اتصال  با  بتاگلوکان است که  نام  به  نوعی 
به  و  آن در خون می شود  از جذب  مانع  دستگاه گوارش، 
کاهش سطح کلسترول LDL کمک می کند. یک کاسه ساده 
بلغور جو دوسر در صبح می تواند شروع خوبی برای روز 
باشد. علاوه بر صبحانه، جو دوسر را می توان به اسموتی ها 
اضافه کرد یا در پخت کلوچه ها و سایر خوراکی ها استفاده 

کرد.
و  نخود  مانند عدس،  لوبیاها و حبوبات  لوبیا و حبوبات:   
نقش  که  هستند  محلول  فیبر  از  سرشار  مختلف،  لوبیاهای 
مواد  این  دارند.   LDL کلسترول  سطح  کاهش  در  مهمی 
نیز هستند که  بر فیبر، حاوی پروتئین گیاهی  غذایی علاوه 
به رژیم غذایی متعادل کمک می کند. می توانید آن ها را به 
استفاده  سالادها  در  یا  کنید  اضافه  خورش ها  و  سوپ ها 

کنید.
سیب: سیب یکی از میوه های خوشمزه و مفید برای کاهش 
فیبر محلول  این میوه حاوی پکتین، نوعی  کلسترول است. 
است که به کلسترول متصل می شود و از جذب آن در خون 

جلوگیری می کند.
 این خاصیت سیب را به یک گزینه عالی برای رژیم غذایی 
میان  عنوان  به  می توان  را  سیب  می کند.  تبدیل  قلب  سالم 

وعده یا در سالادها مصرف کرد.
منابع  لیمو   مرکبات: مرکبات مانند پرتقال، گریپ فروت و 
غنی پکتین هستند که به کاهش سطح کلسترول LDL کمک 
می کنند. این میوه ها همچنین سرشار از ویتامین C هستند که 
به سلامت قلب کمک می کند. مصرف مرکبات به صورت 
این  فواید  از  تا  می کند  کمک  شما  به  سالادها  در  یا  میوه 

غذاها بهره مند شوید.
برای  فیبر  منابع  مغذی ترین  از  یکی  کتان  دانه  کتان:  دانه   
محلول،  فیبر  بر  علاوه  دانه ها  این  است.  کلسترول  کاهش 
حاوی اسیدهای چرب امگا 3 هستند که به کاهش کلسترول 
به  را  کتان  دانه  می توان  می کنند.  کمک  گلیسیرید  تری  و 

راحتی به غلات یا ماست اضافه کرد.
آووکادو: آووکادو به دلیل چربی های تک غیراشباع سالم و 
فیبر بالا، برای کاهش کلسترول بسیار مفید است. چربی های 
کمک   LDL کلسترول  سطح  کاهش  به  غیراشباع  تک 
کلسترول  جذب  نیز  آووکادو  در  موجود  فیبر  و  می کنند 
می تواند  آووکادو  می کند.  محدود  گوارش  دستگاه  در  را 
به عنوان یک خوراکی خوشمزه و مغذی در رژیم غذایی 

شما گنجانده شود.
در آخر

به  اتصال  با  محلول،  فیبر  ویژه  به  فیبر،  از  غنی  غذاهای 
به  در خون،  آن  از جذب  و جلوگیری  روده  در  کلسترول 
)بد(   LDL کلسترول  سطح  کاهش  به  توجهی  قابل  طور 
کمک می کنند. این فرآیندها در کنار سایر تغییرات در سبک 
زندگی می توانند به بهبود سلامت قلب و عروق شما کمک 

کنند.
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گلاب، این عصاره ی خوشبو و معطر گل محمدی، به عنوان 
در  طبیعی  محصولات  محبوب ترین  و  قدیمی ترین  از  یکی 
نه تنها  ماده ی شگفت انگیز،  این  می شود.  شناخته  سنتی  طب 
آرامش بخش است، بلکه خواص درمانی فراوانی دارد که از 
بهبود سلامت پوست و مو گرفته تا تقویت دستگاه گوارش و 

کاهش استرس را شامل می شود.
 این عصاره ی معطر و دل انگیز که از گل محمدی استخراج 
می شود، در بسیاری از فرهنگ ها به عنوان یک درمان طبیعی 
شناخته شده است. خواص بی نظیر آن در زمینه های مختلف، 
از آرامش روانی گرفته تا مراقبت های زیبایی، آن را به یکی 
از محبوب ترین انتخاب ها برای تقویت سلامت جسم و روح 

تبدیل کرده است.
1. آرامش بخش و ضد استرس

گلاب به دلیل تأثیرات مثبتی که بر سیستم عصبی دارد، به 
عنوان یک آرام بخش طبیعی شناخته می شود. استنشاق رایحه ی 
گلاب به کاهش اضطراب و استرس کمک کرده و به بهبود 
خلق وخو منجر می شود. تحقیقات علمی نشان داده اند که بوی 
گلاب می تواند سطح هورمون استرس )کورتیزول( را کاهش 
دهد و به ایجاد حس آرامش و شادی کمک کند. برای افرادی 
که از بی خوابی رنج می برند، چند قطره گلاب روی بالش یا 
اتاق خواب می تواند کیفیت خواب را  اسپری کردن آن در 

بهبود بخشد و بی قراری های شبانه را کاهش دهد.
2. خواص درمانی و بهبود گوارش

مشکلات  بهبود  برای  خوراکی  صورت  به  به ویژه  گلاب 
گوارشی مؤثر است. این ماده طبیعی می تواند نفخ، یبوست 
و سوزش معده را کاهش داده و به بهبود فرآیند هضم کمک 
کند. در طب سنتی، گلاب به عنوان یک تونیک طبیعی برای 

تقویت معده و کاهش دردهای گوارشی استفاده می شود.
3. مراقبت از پوست و مو

به  آنتی باکتریال خود،  و  دلیل خواص ضدالتهابی  به  گلاب 
عنوان یک تونر طبیعی برای پوست عمل می کند. استفاده ی 
موضعی از گلاب به کاهش قرمزی و التهاب پوست کمک 
کرده و باعث می شود که پوست شفاف تر و درخشان تر شود. 
علاوه بر این، گلاب به حفظ رطوبت پوست کمک می کند و 

از خشکی آن جلوگیری می کند.
در مراقبت از مو، گلاب به تقویت ریشه های مو کمک کرده 
و  ضدقارچی  خواص  می کند.  جلوگیری  آن  ریزش  از  و 
ضدباکتریایی گلاب به کاهش شوره و ایجاد موهایی نرم و 

درخشان کمک می کند.
4. تسکین سردرد و میگرن

می تواند  قطره گلاب  چند  با  پیشانی  ماساژ  یا  بخور گلاب 
به کاهش سردردهای ناشی از استرس یا میگرن کمک کند. 
رایحه ی گلاب به تسکین درد و ایجاد آرامش اعصاب کمک 
برای  طبیعی  روش های  از  یکی  می تواند  بنابراین  می کند، 

تسکین سردرد باشد.
5. سلامت قلب و عروق

گلاب به دلیل خواص آرام بخشی که دارد، می تواند به کاهش 
فشار خون و بهبود عملکرد قلب و عروق کمک کند. نوشیدن 
چای گلاب یا افزودن آن به دمنوش های گیاهی، راهی طبیعی 

برای حمایت از سلامت قلب است.
چگونه از گلاب بهره مند شویم؟

برای استفاده از خواص گلاب، می توان آن را به روش های 
مختلف به کار برد:

استنشاق رایحه: استفاده از اسپری گلاب در محیط یا افزودن 
آن به دستگاه بخور.

مصرف خوراکی: اضافه کردن گلاب به شربت ها، دمنوش ها 
و دسرها.

استفاده موضعی: استفاده از گلاب به عنوان تونر برای پوست یا 
ترکیب آن در ماسک های طبیعی صورت و محصولات مراقبت 

از مو.
گلاب تنها یک خوشبوکننده ی طبیعی نیست، بلکه یک داروی 
طبیعی با خواص درمانی متعددی است که می تواند سلامت 
و  گوارش  تقویت  از  بخشد.  بهبود  را  روح  و  بدن  عمومی 
عصاره ی  این  مو،  و  پوست  از  مراقبت  تا  استرس  کاهش 
بی نظیر می تواند به عنوان یک اکسیر طبیعی برای داشتن زندگی 

سالم تر و شادتر عمل کند.

کاسنی؛ گیاهی فوق العاده برای 
پاکسازی کبد و بهبود سلامت عمومی

گیاه کاسنی با خواص درمانی متعددی مانند تقویت عملکرد 
کبد، بهبود گوارش و کاهش وزن، در طب سنتی ایران برای 
پاکسازی کبد و خون استفاده می شود. این گیاه با خواص ضد 
التهابی و آنتی اکسیدانی اش به محافظت از کبد و سایر اندام ها 
کمک می کند.گیاه کاسنی )Chicory( که از مدت ها پیش در 
قرار  استفاده  مورد  خون  و  کبد  پاکسازی  برای  ایرانی  طب 
می گیرد، به دلیل خواص درمانی خود در حال جلب توجه 
بیشتر است. عرق کاسنی که طبع سرد و خنک دارد، به ویژه 
برای افرادی که دچار مشکلات کبدی هستند، می تواند مفید 

واقع شود. 
جالب است بدانید تلخی این گیاه ارتباط مستقیم با خواص 
درمانی آن دارد، به این معنی که هرچه عرق کاسنی تلخ تر 
از  غنی  منبعی  بود.کاسنی  خواهد  بیشتر  آن  فواید  باشد، 
 ،A، B6 ویتامین هایی چون است؛  معدنی  مواد  و  ویتامین ها 
C، E و K و مواد معدنی مانند منگنز، منیزیم، کلسیم، آهن و 

پتاسیم را در خود دارد. 
این گیاه همچنین حاوی فیبرهایی مانند اینولین است که به 
کاهش وزن، بهبود سلامت گوارش و کنترل قند خون کمک 

می کند.
پاکسازی کبد و کاهش التهابات

یکی از مهم ترین خواص کاسنی، تقویت عملکرد کبد است. 
این گیاه تولید صفرا را افزایش داده و حرکت صفرا را آسان 
می کند که در نتیجه به تخلیه کبد از سموم و بهبود عملکرد آن 
کمک می کند. کاسنی همچنین با داشتن خواص ضد التهابی، 
را  کبد چرب  مانند  بیماری هایی  و  کبدی  التهابات  می تواند 
کاهش دهد. عصاره کاسنی از کبد در برابر رادیکال های آزاد 

و استرس اکسیداتیو نیز محافظت می کند.
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نفوذ مافیای دارو در بیمارستانها: پرستار قلابی، شیمی درمانی تقلبی!
به  درمانی  شیمی  داروی  جای  به  مقطر  آب  تزریق  پرونده 
بیماران سرطانی که ابتدا با موضوع سرقت باز شده بود، ابعاد 

جدیدی پیدا کرده است.
به گزارش سلامت نیوز به نقل از ایران، تزریق آب مقطر به 
جای داروی شیمی درمانی در بیمارستان ولیعصر تبریز برای 
بسیاری  سروصدای  که  بود  خبری  سرطان  به  مبتلا  بیماران 
آبان ماه   3 قرار است که  این  از  ماجرا  پا کرد.  به  در کشور 
سال جاری شکایتی مبنی بر سرقت دارو در بیمارستان ولیعصر 
در  این موضوع  و  ثبت شد  در کلانتری  فردی  توسط  تبریز 

دستور بررسی قرار گرفت.
آنکولوژی  بخش  پرستار  متهم  شد،  مشخص  تحقیقات  در 
مصرف  به  که  بیماران  داروهای  سرقت  به  اقدام  و  بوده 
شیمی درمانی می رسید، کرده و این داروها را در بازار آزاد 
تهران  ناصرخسرو  خیابان  در  دیگر  واسطه چند همدست  به 
این  از  عجیب تری  و  جدید  ابعاد  حال  می رساند.  فروش  به 
ماجرا شنیده می شود مبنی بر اینکه فردی که به عنوان پرستار 
مدرک  با  و  نبوده  پرستار  اصلًا  می کرد  کار  بیمارستان  در 
دست  همچنین  شده،  جذب  درمانی  مرکز  این  در  جعلی 
شبکه فروش غیرقانونی دارو در کار بوده است در این رابطه 
و  رفتیم  تبریز  پرستاری  نظام  مدیره  هیأت  رئیس  سراغ  به 

گفت وگویی انجام دادیم که می خوانید.
اشاره می کند  اول  متهم ردیف  نبودن  پرستار  به  مهدی ظلی 
در  که  آنجا  از  اتفاق  این  شدن  رسانه ای  »پیرو  می گوید:  و 
ابتدا انگشت اتهام به سمت یک پرستار نشانه رفته بود، نظام 
پرستاری تبریز پیگیر ماجرا شد. بر اساس گزارش ها مشخص 
شد فردی که اقدام به سرقت داروهای شیمی درمانی بیماران 
مدرک  با  و  نیست  پرستاری  نظام  سازمان  عضو  می کند 
است. حال سؤال  درآمده  بیمارستان  این  استخدام  به  جعلی 
مورد  کارگیری  به   هنگام  افراد  مدرک  چطور  که  اینجاست 

بررسی و استعلام از نهادهای مربوطه قرار نمی گیرد؟! «
ظلی می گوید: »حدود دو هزار پرونده از بیماران این مرکز 
 3۷ است و حدود  گرفته  قرار  بررسی قضایی  مورد  درمانی 
پرونده ها  این  بیماران  از  تعدادی  که  داشت  ابهام  پرونده 
در  بیماران  این  البته  کردند.  فوت  بیماری  وخامت  علت  به 
مراحل انتهایی بیماری قرار داشتند و اگر این اتفاق هم رخ 

نمی داد، فوت می کردند.«
شناسایی مافیای فروش غیرقانونی دارو

متهم  توسط  داروهایی که  بیشتر  است،  آمده  پرونده  این  در 
بوده  اهدایی  داروهای  همین  از  رفته  سرقت  به  اول  ردیف 
است.رئیس هیأت مدیره نظام پرستاری تبریز می گوید: »بیشتر 
داروهای  به  مربوط  شده  خارج  بیمارستان  از  که  داروهایی 
داروی  سامانه های  در  داروها  این  که  چرا  است،  اهدایی 
به  را  داروها  این  به راحتی  متهم  و  نمی شود  ثبت  بیمارستان 
بیمارستان،  در  شاغل  متهم  افراد  از  غیر  البته  برده  سرقت 
شناسایی  دارو  فروش  در  غیرقانونی  شبکه های  یا  گروه ها 
شدند که هنوز اطلاعات بیشتری از آنها به دستمان نرسیده و 

در دست بررسی قضایی است.«
جولان پرستارنماها در حوزه درمان

دکتر احمد نجاتیان، رئیس کل سازمان نظام پرستاری به عدم 
پرستاری  نیروی  کارگیری  به  هنگام  سازمان  این  از  استعلام 
در مراکز درمانی اشاره می کند می گوید: »در حوزه پرستاری 
نه دچار  یا  دارد  را  کار  این  فرد صلاحیت  این  آیا  اینکه  و 
بخش  در  که  پرستارانی  هستیم.  کشور  در  عمده  مشکلی 
و  عبور می کنند  مختلف  فیلترهای  از  فعالیت می کنند  دولتی 
اما در بخش غیردولتی،  تأیید قرار می گیرد  مدارکشان مورد 
امروزه  منزل،  در  مراقبت  بخش  و  بیمارستان های خصوصی 
کمبود  از  ناشی  معضل  این  هستیم.  مواجه  پرستارنماها  با 
پرستار در کشور و عدم نظارت درست در به کارگیری نیرو 

دیده ایم  بارها  است.  منزل  در  مراقبت  بخش  در  بخصوص 
پرستار  که  سلامت  حوزه  در  دیگر  گروه های  از  همکارانی 
نام پرستار در این بخش مشغول فعالیت هستند و  نیستند به 
گاهی با جعل مدرک به بیمارستان ها خود را پرستار معرفی 

می کنند.«
انتقاد از اینکه بخش های غیردولتی در حوزه سلامت  با  وی 
دریافت  پرستار  نیروی  جذب  برای  کافی  استعلام های 
تحصیلی  مدرک  برای  فقط  »استعلام  می گوید:  نمی کنند، 
نیست بلکه باید مشخص شود این پرستار از لحاظ انضباطی 
برای  اگر  مثلًا  خیر.  یا  دارد  کار  صلاحیت  هم  اخلاقی  و 
باشد،  شده  صادر  کار  از  منع  مثل  شغلی  احکام  پرستاری 
سامانه قابل استعلامی نداریم یا اگر مردم بخواهند پرستاری 
کار  به  مکانشان  شخصی ترین  و  منزل  در  مراقبت  برای  را 
گیرند، نمی دانند این فرد پیشینه انضباطی و اخلاقی دارد یا 
برای استعلام از سوابق و تحصیلات فرد  ندارد! هیچ منبعی 
نظام  شماره  دارای  پزشکان  همه  پزشکی  نظام  در  نداریم. 
هستند و همه فعالیتشان در پرونده نظام پزشکی ثبت می شود 
این  باید  حال  است،  پزشکی  نظام  سازمان  با  آن  اختیار  که 
مدل برای نظام پرستاری هم اجرا شود اما این الزام قانونی 
نظام  از  پرستار  جذب  هنگام  بیمارستان ها  که  ندارد  وجود 
بدهیم.  پرستار  به  کار  پروانه  ما  یا  بگیرند  استعلام  پرستاری 
ناگفته نماند که پروانه صلاحیت حرفه ای پرستاری را وزارت 
بهداشت ارائه می دهد اما فراگیر نیست و شامل همه نمی شود 
به همین دلیل سازمان نظام پرستاری با دارا بودن زیرساخت 
لازم می تواند در صورت موافقت دولت و مجلس این وظیفه 

را برعهده گیرد.«
به  درمانی  شیمی  داروی  جای  به  مقطر  آب  تزریق  پرونده 
بیماران سرطانی که ابتدا با موضوع سرقت باز شده بود، ابعاد 
جدیدی پیدا کرده است. بابک محبوب علیلو، دادستان مرکز 
استان آذربایجان شرقی چندی پیش گفته بود: »در پی انجام 
آنکولوژی  بخش  پرستار  متهم  شد  مشخص  بیشتر  تحقیقات 
بوده و اقدام به سرقت داروهای بیماران کرده، متهم احضار 
و به اتهام سرقت روانه زندان شده و از آنجا که متأسفانه این 
پرونده مورد فوتی هم داشته ، به دادسرای ویژه قتل ارجاع 
شده است. به همین دلیل این پرونده به دادسرای ویژه قتل 

ارجاع شده است.«

حالا رئیس هیأت مدیره نظام پرستاری تبریز می گوید: »این 
پرستار  که  فردی  چگونه  اینکه  نبوده«  پرستار  اصلًا  شخص 
با  بیمارانی  با  مرتبط  که  مهمی  بخش  در  توانسته  نبوده 
شرایط خاص است مشغول کار شود، بحثی است که دست 
اندرکاران درمانی باید به آن پاسخ دهند اما اینکه حالا چه 
بازی  انسان ها  جان  با  که  است  فردی  انتظار  در  مجازاتی 
قاضی  واحدی  ذبیح الله  دکتر  از  که  است  موضوعی  کرده، 
نظام پزشکی  بازنشسته دادگستری و مشاور حقوقی سازمان 

کشور پرسیده ایم.
با  فردی  است  ممکن  که چگونه  سؤال  این  به  پاسخ  در  او 
به کار شود، می گوید:  بیمارستانی مشغول  مدرک جعلی در 
استخدام در دستگاه های بهداشت و درمان که در زمره امور 
احراز  شرایط  العمل هایی  دستور  اساس  بر  است  تخصصی 
شغل است و اگر کسی با نداشتن این شرایط در این پست به 
کار مشغول شده دو دلیل عمده دارد؛ حالت اول این است 
که او مدارک جعلی ارائه کرده و حالت دوم این است که بر 
اساس روابط نادرستی در این پست مشغول شده است. درهر 
از  این فرد بدون داشتن صلاحیت  اشتغال  دو صورت نفس 
مصادیق مداخله در امور پزشکی است و جرم تلقی می شود.« 
اما این جرم که با جان انسان ها در ارتباط است چه مجازاتی 
دارد؟ واحدی توضیح می دهد: »متأسفانه مجازات مداخله در 

امور پزشکی بازدارنده نیست.
ماده  طبق  پزشکی  امور  در  دخالت  که  است  این  هم  علت 
که  است   ۱33۴ سال  مصوب  پزشکی  مقررات  قانون  سه 
جریان  در   ۱3۷۴ سال  در  اما  شده  پیش بینی  زندان  آن  در 
تبدیل شد  نقدی  به جزای  زندان  مجازات  کلی حبس زدایی 
جرم  مورد  در  و  نیست  بازدارنده  چندان  نقدی  جزای  و 
در  نقدی  جزای  فوق  مورد  برای  پزشکی  امور  در  دخالت 
حد ۵ میلیون تومان در قانون سال ۷۴ پیش بینی شده است اما 
این فرد در حالت های مختلفی مثل جعل سند  احتمالًا جرم 
و موارد دیگر نیز قابلیت رسیدگی دارد و مهم ترین نکته این 
به  بشود  نظر حقوقی  از  و  باشد  پرستار  واقعاً  اگر  که  است 
نظام  سازمان  انتظامی  قوانین  مشمول  داد،  نسبت  پرستار  او 
این  با  است  قرار  که  مرجعی  بنابراین  می شود.  هم  پزشکی 
موضوع  عمومی  جهات  همه  به  باید  کند،  برخورد  تخلف 

توجه کند.
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بازار داغ بلاگرها و سقوط اخلاقیات
نادرست دانستن  و  مضرات  از  آگاه بودن  وجود  با  مردم  چرا 
محتواهای دروغین در فضای مجازی بازهم بلاگرها را دنبال 

می کنند؟!
 این روزها وقتی وارد شبکه های اجتماعی می شویم، با انواع 
برای  نه تنها  که  می شویم  مواجه  تبلیغاتی  محتوای  و  بلاگرها 
سال ها  تا  می تواند  آنها  مضرات  بلکه  نیستند،  مفید  جامعه 
شبکه های  هرچند  دهد.  قرار  تأثیر  تحت  را  آینده  نسل های 
و  یادگیری  افزایش  آموزش،  برای  فرصتی  می توانند  مجازی 
انتقال اندیشه های علمی، منطقی و مفید باشند، اما در سال های 

اخیر شاهد افزایش بلاگرهای بی محتوا و دروغ پرداز هستیم.
و  درآمد  افزایش  به منظور  مدت  این  در  افراد  از  بسیاری 
دیده شدن، دوربینی به دست گرفته وبدون تفکر،علم وهنر،اقدام 
به تولیدمحتوا می کنند. حتی برخی از آنها محتوای نادرست در 
این  که  می دهند  ارائه  مردم  به  روان شناسی  و  پزشکی  زمینه 
امر به گمراهی مخاطبان منجر می شود. البته در بسیاری مواقع 
شاهد تمسخر و انتقادات گسترده از سوی مخاطبان هستیم، اما 
نکته حائز اهمیت این است که چرا مردم با وجود آگاه بودن 
در  بازهم  محتواها  این  نادرست دانستن  و  مضرات  این  از 

شبکه های مجازی این به اصطلاح بلاگرها را دنبال می کنند؟!
توسعه ویروس فضای مجازی در میان نوجوانان

افزایش  درباره  جامعه شناس   ابهری،  مجید  راستا،  این  در 
فضای  در  نادرست  محتوای  و  غیراصولی  انتشار  و  بلاگرها 
آموزش  بدون  گسترش  به  توجه  »با  می کند:  اظهار  مجازی 
وبی رویه استفاده ازفضای مجازی امروز شاهد توسعه ویروس 

فضای مجازی به خصوص در میان نسل هستیم.«
مسیر  در  بردباری  هرگونه  و  آموزش  »بدون  می افزاید:  وی 
فراگیری به طور منطقی و علمی امروزه هرکس به خود اجازه 
قدم  خود  نمایش  و  مجازی  فضای  این  توسعه  در  می دهد 

بردارد.«
این جامعه شناس ادامه می دهد: »شاید مقصرین اصلی والدین 
را  خود  نوجوانان  و  فرزندان  که  باشند  آموزشی  نهادهای  و 
نادیده می گیرند و آنها نیز برای دیده شدن دست به هر کاری 

می زنند.«
شاهد ظهور بلاگرهای دروغ پرداز هستیم

شده  باعث  زرد  اخبار  جدید  »موج  می کند:  عنوان  ابهری 
بلاگرها که تا چندی پیش فقط با قصد کسب درآمد حرکت 
به خود  پر کرده و  را  امروزه فضای خالی جامعه  می کردند، 
با  و  کرده  حرکت  واقعی  اخبارنه چندان  بیان  با  دهند  اجازه 
توجه به رقابت ناسالم و سیاه ذیل برخی از گروه ها در نسل - 

شاهد ظهور بلاگرهای دروغ پرداز هستیم.«
وی یادآورمی شود:»این بلاگرهای بدون محتوای مناسب برای 
بدون  را  مسأله ای  هر  مجازی  فضای  کاروان  از  عقب نماندن 

منتشرومنتقل  درجامعه  آن  گسترش  آثاروعواقب  به  توجه 
می کنند.«

بی محتوا  بلاگرهای  می کند:»این  تاکید  جامعه شناس  این 
پی درپی درجهت تولید روان شناسی زرد،فالگیری،دروغ پردازی 

و حرکت های کاذب فرهنگی قدم برمی دارند.«

نهادهای متولی هم به حریف های جدید تبدیل شده اند
کنترل  به جای  متولی  می کند:»نهادهای  خاطرنشان  ابهری 
حریف  به  نیز  خود  ومنطقی،  اصولی  حرکت های  وآموزش 
راه  به  ناسالم  رقابت های  راستای  در  و  شده  تبدیل  جدیدی 

افتاده اند.«
اومی گوید: »درواقع نهادهای متولی به دلیل کمبود سرگرمی های 
رایگان و ارزان، باعث شده اند که افراد بیشتر وقت خود را در 
فضای مجازی صرف کنند و خود به یک رقیب جدید در این 

زمینه تبدیل شوند.« 
نبود سرگرمی سالم، بلاگر بی ریشه را ایجاد کرد

به ویژه  آموزشی  »نهادهای  می شود:  یادآور  جامعه شناس  این 
در مسیر تولید سرگرمی های سالم و مثبت قدمی برنداشته اند و 

همین مساله موجب ظهور بلاگرهای بدون ریشه شده است.«
و  آموزش  در حوزه  این  از  بیشتر  »اگر  می کند:  تاکید  ابهری 
آینده ای  در  گیرد،  صورت  تاخیر  سالم  سرگرمی های  ایجاد 
و  هرج ومرج طلب  نسل های  ظهور  شاهد  دور  نه چندان 

آنارشیسم فرهنگی خواهیم بود.«
این  این که  از  آگاهی  با وجود  مردم  این که چرا  مورد  در  او 
همچنان  ندارند،  آنها  برای  فایده ای  هیچ  بی محتوا  بلاگرهای 
»رقابت  می دهد:  توضیح  می دهند،  ادامه  آنها  دنبال کردن  به  
باعث شده است کسانی که سرگرمی های  در فضای مجازی 
با  آنها  پیدا کنند.  این عرصه ورود  به  ندارند،  چندان جذابی 
دنبال کردن بلاگرهای مشابه، به ویژه در زمینه رمزارز، به یک 
قطب جدید دروغ پردازی و ترغیب دیگران برای ورود به این 

حوزه تبدیل می شوند.«
بیان این که همه این عوارض و آسیب ها  با  این جامعه شناس 
ناشی از فقدان و ضعف کنترل و نظارت اصولی است، ادامه 
بدون  سختی های  با  که  نیست  این  اصولی  »کنترل  می دهد: 

هدف بخواهیم آشفتگی را به این جامعه تحمیل کنیم.«
ابهری می افزاید: »بلکه با توجه به نبوغ و ابتکارات نوجوانان 
و  سالم  رقابت های  برای  را  میدان  می توان  ایرانی  جوانان  و 

تولیدمحتوای علمی آماده کرد.«  
تاثیر محتوای نادرست فضای مجازی بر سبک زندگی 

فضای  در  نادرست  محتوای  تاثیر  درباره  جامعه شناس  این 
نوجوانان  و  کودکان  به ویژه  افراد  زندگی  سبک  بر  مجازی 
در  جدید  نگاه های  و  تفکرات  »هرگونه  می دهد:  توضیح 
مسیر زندگی امروزی باعث تولید و حتی بازتولید محتواهای 
و  آشفتگی  خود  شرایط  این  تکرار  که  می شود  غیرواقعی 

گرفتاری های فکری و نظری را بیشتر کرده است.«
موجب  نامناسب  محتوای  انتشار  این که  بر  تاکید  با  ابهری 
میان نسلی  و  نسلی  اختلافات  و  فکری  تضادهای  گسترش 
انتقال  با  جوان  بلاگرهای  از  »برخی  می کند:  عنوان  می شود، 
توسعه  و  گسترش  باعث  نامناسب  اندیشه های  تفکر  بدون 
روزافزون در میدان ناامیدی می شوند و به همین علت تولید و 
بازتولید افکار جدید خود به رقابت ناسالم و غیراصولی و دور 

از منطق می انجامد.«   
جامعه فکری باید از این آشفتگی نجات یابد

وی همچنین درباره راهکارهادرجهت آگاهی بخشی به افرادبرای 
اظهارمی کند:  مجازی  وتولیدمحتوادرفضای  دنبال کردن 
در  جوانان  و  نوجوانان  تفکرات  آماده سازی  و  »اطلاع رسانی 
و  اصولی  و  منطقی  حرکت های  گسترش  و  تقویت  راستای 
انتخاب گزینه های جالب و صادقانه می تواند جامعه فکری ما 

را از این آشفتگی و بلبشوی نظری نجات دهد.«
این جامعه شناس یادآور می شود: »در غیر صورت روزبه روز 
این حرکت  از  دیرتر  اگر  و  افزوده شده  آشفتگی ها  میزان  بر 
کنیم، تا مدتی بسیار کوتاه شاهد جنگ تفکرات و خلع سلاح 
اندیشمندان خواهیم بود که در آن هنگام دیگر کاری از کسی 

ساخته نخواهد بود.«
تولید  و  مناسب  الگوهای  »ارائه  می دهد:  ادامه  ابهری 
می تواند  مکرر  و  کلاسیک  به صورت  آموزشی  زنجیره های 
بخشی از جامعه را به سمت گزینش درست اندیشی و نگاه های 
منطقی تبدیل خواهد کرد.«وی خاطرنشان می کند: »در غیر این 
صورت تا مدت کوتاهی دیگر شاهد مغلوب شدن جنگ بین 
درست اندیشان و کج اندیشان خواهیم بود که این وضعیت به 
نسل های وارداتی انتقال یافته و جامعه را در مسیر کج اندیشی 

هدایت خواهد کرد.«
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»باغات«درشناسنامهدار
شدندراولویتهستند

بزرگترین  عنوان  به  خودرو  ایران  شرکت  عمومی  مجمع 
می  برگزار   - بهمن   ۱۷  - فردا  حالی  در  خودروساز کشور 
سر  بر  پیش  هفته  چند  از  آن  رسانه ای  حاشیه های  که  شود 
است  شده  آغاز  خصوصی  بخش  به  آن  مدیریت  واگذاری 
در حالی که طبق سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی، 
خروج از بنگاهداری الزام دولت ها در دو دهه گذشته بوده 

است.
سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی نزدیک به ۲۰ سال 
اسلامی  انقلاب  رهبر  از سوی   ۱۳۸۴ اول خرداد  یعنی  پیش 
مصلحت  تشخیص  مجمع  رئیس  و  سه گانه  قوای  سران  به 
را  ایران  اقتصاد  راهبرد  که  سیاست ها  این  شد؛  ابلاغ  نظام 
تا نظام  برای توسعه بخش خصوصی ریل گذاری کرده بود 
اقتصادی کشور در سه بخش دولتی، تعاونی و خصوصی به 

پیش برود.
در  مالکیت  ملی،گسترش  اقتصاد  رشد  به  بخشیدن  شتاب 
ارتقاء  اجتماعی،  عدالت  تأمین  به منظور  مردم  عموم  سطح 
و  مادی  منابع  بهره وری  و  اقتصادی،  بنگاههای  کارآیی 
ملی،  اقتصاد  در  رقابت پذیری  افزایش  فناوری،  و  انسانی 
افزایش سهم بخش های خصوصی و تعاونی در اقتصاد ملی، 
کاستن از بار مالی و مدیریتی دولت در تصدی فعالیت های 
اقشار  تشویق  و  اشتغال  عمومی  سطح  افزایش  اقتصادی، 
خانوارها  درآمد  بهبود  و  و سرمایه گذاری  پس انداز  به  مردم 

مهمترین اهداف این سیاست ها بود.
در بند نخست این سیاست ها دولت ملزم شده بود که ضمن 
دولتی  بخش  شدن  بزرگتر  از  غیردولتی  های  بخش  توسعه 
جلوگیری کند و به همین سبب ملزم شد تا هرگونه فعالیت 
عمومی  و  خصوصی  و  تعاونی  بخشهای  به  را  غیرحاکمیتی 

غیردولتی واگذارکند.
آن،  اجرایی  قانون  آن  دنبال  به  و  ها  سیاست  این  ابلاغ  با 
به  بنگاه  مستقیم  مدیریت  و  مالکیت  از  دولت  نقش  باید 
همین  در  و  تبدیل می شد  نظارت  و  و هدایت  سیاستگذاری 
راستا واگذاری ۸۰ درصد از سهام بنگاه های دولتی مشمول 
تعاونی  بخش های خصوصی، شرکت های  به   ۴۴ اصل  صدر 
سهامی عام و بنگاه های عمومی غیر دولتی مورد تاکید قرار 

گرفت.
اجرای این سیاست ها و قوانین آن در دو دهه گذشته با فراز 
و نشیب های فراوانی همراه بوده و انتقاداتی را درباره نحوه 
اجرای آن وارد کرده است از جمله اینکه خصوصی سازی 
به خصولتی سازی تبدیل شد، اهلیت خریداران بخصوص در 
رعایت  باید  که  آنگونه  بزرگ  و  بنگاههای خاص  خصوص 
نشد، اینکه به جای خصوصی سازی دولت از محل واگذاری 
از  دست  دولت  اینکه  یا  و  پرداخت  را  های خود  بدهی  ها 
مدیریت برخی از بنگاههایی که بخشی از سهام آنها واگذار 

شده، بر نمی دارد.
یکی از این صنایع که در دو دهه گذشته با وجود واگذاری 
دولت  اختیار  در  بنگاه  مدیریت  آن همچنان  از سهام  بخشی 
برخورداری  با وجود  مانده، خودروسازی است؛ صنعتی که 
و  دولت  مجموعه  از  معنوی  و  مادی  های  حمایت  انواع  از 
نه  امروز  که  طوری  به  است  زیانده  صنعت  یک  حاکمیت، 
دولت و مجلس و قوه قضاییه از عملکرد آن رضایت دارند 
داخلی  تولید  خودروهای  پایین  کیفیت  از  مردم.پلیس  نه  و 
سخن می گوید، کارشناسان زیان انباشته خودروسازان را سم 
اتهام  پیکان  نوک  انرژی  کنند، بخش  تعبیر می  ایران  اقتصاد 
در زمینه ناترازی سوخت را به سمت خودروهای پرمصرف 
از  فروش و خدمات پس  از  مشتری  نشانه می رود،  داخلی 
فروش آن ناراضی است و قطعه سازان از بدهی های کلان 

سررسید شده و پرداخت نشده خودروسازان گلایه دارند.
مدیریت  ماندن  دولتی  که  شرایطی  در  و  ها  سال  این  در 
و  سیاسی  کارزار  نکرده،  دوا  مردم  از  دردی  خودروسازی 

سازی  خصوصی  کامل  اجرای  از  جلوگیری  برای  رسانه ای 
در بزرگترین بنگاه خودروسازی کشور نیز بالا گرفته است.

دولتبایدنظارتکندنهمدیریت
معظم  رهبر  گذشته  سال  ماه  بهمن  که  است  نرفته  یادمان 
های  توانمندی  نمایشگاه  از  بازدید  در  اسلامی  انقلاب 
توانمندی  و  واگذاری  موضوع  بر  دیگر  بار  داخل  تولیدات 
شرکت  از  بخشی  اینکه  از  و  کردند  تاکید  بخش خصوصی 
ها خصوصی شده اما همچنان مدیریت بنگاه در دست دولت 

است، انتقاد کردند.
در  که  شنیدم  دیروز  من  گفتند:  بازدید  این  از  پس  ایشان 
شریک  خصوصی  بخش  و  دولت  که  شرکت هایی  بعضی 
هستند، با اینکه دولت سهم زیادی ندارد، مدیریت در اختیار 
دولت است، به نظر من این منطق ندارد. از شیوه های قانونی 
اختیار  واقع  در  سهامداران  و  مردم  خود  به  و  کنند  استفاده 

بدهند منتهی نظارت بشود.
حضرت آیت الله خامنه ای نظارت دولت را مکمل حمایت از 
بخش خصوصی برشمردند و گفتند که این نظارت با دخالت 
متفاوت است، مطلقاً قابل اغماض نیست. اگر مدیریت لازم 
پیشرفت  شود  انجام  خصوصی  بخش  از  صحیح  حمایت  و 
چشمگیر ایران با توجه به ظرفیت بالا، ثروت طبیعی فراوان، 
نیروی انسانی نخبه و ارتباط خوب دولت و مردم، به واقعیتی 

ملموس تبدیل می شود.
باز می  مدیر شرکت کروز  اظهارات  به  واقع  ایشان در  بیان 
گشت که فیلم آن مجازی هم منتشر شد؛ وی در این بازدید 
ایران خودرو  سهامدار  بزرگترین  بود:  گفته  انقلاب  رهبر  به 
بخش  را  ایران خودرو  درصد   ۳۰ هستیم.  ما  حاضر  حال  در 
خصوصی دارد. جنابعالی پارسال فرمودید که دولت اشتهای 
درصد   ۵ با  الان  دولت  دارد.  شرکت ها  کنترل  در  عجیبی 
هم  قبلا  ما  می کند.  کنترل  را  ایران خودرو  شرکت  سهام، 
این  اگر  حاضریم  ما  که  فرستادیم  نامه  حضرتعالی  خدمت 
شرکت به ما از نظر مدیریت واگذار شود و ما ظرف پنج سال 

موفق نشویم؛ ما را در میدان آزادی اعدام کنند.
خودروسازیبابیشاز۱۲۲همتزیانانباشته

واقعیت این است که اگر خصوصی سازی به شکل درست 
به  منجر  گیرد،  صورت  خریدار  اهلیت  بررسی  و  اصولی  و 
مختلف  های  در حوزه  مناسب  وری  بهره  و  کارایی  ارتقای 
مساله  به  توجهی  بی  که  حالی  در  می شود  ویژه صنعت  به 
کنار  در  در حوزه صنعت خودرو  دولتی  مدیریت  واگذاری 
تحریم ها، چالش هایی را برای خودروسازان به وجود آورده 
است به گونه ای که روز به روز به زیان انباشته شرکت های 
خودروساز افزوده شود و کیفیت و عرضه خودروها نیز محل 

اعتراض و گلایه است.
بر اساس آخرین آمارها تا پایان مهر ۱۴۰۳، ایران خودرو بیش 
و  است  کرده  ثبت  انباشته  زیان  تومان  میلیارد  هزار   ۱۲۲ از 
بدهکار است که  نیز  قطعه ساز  به شرکت های  آن  کنار  در 
این موارد را می توان از دستاوردهای مدیریت دولتی در یک 
بنگاه اقتصادی برشمرد که در همه جای دنیا صنعتی با حاشیه 
قرار  ایران خودرو  سهامداران  فوق العاده  بالاست.مجمع  سود 
اعضای  و  شود  برگزار  ماه  بهمن   ۱۷ چهارشنبه  فردا  است 
جدید هیأت مدیره و مدیرعامل جدید ایران خودرو را تعیین 
کنند؛ سهامداران با بیشترین سهم در این مجمع، می توانند سه 

نفر از اعضای هیات مدیره را انتخاب کنند.
در این مجمع سهامدار عمده می تواند با استفاده از سهم خود 
)صندوق های  دولت  گیرد.  دست  به  را  ایران خودرو  کنترل 
و  درصد   ۲۰ بانک ها(  و  گسترش  سازمان  بازنشستگی، 
آن( حدود  ) شرکت کروز و شرکای  سهامداران خصوصی 
۲۷ درصد از سهام را دارند که ۲۳.۵ درصد از این سهام حق 

رأی در مجمع را به آنها می دهد.
و  چرخه ای  یا  و  تودلی  سهامداران  شامل  ها  گروه  سایر 

سهامداران خرد هستند که به دلیل تعداد کم سهامشان، قادر 
به اجماع و کسب حق رأی در مجمع نیستند.
دوئلرسانهایبرسرمدیریتایرانخودرو

به  منجر  اخیر  های  هفته  و  روزها  در  مجمع  این  برگزاری 
افزایش تکاپوی برخی چهره های سیاسی، اقتصادی و حتی 
عمومی  مجمع  نتیجه  بر  اثرگذاری  برای  مجلس  نمایندگان 
با اظهارات  است و هر کدام از ذی نفعان تلاش می کنند تا 
و یا رسانه ای کردن اسنادی، نظرات و نتایج را به نفع خود 
تغییر دهند؛ این جنب و جوش ها این سوال را در ذهن ها 
دامن می زند که مدیریت کردن بر بنگاهی که هر روز زیان 
اینقدر  مدیریت  این  اگر  و  دارد  پنهانی  سود  چه  دهد،  می 
بی  خودروهای  و  انباشته  زیان  تاکنون  چرا  است،  ارزنده 

کیفیت آن به مردم رسیده است؟
    در این هیاهوی رسانه ای آنچه مغفول از نقد و نظر ماند، 
زیرا  بود؛  اقتصادی  بنگاه  این  مشتریان  و  مردم  حقه  حقوق 
قیمت  به  خودرو  خرید  از  واقعی  خریداران  که  سالهاست 
و  دلالان  دست  به  خودرو  بازار  اند،  مانده  دور  کارخانه ای 
واسطه ها افتاده و خدمات پس از فروش و کیفیت خودروها 
فراموش شده است. و در عین حال سهامداران خرد حقیقی 
نیز به تبع مدیریت نادرست این بنگاه اقتصادی متضرر شده 

اند.
هماهنگی  شورای عالی  نامه  گذشته  روز  راستا  همین  در 
فضای  در  رقابت  شورای  به  خطاب  قوا  سران  اقتصادی 
رسانه ای کشور منتشر شد که اعلام می کرد جمع بندی نهایی 
به  خودروسازی  مجموعه  این  مدیریت  واگذاری  شورا  این 

بخش خصوصی سازی است.
»واگذاری  که  است  کرده  تأکید  خود  نامه  در  شورا  این 
انتقال مدیریت این شرکت به بخش  با  ابتدا  ایران خودرو در 
خصوصی آغاز خواهد شد و در مرحله دوم، مالکیت و سهام 

این خودروساز به بخش خصوصی واگذار می شود.«
ایران  شرکت  مدیریت  واگذاری  خصوص  در  هرچند 
است  گرفته  صورت  هایی  سواری  موج  و  انتقادها  خودرو 
بخش  به  خودروساز  های  شرکت  مدیریت  واگذاری  اما 
و  معدن  صنعت،  وزارت  کلی  های  سیاست  از  خصوصی 
ارتقای  به  منجر  امر  این  است  چهاردهم  دولت  در  تجارت 
کیفیت، رقابت پذیری شرکت های خودروساز، پایان اقتصاد 
ها  سیاستگذاری  تمرکز  دستوری،  قیمت گذاری  و  دستوری 

در صنعت خودرو و نقش نظارتی دولت می شود.
نشست  در  دولت  سخنگوی  مهاجرانی  فاطمه  رابطه  این  در 
هفتگی با رسانه ها درباره واگذاری سهام ایران خودرو گفت: 
دارند،  دولت ها  که  برنامه ای  مطابق  واگذاری سهام ها  طبیعتاً 
در راستای کاهش تصدی گری است؛ هر چقدر که دولت ها 
بخش  به  را  کار  و  دهند  کاهش  را  خود  تصدی گری   میزان 
به  و  رفت  خواهد  پیش  بهتر  کار  کنند،  واگذار  خصوصی 
به  کار  می کند  کمک  و  می کند  کمک  موضوع  شدن  رقابتی  

اهل آن سپرده شود.
وی افزود: به عبارتی شرکت هایی که اهلیت کار را دارند هر 
چقدر که بتوانند کار را در دست بگیرند بهتر خواهد بود لذا 
آن چیزی که در مورد ایران خودرو وجود دارد، همین است.

به  پیکان  و  خودرو  ایران  کرد:  خاطرنشان  دولت  سخنگوی 
ایران  و  است  ما  با  شمسی   ۴۰ دهه  از  که  شرکتی  عنوان 
ناسیونال که به امروز منتقل شده به عنوان قسمتی از خاطرات 
این  عملکرد  که  هستیم  علاقه مند  طبیعتاً  است  ایرانی ها  ما 
افزایش  راستای  در  و  باشد  ممکن  نحو  بهترین  به  شرکت 
شفافیت، واگذاری و بهبود عملکرد آن تصمیمات لازم اتخاذ 

خواهد شد.
آیاخودروسازیدولتیازاینبدترهممیتواندباشد؟

عبدالناصر همتی وزیر امور اقتصادی و دارایی نیز امروز در 
امام خمینی )ره( در حرم  با آرمان های  میثاق  مراسم تجدید 
چنین  خودروسازی  در  سازی  خصوصی  درباره  راحل  امام 
خصوصی سازی  را  اقتصادی  بنگاه  یک  دولت  وقتی  گفت: 
می کند باید از یک جنبه نظارتی قوی هم برخوردار باشد که 
نگرفته  اساسی صورت  کار  کنون  تا  زمینه  این  در  متاسفانه 

است.
در  سال   ۴۰ حدود  ما  کشور  خودروسازی  کرد:  تاکید  وی 
دولت  که  است  آشکار  همه  بر  و  است  بوده  دولت  تصدی 
توان اداره این بخش را ندارد. وقتی می خواهیم خودروساز 
ها را خصوصی کنیم عده ای شروع می کنند به ترساندن مردم 

که خطرناک است!
این  با  ما  خودروسازی  بخش  آیا  نمی دانم  من  گفت:  همتی 
از  بدتر  آیا  بی کیفیت  خودروهای  و  انباشته  زیان  همه  این 
این هم می تواند بشود؟ به نظر من مهم ترین رسالت وزارت 
که  است  این  رهبری  معظم  مقام  فرمایشات  براساس  اقتصاد 
موانع ورود بخش خصوصی به اقتصاد کشور را حذف کنیم.

اکنون باید منتظر ماند تا فردا تصمیم سهامداران ایران خودرو 
بر سر مدیریت بزرگترین خودروسازی کشور مشخص شود؛ 
به  پوشان جاده مخصوص  آبی  فرمان هدایت  اینکه  از  فارغ 
سهامداران  اکنون  هم  از  شود،  می  سپرده  کسی  چه  دست 
معضلاتی  حل  برای  اساسی  راهکارهای  یافتن  فکر  به  باید 
باشند؛  است،  شده  تنیده  خودروسازی  شرکت  این  در  که 
برهانند؛  انباشته  زیان  از  را  اقتصادی  بنگاه  این  اینکه چطور 
انباشته شده،  مطالبات قطعه سازان را که از سال های پیش 
تسویه کنند؛ کیفیت خودروها را در کنار افزایش تیراژ بهبود 

بخشند؛ حاکمیت شرکتی را بر ایران خودرو مستقر کنند.

بازرگانی  اتاق  کسب وکار  از  حمایت  کمیته  دبیر  قائم مقام   
قبوض  ماه،  مهر  از  توانیر  اعلام  اساس  بر  گفت:  ایران 
صادر  تعرفه  افزایش  مصوبه  اساس  بر  صنعتی  مشترکین 
می شود اما برای نیمه نخست امسال این تعرفه ها اعمال نمی 

شود و قبوض صادر شده اصلاح خواهد شد.
حمایت  کمیته  نشست  جلسه  به  اشاره  با  کاشفی  کیوان   
داشت:  اظهار  صنعتی  برق  تعرفه  موضوع  با  کسب وکار  از 
وزارت نیرو با استعلام از رای دیوان عدالت، موضوع توقف 
این مصوبه را مربوط به عطف به ماسبق شدن مصوبه دانسته 
و معتقد است که اقداماتش در این زمینه قانونی بوده و صرفاً 
از کسانی که تا آن تاریخ پرداختی نداشته اند، جریمه دریافت 

نخواهد کرد.
قبض های  و  دارد  وجود  هنوز  مشکل  که  آنجا  از  افزود:  او 
سنگین برای واحدهای تولیدی صادر شده و با شدت برای 
وصول شدن آن تلاش می شود، در این جلسه تاکید شد که 
اعلام  که  قیمتی  هم  و  نشده  این مصوبه طی  قانونی  مراحل 

شده منطقی نیست.
کاشفی اظهار کرد: پاسخ نماینده توانیر در کمیته حمایت از 
کسب وکار این بود که از مهر ماه، قبوض مشترکین صنعتی بر 
اساس مصوبه افزایش تعرفه صادر می شود اما برای ۶ ماه اول 
سال آن را اعمال نکرده و در واقع عطف به ماسبق نمی شود 

و قبوض صادر شده بر این مبنا، اصلاح خواهند شد.
نماینده  پاسخ  افزود:  ایران  اتاق  نمایندگان  هیات  عضو  این 
توانیر در مورد مشترکینی که قبوض خود را پرداخت کرده اند 
موقتی  به صورت  توقف  آنجا که دستور  از  بود که  این  نیز 
است، فعلًا بدهی ها و پرداختی ها تا رأی قطعی دیوان عدالت 

اداری فریز می شود. اگر رأی بر ابطال باشد مشترک بستانکار 
محسوب شده و در قبوض آتی آن را لحاظ خواهند کرد و 

اگر ابطال نشود روند اخذ را دوباره شروع خواهند کرد.

مشکلات  به  کسب وکار،  از  حمایت  کمیته  دبیر  مقام  قائم 
قراردادهای مشارکت زنجیره تولید گوشت مرغ با واحدهای 
طیور و تعمیم آن ها به ماده ۳۸ قانون تأمین اجتماعی نیز اشاره 
کرد و گفت: اداره کل تأمین اجتماعی برخی از استان ها مانند 
مدنی  مشارکت  قرارداد  نادرست،  تفسیر  با  مازندران  استان 
زنجیره تولید گوشت مرغ با واحدهای مرغداری را در قالب 
تأمین  قانون   ۳۸ ماده  مشمول  را  آن ها  و  تلقی  پیمانکاری 

اجتماعی و پرداخت حق بیمه مضاعف کرده است.

او ادامه داد: در این نشست پس از بحث و بررسی و استماع 
که  شد  تصریح  موضوع،  این  با  مرتبط  طرف های  اظهارات 
قراردادهای مشارکت زنجیره تولید گوشت مرغ با واحدهای 
و  هستند  متفاوت   ۳۸ ماده  پیمانکاری  قراردادهای  با  طیور 

نباید شامل این ماده شوند.
کاشفی با اشاره به بررسی معافیت شرکت های حمل ونقل از 
پرداخت مالیات بر ارزش افزوده در این جلسه، توضیح داد: 
در قانون مالیات بر ارزش افزوده، خدمات حمل ونقل )اعم از 
بار و مسافر( درون شهری و برون شهری و بین المللی جاده ای، 
ریلی و دریایی از شمول مالیات و عوارض بر ارزش افزوده 

معاف شده است.
عوارض  معافیت،  این  به  توجه  با  دیگر  سوی  از  افزود:  او 
حمل ونقل با مصوبه شورای اقتصاد از ۴ درصد به ۹ درصد 
در  متعددی  تفاسیر  و  ابهامات  حالا  اما  است.  یافته  افزایش 
مالیاتی،  امور  سازمان  دارد.  بارنامه وجود  کارمزد  با  ارتباط 
اداری،  عدالت  دیوان  و  جمهوری  ریاست  حقوقی  معاونت 
و  هستند  بارنامه  کارمزد  افزوده  ارزش  بر  معافیت  مخالف 
بخش  فعالان  اما  می دانند.  جانبی  خدمات  جز  را  بارنامه 
خصوصی، موافق این معافیت هستند و بارنامه را جز خدمات 
تعیین  درخواست  اقتصادی  فعالان  بنابراین  نمی دانند.  جانبی 

تکلیف دراین باره را داشتند.
بررسی طرف های مختلف در  از بحث و  کاشفی گفت: پس 
اداری  دیوان عدالت  از طریق  مقرر شد موضوع  رابطه،  این 
پیگیری شود. اگر رأی دیوان بر معافیت بود که موضوع حل 
لایحه  باید  دولت  نشد،  صادر  رأیی  چنین  اگر  اما  می شود 

استفساریه ای در این رابطه به مجلس ارائه کند.

قفلمدیریتدولتیدرآبیپوشانجادهمخصوصمیشکند؟

قبوضمشترکینبرقصنعتیدر۶ماهاولسال،اصلاحمیشود

چین،عراق،اماراتوترکیهعمدهترین

مقاصدصادراتغیرنفتیایران

بر اساس تازه ترین جزئیات آمار تجارت خارجی ایران در 
۱۰ ماهه سال جاری، تجارت خارجی کشور ۱۵۸ میلیون و 
۱۸۰ هزار تن و به ارزش ۱۰۳ میلیارد و ۸۴۶ میلیون دلار 

بوده است.
میلیارد دلار  به حدود ۱۰۴  تجارت خارجی کشور  حجم 
 ۵۸ به  مرکزی  بانک  از سوی  واردات  ارز  تأمین  و  رسید 
آمار  جزئیات  تازه ترین  اساس  بر  و  رسید  دلار  میلیارد 
تجارت  جاری،  سال  ماهه   ۱۰ در  ایران  خارجی  تجارت 
خارجی کشور ۱۵۸ میلیون و ۱۸۰ هزار تن و به ارزش ۱۰۳ 

میلیارد و ۸۴۶ میلیون دلار بوده است.
از مجموع تجارت خارجی کشور، طی ۱۰ ماهه امسال بالغ 
بر ۱۲۷ میلیون و ۳۹۶ هزار تن به ارزش ۴۷ میلیارد و ۷۵۵ 
میلیون دلار به صادرات اختصاص داشت که از نظر وزن 

۱۲ درصد و از حیث ارزش ۱۸ درصد افزایش یافت.
بر اساس گزارش گمرک، چین با ۱۲.۳ میلیارد دلار، عراق 
با ۱۰ میلیارد، امارات متحده عربی ۵.۹ میلیارد دلار و ترکیه 
غیرنفتی  صادرات  مقاصد  عمده ترین  دلار  میلیارد   ۵.۵ با 
ایران بود. در این مدت همچنین ۳۰ میلیون و ۷۸۳ هزار تن 
کالا به ارزش ۵۶ میلیارد دلار وارد کشور شد که به لحاظ 
وزن ۳ درصد کاهش و از حیث ارزش ۳ درصد افزایش 
در  واردات  عمده  اقلام  گمرک،  اعلام  می دهد.طبق  نشان 
 ۱۷ با  عربی  متحده  امارات  کشورهای  مبدا  از  مدت  این 
میلیارد   ۹.۹ ترکیه  دلار،  میلیارد   ۱۴.۴ چین  دلار،  میلیارد 
دلار و آلمان ۱.۹ میلیارد دلار بوده است.همچنین، در این 
مدت ۶.۳ میلیارد دلار شمش طلا وارد کشور شده که با 
سیاست گذاری بانک مرکزی، بخشی از این واردات شمش 
نفع  به  هم  که  گرفته  انجام  تعهد صادرکنندگان  رفع  برای 
صادرکنندگان و هم اقتصاد کشور بوده است.بر اساس این 
گزارش، بیش از ۱۵ تن شمش طلا در ۱۰ ماهه سال ۱۴۰۳ 
طی ۶۸ جلسه حراج حضوری شمش طلا در مرکز مبادله 
ایران عرضه شد. در نهایت حدود ۱۲.۵ تن از این شمش ها 
در مقابل ۱۷,۹ تن تقاضا مورد معامله قرار گرفت که نشان 
جواهر  و  طلا  صنعتگران  تقاضای  درصدی   ۷۰ تأمین  از 
کشور در این بازار دارد.اما بر اساس گزارش بانک مرکزی 
نیز، از ابتدای سال جاری تا ۱۵ بهمن ماه نیز این بانک مبلغ 
۵۷ میلیارد و ۸۸۳ میلیون دلار ارز برای واردات کالاهای 
اساسی و دارو، تجاری و بازرگانی و خدمات، تأمین کرده 
است. در این مدت برای کالاهای تجاری و بازرگانی مبلغ 
۴۴ میلیارد و ۷۹۰ میلیون دلار و برای خدمات، یک میلیارد 
است.این  گرفته  صورت  ارز  تأمین  دلار  میلیون   ۱۲۹ و 
گزارش حاکی است، بانک مرکزی برای واردات کالاهای 
اساسی و کشاورزی ۹ میلیارد و ۳۰۹ میلیون دلار و برای 
اولیه دارویی و تجهیزات پزشکی ۲ میلیارد و  دارو، مواد 
۶۵۵ میلیون دلار ارز تأمین کرده که در مجموع طی مدت 
مذکور، ۱۱ میلیارد دلار و ۹۶۴ میلیون دلار برای کالاهای 
نرخ  با  پزشکی  تجهیزات  و  دارو  و  کشاورزی  و  اساسی 
و  مصرف کنندگان  از  حمایت  هدف  با  و  تومان   ۲۸,۵۰۰
دسترسی اقشار جامعه به کالاهای ضروری با قیمت ارزان تر 
ارز تجاری  بازار  تأمین شده است.حجم کل معاملات در 
مرکز مبادله ایران نیز از ابتدای فعالیت این بازار تا ۱۴ بهمن 
ماه، ۲ میلیارد و ۲۷۷ میلیون دلار بوده است که به تفکیک 
نوع ارز شامل ۳ میلیارد و ۶۴۳ میلیون درهم، ۷۷۱ میلیون 
دلار، ۳ میلیارد و ۷۷ میلیون یوآن، ۸۸ میلیون یورو و ۱۹ 
میلیون روبل بوده است. طی این دوره ۹ هزار و ۴۷ معامله 
در نتیجه ۱۳ هزار و ۶۳۰ ثبت سفارش به روش معاملاتی 
جورسازی )مچینگ( انجام گرفت.البته ارزش معادل دلاری 
معاملات بازار ارز تجاری، تنها در روز گذشته ۱۵ بهمن ماه 
۱۱۱ میلیون دلار بود که با احتساب آن، حجم کل معاملات 
امروز  تا  بازار  این  فعالیت  ابتدای  از  ارز تجاری  بازار  در 
بوده است.همچنین  میلیون دلار  میلیارد و ۳۸۸  از ۲  بیش 
را  معاملات خود  مذکور  دوره  طی  بازرگان   ۴۴۴۸ تعداد 
از طریق کارگزاران یا بانک های عامل در این سامانه انجام 

داده اند.

اعطای۵هزارو۶۳۱همتوام
بانکیبهمتقاضیانتسهیلات

شبکه بانکی طی ۱۰ ماهه ابتدای سال ۱۴۰۳ مبلغ ۵ هزار و 
۶۳۱ همت تسهیلات پرداخت کرده است که در مقایسه با 
دوره مشابه سال قبل مبلغ ۱ هزار و ۲۴۰ همت معادل ۲۸.۳ 
درصد افزایش داشته است.، تسهیلات پرداختی بانک ها طی 
میلیارد  هزار   ۵۶۳۱۰.۵ مبلغ   ۱۴۰۳ سال  ابتدای  ماهه   ۱۰
ریال می باشد که در مقایسه با دوره مشابه سال قبل مبلغ 
۱۲۴۰۸.۹ هزار میلیارد ریال )معادل ۲۸.۳ درصد( افزایش 
داشته است. از کل تسهیلات پرداختی، مبلغ ۴۲۹۲۴.۲ هزار 
میلیارد ریال معادل ۷۶.۲ درصد به صاحبان کسب و کار 
)حقوقی و غیرحقوقی( و ۱۳۳۸۶.۳ هزار میلیارد ریال معادل 
۲۳.۸ درصد به مصرف کنندگان نهایی )خانوار( تعلق گرفته 
است.گفتنی است تسهیلات پرداختی ۱۰ ماهه ابتدای سال 
۱۴۰۲ مبلغ ۴۳۰۸۳.۴ هزار میلیارد ریال بوده است که با در 
نظر گرفتن تعدیلات صورت پذیرفته توسط شبکه بانکی به 

مبلغ ۴۳۹۰۱.۶ هزار میلیارد ریال افزایش یافته است.
در  گردش  در  سرمایه  قالب  در  پرداختی  تسهیلات  سهم 
ابتدای سال ۱۴۰۳  اقتصادی طی ۱۰ ماهه  کلیه بخش های 
میلیارد ریال معادل ۷۶.۶ درصد کل  مبلغ ۳۲۸۵۹.۹ هزار 
تسهیلات پرداختی به صاحبان کسب و کار است. همچنین 
ضروری  قرض الحسنه  قالب  در  پرداختی  تسهیلات  سهم 
هزار   ۴۹۷۱.۱ مبلغ  )خانوار(  نهایی  کننده  مصرف  توسط 
میلیارد ریال معادل ۳۷.۱ درصد از کل تسهیلات پرداختی 

به مصرف کنندگان نهایی )خانوار( می باشد.
گردش  در  سرمایه  تأمین  بابت  پرداختی  تسهیلات  سهم 
 ۱۴۰۳ سال  ابتدای  ماهه   ۱۰ در  معدن  و  صنعت  بخش 
معادل ۱۴۰۴۲.۴ هزار میلیارد ریال بوده است که حاکی از 
به سرمایه  یافته  منابع تخصیص  از  تخصیص ۴۲.۷ درصد 
هزار   ۳۲۸۵۹.۹ )مبلغ  اقتصادی  بخش های  کلیه  درگردش 

میلیارد ریال( می باشد. 
ملاحظه می شود از ۱۶۶۷۷.۵ هزار میلیارد ریال تسهیلات 
پرداختی در بخش صنعت و معدن معادل ۸۴.۲ درصد آن 
در  سرمایه  تأمین  در  ریال(  میلیارد  هزار   ۱۴۰۴۲.۴ )مبلغ 
گردش پرداخت شده است که بیانگر توجه و اولویت دهی 
به تأمین منابع برای این بخش توسط بانک ها در سال ۱۴۰۳ 

می باشد. 
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شناسنامه  صدور  گفت:  کشاورزی  جهاد  وزیر  معاون 
زیرا  است  باغات  اولویت  با  باغبانی  زیربخش  واحدهای 
در گذشته احداث باغ نیاز به مجوز نداشت در حالی که 
برای احداث گلخانه نیاز به مجوز و پروانه تأسیس است.

دلیل کشت های سنتی مصرف  به  ایران   بخش کشاورزی 
آب بالایی دارد.

برنامه  پایان  تا  این حوزه سبب شده  در  آب  رفت  هدر   
بخش  آب  مصرف  خورشیدی(،   ۱۴۰۷ )سال  هفتم 
 ۱۲۵ تولید حدود  با  متر مکعب  میلیارد   ۷۲ از  کشاورزی 
تولید  با  مکعب  متر  میلیارد   ۶۵ به  محصولات  تن  میلیون 

۱۶۰ میلیون تن محصولات کشاورزی کاهش یابد.
 ۶۵ عدد   ،۱۴۱۱ سال  تا  ادامه  در  شده  بینی  پیش  حتی 
 ۵۱ به  کشاورزی  بخش  مصرفی  آب  مکعب  متر  میلیارد 

میلیارد متر مکعب تقلیل پیدا کند.
سنتی  روش های  با  تولیدات  تا  می کند  ضروری  امر  این 
به سوی شیوه های نوین با فناوری روز حرکت کند. یکی 
کشاورزی  آب  مصرف  کاهش  به  منجر  که  بسترهایی  از 
گلخانه ها  مانند  شده  مدیریت  فضاهای  در  می شود کشت 

است.
جهاد  سازمان  رئیس  برادری،  جبرئیل  رابطه  این  در 
از  یکی  گفت:  مهر  خبرنگار  با  گفتگو  در  کشاورزی 
محصولات  تولید  برای  کشاورزی  جهاد  سازمان  رویکرد 

آب بر، کشت کنترل شده با دو هدف است. 
نخست؛ افزایش تولید در واحد سطح بدون افزایش سطح 
این  به  بوده،  کشور  محدود  پایه  منابع  به  توجه  با  کشت 
معنی که بهره وری افزایش یابد. دوم، موضوع اشتغالزایی 

و رونق کسب و کار است.
سالانه  شده  تکلیف  توسعه،  هفتم  برنامه  در  افزود:  وی 
۲۶۰ تا ۲۷۰ هکتار کشت گلخانه ای فقط در استان تهران 

اتفاق بیفتد.
وی یادآور شد: بر اساس شعار سال مبنی بر جهش تولید، 
گلخانه ای  کشت  هکتار   ۴۰۰ تا  کردیم  بینی  پیش  امسال 
هدف  سال  پایان  تا  که  است  این  تلاش  باشیم.  داشته 

گذاری مورد نظر تا پایان سال عملیاتی شود.
معاون وزیر جهاد کشاورزی در ادامه، اضافه کرد: تا کنون 
تسهیلات  ریالی  بدون  شده  تعیین  هدف  از  هکتار   ۲۸۰
محقق شده، زیرا ناگزیر هستیم با توجه به شرایط موجود 

در منابع، صرفه جویی آب داشته باشیم.
استان  در  گلخانه  کشت  زیر  سطح  به  اشاره  با  برادری 
تهران، یادآور شد: سطح گلخانه های این استان حدود ۵.۳ 

هزار هکتار بوده که نیاز است گسترش یابد.
۲۴درصدزیربخشباغبانیشناسنامهدارشد

افزایش تولید به لحاظ کمی در کنار ارتقا کیفی و سلامت 
شدن  دار  شناسنامه  رو،  این  از  دارد؛  اهمیت  محصولات 
تضمین  ضمن  گلخانه ای  و  باغی  زراعی،  محصولات 
کننده  بسیار کمک  نیز  بحث صادرات  در  جامعه  سلامت 

است.
پرسش  این  به  پاسخ  در  کشاورزی  جهاد  سازمان  رئیس 
در  کشاورزی  محصولات  برای  شناسه  کد  وضعیت  که 
چه وضعیتی قرار دارد، گفت: الزام به شناسنامه دار شدن 
یکپارچگی  تا  شد  خواهد  باعث  و...  گلخانه ها  باغات، 
باغات حفظ شده و از تغییر کاربری زمین های کشاورزی 

جلوگیری شود.
برادری با بیان این که سطح باغات استان تهران ۵۰ هزار 
اظهار  بخش  این  دار شدن  شناسنامه  درباره  است،  هکتار 
گلخانه ها،  باغات،  مجموع  از  درصد   ۲۴ کنون  تا  کرد: 

واحدهای تولیدی قارچ و... شناسنامه دار شده اند.
 این امر یکی از رویکردهای امیدآفرین بخش کشاورزی 

است.
وی در ادامه به برخی موانع اشاره کرد و گفت: همراهی 
برای گرفتن شناسنامه این بخش ها پایین است زیرا بعضی 
زمینه  این  در  اگر  که  دارند  برداشت  گونه  این  باغدارها 
مالیات  محصولاتشان  برای  است  ممکن  کنند  همکاری 

گرفته شود.
معاون وزیر جهاد کشاورزی عنوان کرد: محیط گلخانه های 
را  تولید  میزان  آب،  مصرف  کاهش  ضمن  شده،  کنترل 
افزایش می دهد و پیگیری شناسنامه دار شدن آنها سرعت 
بیشتری دارد، زیرا احداث آنها باید با مجوز پروانه تأسیس 

باشد.
این که صدور شناسنامه واحدهای زیر بخش  بیان  با  وی 
باغبانی، امری که از سوی وزارت جهاد کشاورزی ابلاغ 
شده با اولویت باغات است، در توضیح بیشتر عنوان کرد: 
در گذشته احداث باغ نیاز به مجوز نداشت در حالی که 
برای احداث گلخانه نیاز به مجوز و پروانه تأسیس است. 
از این رو، اولویت با شناسنامه دار کردن باغات بوده تا در 

صورت بروز مشکل در محصولات، قابل رهگیری باشد.
برادری در پایان گفت:

زیربخش های  شدن  دار  شناسنامه  بحث  در  الزامات  اگر   
بوده  و کشاورز  باغدار  نفع خود  به  رعایت شود  باغبانی 

چرا که در بحث صادرات موفق تر ظاهر می شود.
 صادرات ۲۵ هزار تن محصولات گلخانه ای فقط از استان 

تهران نشان از رقابتی بودن این فضا دارد.
به گزارش مهر، شهریور ماه از سوی متولیان امر اعلام شد، 
در ۱.۵ میلیون هکتار از اراضی زیر کشت اعم از باغی و 
برای محصولات خود کد  هزار کشاورز   ۴۰۰ گلخانه ای، 

یکتا دریافت کرده اند.
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استان هااستان ها
رنسانس تکمیل طرح های عمرانی 

نیمه تمام در مازندران با مولدسازی

برای  ریال  میلیارد  هزار   ۴۴ اعتبار  اختصاص  حالی  در   
تکمیل طرح های نیمه تمام مازندران از محل اعتبار مولد 
از  خطه  این  دار  اولویت  برنامه  این  تحقق  فرایند  سازی 
قرار  تکمیل  مدار  در  سال  پایانی  های  هفته  در  را  شمال 
داد که صاحبنظران این رویه جدید دولت را رنسانی برای 

توسعه و آبادانی بیش از پیش استان ارزیابی کردند.
 طبق آمار سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان مازندران 
۲ هزار و ۷۰۰ طرح نیمه تمام استانی و ۶۷ طرح ملی در 
این خطه از شمال کشور وجود دارد که اعتبار مورد نیاز 
ریال  میلیارد  هزار   ۵۰۰ ها  طرح  تعداد  این  تکمیل  برای 
هر  که  استان  این  در  تمام  نیمه  های  طرح  تکمیل  است. 
افزوده می شود از جمله  بر هزینه فرایند تکمیل آن  ساله 
مصایبی بوده که دولت های مختلف با آن دست به گریبان 

بودند.
طرح  اجرای  فرایند  چهاردهم  دولت  گیری  شکل  از  بعد 
برای  تا جایی که  مازندران شتاب گرفت  مولد سازی در 
سال آینده فروش املاک مازاد برای ۷۰ هزار میلیارد ریال 

در این استان قطعی شد.
را  خود  راهبردی  های  سیاست  از  یکی  چهاردهم  دولت 
اصل  این  بر  و  برشمرد  تمام  نیمه  های  طرح  این  تکمیل 
در  تمام  نیمه  های  طرح  از  انبوهی  وجود  با  دارد  تاکید 
هیچ  جدید  های  طرح  اجرایی  عملیات  آغاز  کشور 
صورت  به  طرح  آن  اعتبار  که  آن  مگر  ندارد  ضرورتی 

کامل تخصیص پیدا کرده باشد.
طرح  اجرای  در  بخشی  شتاب  باورند  این  بر  کارشناسان 
مولد سازی و فروش املاک مازاد دولتی می تواند تحولی 
ایجاد  تمام  نیمه  های  طرح  این  تکمیل  فرایند  در  بزرگ 

کند.
درصد  به  توجه  با  ها  طرح  تکمیل  اولویت  تردید  بدون 
درصد  که  های  طرح  و  شد  خواهد  انجام  آنها  پیشرفت 
پیشرفت فیزیکی بیشتری داشته باشند در اولویت دریافت 

اعتبار در جهت تکمیل و افتتاح قرار خواهند گرفت.
این  در  تمام  نیمه  های  طرح  تکمیل  برای  دولت  تمرکز 
خطه از شمال به گونه ای رقم خورد که برخی از این طرح 
ماه   ۲ از  کمتر  تا  بودند  شده  رها  بلاتکلیف  سالها  که  ها 
آینده بر مدار افتتاح قرار می گیرند. تخصیص اعتبار قابل 
توجه ۴۴ هزار میلیارد ریالی برای طرح های نیمه تمام از 
محل مولد سازی گامی امید بخش برای برون رفت چندین 

ساله طرح های نیمه تمام استان از بلاتکلیفی است.
 ۷۰۰ و  هزار   ۲ چهاردهم  دولت  فعالیت  آغاز  با  همزمان 
که  بود  مانده  باقی  مختلف  شهرهای  در  تمام  نیمه  طرح 
تکمیل این طرح ها از جمله سیاست های راهبردی دولت 

محسوب می شود.
این طرح ها که در همه شهرهای مازندران موجود است 
و  درمانی  خدماتی  زیرساختی،  مختلف،  های  بخش  در 
استان در دولت  ارشد  پسماند را شامل می شود. مدیران 
چهاردهم در بدو ورود خود در عرصه مدیریتی استان گره 
جمله  از  را  ها  طرح  این  روی  پیش  مشکلات  از  گشایی 

برنامه های راهبردی خود برشمردند.
بازدید  برگزاری سفرهای شهرستانی  با  مازندران  استاندار 
قرار  کار  دستور  در  به صورت جدی  را  ها  این طرح  از 
داد و بعد از شناسایی و گره گشایی طرح ها را در مدار 

تکمیل قرار می گیرد.
درصد  به  توجه  با  ها  طرح  تکمیل  اولویت  تردید  بدون 
درصد  که  های  طرح  و  شد  خواهد  انجام  آنها  پیشرفت 
پیشرفت فیزیکی بیشتری داشته باشند در اولویت دریافت 

اعتبار در جهت تکمیل و افتتاح قرار خواهند گرفت.
در  مازندران  به چند شهر  کنون  تا  رستمی  یونسی  مهدی 
شرق، غرب و مرکز استان سفر کرده و با حضور میدانی 
استانی و شهرستانی طرح های نیمه تمام اولویت دار مورد 

بررسی قرار داد.
اعتبار مولد سازی به طرح ها رسید

در این پیوند استاندار مازندران اظهار کرد: از محل اعتبار 
مختلف  شهرهای  به  ریال  میلیارد  هزار   ۴۴ سازی  مولد 

استان برای تکمیل طرح های نیمه تمام اختصاص یافت.
یونسی رستمی گفت: با توجه به شناسایی و املاک مازاد 
آماده فروش برای سال آینده، در جهت تکمیل طرح های 
خواهد  رقم  مازندران  برای  خوبی  اتفاقهای  تمام  نیمه 

خورد.
استان  این  در  کاره  نیمه  های  طرح  از  برخی  افزود:  وی 
که تکمیل آن هیچ آورده ای برای مردم استان نداشت، از 

دستور کار خارج شد.
توسعه،  نگاه  در  که  مطلب  این  بیان  با  مازندران  استاندار 
مازندران را یک کلان شهر خواهم دید، ادامه داد: بخشی 
نگری هیچ مشکلی از این خطه شمال را برطرف نخواهد 

کرد.
با چالش های  مازندران  امروز  اگر  افزود:  یونسی رستمی 
جدی مواجه بوده به خاطر بخشی نگری در توزیع اعتبارها 

و اجرای طرح های غیر ضرور شهرستانی است.
استفاده  با  مازندران تصریح کرد:  در  عالی دولت  نماینده 
از نخبگان دانشگاهی و کار کارشناسی چالش های پیش 

روی این استان را به مرور حل خواهیم کرد.
جمله  از  آبی  تنش  و  پسماند  که  مطلب  این  بیان  با  وی 
به  با  افزود:  مازندران محسوب می شود،  ابر چالش های 
کار  از  استفاده  و  از همه ظرفیت های موجود  گیری  کار 

کارشناسی این چالش ها را کاهش خواهیم داد.
مدیران  از ظرفیت  استفاده  مقام مسوول تصریح کرد:  این 
جوان یکی از سیاست های راهبردی دولت در این استان 

است که تا کنون به این اصل پایبند بودیم.
مولد سازی شتاب می گیرد

استاندار مازندران گفت: با اتخاذ راهکار درست و اصولی 
فروش  و  شناسایی  روند  گرفته،  صورت  های  پیگیری  و 

املاک مازاد دولتی در این استان شتاب گرفته است.
اجرای  برای  دولت  مصوبه  کرد:  اظهار  رستمی  یونسی 
فرصت  دولتی،  مازاد  اموال  فروش  و  سازی  مولد  طرح 
بزرگی را برای ایجاد تحول بزرگ اقتصادی در مازندران 
ایجاد کرده است.وی افزود: باید شرایطی فراهم شود تا از 
این ظرفیت و فرصت طلایی برای دستیابی به اشتغالزایی 
کنیم.یونسی  استفاده  استان  در  پایدار  اقتصادی  توسعه  و 
رستمی با اشاره به کمبود منابع اعتباری دولتی برای اجرا 
و تکمیل طرح های عمرانی در دست اقدام در این استان، 
اموال  فروش  از  حاصل  اعتباری  منابع  کرد:  خاطرنشان 
و  تمام  نیمه  عمرانی  های  تکمیل طرح  برای  دولتی  مازاد 
هزینه  منطقه  در بخش های مختلف همان  سرمایه گذاری 

خواهد شد.

تداوم اجرای طرح جهش تولید در ۳۶۰ 

هزار هکتار از دیمزارهای استان اردبیل
 

کشاورزی  جهاد  سازمان  گیاهی  تولیدات  بهبود  معاون 
استان اردبیل اعلام کرد: اجرای طرح جهش تولید در ۳۶۰ 
هزار هکتار از دیمزارهای این استان ادامه دارد و اهداف 

این طرح با جدیت دنبال می شود.
غفور آقایی با اشاره به کسب رتبه نخست کشوری توسط 
زراعی  سال  در  اردبیل  استان  کشاورزی  جهاد  سازمان 
گفت:  دیمزارها  در  تولید  جهش  طرح  اجرای  در  گذشته 
این طرح در سال زراعی جاری نیز با مشارکت ۱۳۰ هزار 

بهره بردار کشاورزی استان اردبیل در حال اجراست.
هزار  یک  در  کشاورزی  بهره بردار  تعداد  این  افزود:  وی 
اردبیل مشارکت خود را در روند  استان  و ۲۷۱ روستای 
اجرای طرح جهش تولید در دیمزارها از اول سال زراعی 

جاری در مهرماه آغاز کرده اند.
کشاورزی  جهاد  سازمان  گیاهی  تولیدات  بهبود  معاون 
مقرر شده  این طرح  اجرای  در  کرد:  اظهار  اردبیل  استان 
که ۱۹۴ هزار هکتار از اراضی دیم این استان به زیر کشت 
گندم، ۷۲ هزار هکتار به زیر کشت جو و ۹۴ هزار هکتار 
نیز به زیر کشت دانه های روغنی و حبوبات برود که بخش 

اعظم این محصولات کشت شده است.
وی مجموع اراضی دیم استان اردبیل را ۵۱۵ هزار هکتار 
در  تولید  طرح جهش  اجرای  در  داد:  ادامه  و  کرد  اعلام 
کشاورزی  استراتژیک  محصول   ۳۲ کشت  دیمزارها، 
نباتات  حفظ  متخصصان  و  شده  آغاز  اردبیل  استان  در 
همیاری  و  همکاری  با  تا  هستند  تلاش  در  زراعت  و 
رشد  مراحل  محصولات  این  کشاورزان  و  بهره برداران 

رویشی و زایشی خود را به اتمام برساند.
در  تولید  جهش  طرح  اجرای  در  گفت:  همچنین  آقایی 
جمله  از  زراعی  محصولات  انواع  دیم  کشت  دیمزارها، 
کاملینا(،  )کلزا،  روغنی  دانه های  جو(،  و  )گندم  غلات 
مورد  شبدر(  و  )یونجه  علوفه  عدس(،  و  )نخود  حبوبات 

حمایت دولت قرار می گیرد.
وی افزود: در اجرای این طرح ۲۱۱ کارشناس کشاورزی 
 ۴۹ تعداد  این  از  که  دارند  مشارکت  فنی  ناظر  عنوان  به 
کارشناس بخش دولتی و ۱۶۲ کارشناس بخش خصوصی 
هستند که در ۱۲ شهرستان، ۳۶ مرکز و یک هزار و ۲۷۱ 

روستای استان اردبیل فعالیت خود را آغاز کرده اند.
کشاورزی  جهاد  سازمان  گیاهی  تولیدات  بهبود  معاون 
برای  همگانی  تلاش  ضرورت  بر  تاکید  با  اردبیل  استان 
مدیریت مزرعه و تولید محصول بیشتر در سال آتی اظهار 
کرد: طی سال زراعی گذشته به رغم وجود شیوع بیماری 
منطقه  در  موش  جمله  از  جوندگان  شیوع  و  روسی  شته 
در  تولید  جهش  طرح  اجرای  در  اردبیل  استان  مغان، 

دیمزارها مقام برتر کشوری را کسب کرد.
مربع  کیلومتر  هزار   ۱۸ اردبیل  استان  ایرنا،  گزارش  به 
وسعت دارد که معادل ۱.۰۹ درصد از مساحت کل کشور 

ایران است.
۴۳.۶ درصد از مساحت این استان شامل ۸۱۷ هزار هکتار 
هکتار  هزار   ۹۴۹ معادل  درصد   ۵۰.۴ کشاورزی،  اراضی 
مابقی  با ۶۳ هزار هکتار جنگل و  برابر  ۳.۵ درصد  مرتع، 

نیز مربوط به سایر کاربری هاست.
را  ایران  مساحت  درصد  یک  از  کمتر  اردبیل  استان 
محصول  انواع  تن  میلیون   ۴.۵ سالانه  تولید  با  ولی  دارد 
به  را  تولیدات کشاورزی کشور  کشاورزی، چهار درصد 

خود اختصاص داده است.
با تولید حدود ۵۷۰ هزار تن گندم، ۸۵۰ هزار  این استان 
باغی،  انواع محصولات  تن  هزار   ۴۵۰ و  زمینی  تن سیب 
کشاورزی  محصولات  به  نیاز  تامین  در  عمده ای  سهم 

کشور را دارد.

استاندار قم: 
عملیات گازرسانی به تنها روستای 

بدون گاز قم آغاز شد
امامزاده  روستای  تنها  قم  استان  در  گفت:  قم  استاندار   
آن  به  گازرسانی  اکنون طرح  که  بود  گاز  بدون  اسماعیل 

آغاز شده است.
 اکبر بهنام جو در آیین بهره برداری از طرح های گازرسانی 
به سایت ۵۶۰ هکتاری پردیسان قم ابراز کرد: امروز شاهد 
گازرسانی  بحث  در  اسلامی  مقدس  نظام  برکات  از  یکی 
در استان هستیم و خوشبختانه نظام اسلامی در این مقوله 

کاملا سربلند است.
وی با بیان این که پیش از انقلاب اسلامی تنها پنج شهر و 
یک روستا در کل کشور گاز رسانی شده بود بیان کرد: در 
بخش های خانگی و صنعت در گازرسانی در جهان حرف 
برای گفتن داریم و باید به نمایندگی از مردم از همکاران 

شرکت گاز استان قم نیز تجلیل کنیم.
جویی  صرفه  باید  گاز  مصرف  در  مردم  افزود:  جو  بهنام 
کارکنان  زمینه،  این  در  و  باشند  داشته  کار  دستور  در  را 
شرکت گاز استان قم با همراهی همه تلاش جدی داشتند 

و این موضوع را از مجموعه خود آغاز کردند.
 ۲۰ طی  پردیسان  فشار  تقلیل  ایستگاه  افزود:  قم  استاندار 
سال آینده منطقه تحت پوشش را کاملا زیر چتر خود قرار 
جزو  مسکن  ملی  اقدام  طرح  در  قم  گفت:  دهد.وی  می 
جدیت  ها  زیرساخت  ایجاد  در  و  است  برتر  های  استان 
خوبی از مجموعه های آب و برق و گاز شاهدیم و در این 

بین، شرکت گاز جایگاه اول را دارد.

نهضت ملی مسکن گلستان، در نبردی نابرابر با قوانین و بانک ها
 پروژه نهضت ملی مسکن که قرار بود به خواب آشفته افراد 
فاقد مسکن پایان دهد و باری از روی دوش مردم بردارد در 
استان گلستان به دلیل وجود یک مانع قانونی و سنگ اندازی 
بانک ها پیشرفت چندانی نداشته و فاصله چندانی با شکست 

ندارد.
توان  از  خارج  قیمت های  و  گرانی  و  مناسب  خانه  نبود 
خریدار مسکن و افزایش مبلغ رهن و اجاره و افزایش قیمت 
مصالح ساختمانی مردم را برای تامین اساسی ترین نیاز دچار 

مشکل کرد.
افراد  از  بسیاری  نابه سامان،  شرایط  این  در  دیگر  سویی  از 

یک  عنوان  به  مسکن  به  ندارند  نیاز  خانه  به  که  هم 
مساله  همین  و  می کنند  نگاه  سرمایه گذاری  فرصت 
و  زده  دامن  مسکن  بازار  آشفتگی  به  پیش  از  بیش 
اقشار محروم و حتی متوسط به پایین جامعه را دچار 

مشکل کرده است.
تمام  هزینه های  افزایش  مصائب،  این  همه  کنار  در 
از  بسیاری  که  شده  باعث  نیز  مسکن  ساخت  شده 

جوانان توان ساخت مسکن را نداشته باشند.
در همه این سال ها نیز با وجود تلاش و برنامه ریزی 
برای  تعبیر  بدون  رویایی  به  سرپناه  تامین  دولت ها، 
مختلف  طرح های  اجرای  و  شده  تبدیل  دولت ها 

نتوانسته شکاف های بازار مسکن را پرُ کند.
ساخت  وعده  و  سیزدهم  دولت  آمدن  کار  روی  با 
چهار میلیون مسکن، امیدها در قلب بسیاری از مردم 
به ویژه جوانان برای داشتن سرپناه زنده شد و بسیاری 

پایان  به  این طرح  در  ثبت نام  با  و زوج های جوان  مردم  از 
خانه  به دوشی و مستاجری امیدوار شدند اما با وجود تعیین 
بسته های حمایتی و تشویقی، وجود موانع متعدد، اجرای این 
طرح را نه تنها در کشور که در استان گلستان هم تقریبا با 

شکست مواجه کرد.
ناتوانی  زمین،  کمبود  دلیل  به  مسکن  ملی  نهضت  طرح 
کنار  در  اداری  بروکراسی  و  اقساط  پرداخت  در  متقاضیان 
پیشرفت  گرفتار  تسهیلات  پرداخت  در  بانک ها  کم کاری 
لاک پشُتی شده و حتی به اذعان برخی کارشناسان این طرح 

در آستانه سقوط قرار دارد.
یکی از بزرگترین چالش های استان گلستان در طرح نهضت 
ملی مسکن مشکل تامین زمین است. براساس تبصره ۲ ماده 
۹ قانون جهش تولید، ساخت وساز در زمین های درجه یک و 
دو محدودیت دارد این در حالی است که ۷۰ درصد شهرها 
و سکونتگاه های روستایی گلستان در زمین های مرغوب قرار 
دارند و همین قانون مزاحم اولین سنگ بزرگ را پیش پای 

ساخت مسکن حمایتی در این استان شمالی قرار داد.
شهرسازی  و  راه  اداره کل  مسکن  برنامه ریزی  اداره  رییس 
برنامه ابلاغی نهضت  ایرنا گفت: در  به  باره  گلستان در این 
مسکن  تامین  از  گلستان  سهم  سیزدهم،  دولت  مسکن  ملی 
شهری و روستایی، ساخت ۹۲ هزار و ۹۳۳ واحد مسکونی 
بود که تحقق این مهم نیاز به تامین زمین داشت اما ممنوعیت 
ساخت وساز در زمین های درجه یک یا دو ساخت مسکن در 

این استان را با کُندی همراه کرد.
در  باید  دولت  تعهدات  بخش  در  کرد:  بیان  یحیایی  سعید 
مدت چهار سال ۲۳ هزار و ۲۱۲ واحد مسکونی در گلستان 
تعهد  با  زمین هایی  در  و  دولت  توسط  آن  زمین  و  ساخته 
ساخت  تعداد،  این  از  که  می شد  تامین  ساله   ۹۹ واگذاری 
سالانه پنج هزار واحد مسکونی هدفگذاری شد که در دولت 
سیزدهم فقط برای ۶ هزار و ۸۳۸ واحد مسکونی زمین تامین 

گردید.
به  مسکونی  واحد   ۲۳۰ و  هزار   ۶ تاکنون  کرد:  اضافه  وی 
مرحله فونداسیون رسید و از این تعداد، فقط ۲ هزار و ۹۳۸ 
می دهد  نشان  مساله  این  که  شدند  وام  دریاف  به  موفق  نفر 
فقط یک سوم افراد معرفی شده به بانک ها در پروژه های ۹۹ 

ساله موفق به دریافت وام شدند.
شهرسازی  و  راه  اداره کل  مسکن  برنامه ریزی  اداره  رییس 
مرغوب  زمین های  در  ساز  و  ساخت  منع  قانون  گلستان 
کرد  اعلام  گلستانی ها  شدن  خانه دار  راه  سد  را  کشاورزی 
و یادآور شد: ۹۵ درصد زمین های استان کشاورزی است و 
در این شرایط گلستان همچون دیگر استان های شمالی برای 

ساخت مسکن با مشکل مواجه خواهد شد.
و  متقاضیان  آورده  باید  مسکن  ساخت  برای  گفت:  یحیایی 
پرداخت  حاضر  حال  در  که  شود  تامین  بانکی  تسهیلات 
گلستان  در  مسکن  ساخت  ساله   ۹۹ پروژه های  تسهیلات 

وضعیت مطلوبی ندارد.
استوار  کشاورزی  پایه  بر  گلستان  اقتصاد  است؛  معتقد  وی 
به  اتکا  بدون  مالی  منابع  تامین  شرایط  این  در  و  است 
همکاری  در صورت  لذا  است  سخت  مردم  برای  تسهیلات 
سرعت  گلستان  در  مسکن  ساخت  روند  بانک ها  بیشتر 

می گیرد.
شهرسازی  و  راه  اداره کل  مسکن  برنامه ریزی  اداره  رییس 
گلستان با بیان اینکه دولت با همه توان به دنبال تامین مالی 
پروژه نهضت ملی مسکن و رایزنی با بانک ها است، تصریح 

کرد: در استان گلستان، بانک مسکن و ملت و ملی سه بانکی 
ملی مسکن  نهضت  را در طرح  بیشترین همکاری  بودند که 

داشتند.
یحیایی تاکید کرد: همه بانک های خصوصی و دولتی مکلف 
تسهیلات  اعطای  و  مسکن  ملی  نهضت  قانون  به  عمل  به 
خودمالکی و دولتی به متقاضیان هستند اما در عمل بسیاری 

از آنان عملکرد خوبی ندارند.
برق  و  آب  مانند  زیربنایی  خدمات  تامین  اینکه  بیان  با  وی 
طرح  تکمیل  اوقات  گاهی  که  است  دیگری  مساله  گاز  و 
نهضت ملی مسکن را با چالش مواجه می کند، تصریح کرد: 

برای مثال یکی از واحدهای نهضت ملی مسکن در گلستان، 
۹۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد اما به دلیل نداشتن خدمات 

زیربنایی، قابلیت استفاده ندارد.
و  راه  اداره کل  مسکن  برنامه ریزی  اداره  رییس  گفته  به 
میلیارد   ۷۲۰ به  نزدیک  حاضر  حال  در  گلستان؛  شهرسازی 
برق  و  آب  تامین  برای  مسکن  ملی  صندوق  محل  از  ریال 
اعتبار اختصاص پیدا کرده اما در مجموع در این بخش به ۲ 
هزار و ۱۰۰ میلیارد ریال اعتبار نیاز داریم که سازمان برنامه 
این  به  اعتباری  دستگاه های خدمات رسان  دیگر  و  بودجه  و 

بخش اختصاص نداده اند.
موانع  از  یکی  را  زمین  نبود  استانی همواره  گرچه مسوولان 
قانون   ۹ ماده  معتقدند  و  می دانند  مسکن  ملی  نهضت  طرح 
اما  است  طرح  این  اجرای  اصلی  مانع  مسکن  تولید  جهش 
این  از  فراتر  را  مسکن  ملی  نهضت  مشکلات  کارشناسان 
غیرمتعارف  و  فزاینده  افزایش  می گویند  و  دانسته  مسائل 
هر  از  بیش  بانک ها  سنگ اندازی  و  مسکن  تمام شده  قیمت 
چیزی طرح نهضت ملی مسکن را با کُندی همراه کرده است.

بانک ها  اگر  حتی  دارند  اعتقاد  کارشناسان  دیگر  سویی  از 
هم به تعهدات خود عمل می کردند در صورت تامین زمین 
اقتصادی موجود و  نیز، شرایط  و آغاز روند ساخت مسکن 
الگوی مالی نامناسب طرح نهضت ملی مسکن، اجازه تکمیل 
واحدها در موعد مقرر را نمی دهد در نتیجه این پروژه ها با 
تورم های بعدی برخورد می کند و قیمت تمام شده به صورت 
خارج  مردم  توان  از  آن  پرداخت  و  یافته  افزایش  تصاعدی 

می شود.
سخنگوی کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی نیز در این 
باره در گفتگو با خبرنگار ایرنا به وجود یک مانع قانونی بر 
سر راه نهضت تولید مسکن در گلستان اشاره کرد و توضیح 
مرغوب  زمین های  در  مسکن  ساخت  قانون،  براساس  داد: 
ممنوع است و از آنجا که بخش عمده ای از زمین های گلستان 
درجه یک، ۲ یا سه هستند نهضت ملی مسکن در این استان 

شمالی با چالش جدی مواجه شده است.
عبدالجلال ایری تاکید کرد: ماده ۹ قانون جهش تولید طرح 
قانونی  مانع  با  شمالی  استان های  در  را  مسکن  ملی  نهضت 
همراه کرده که حل این موضوع در قالب یک استفساریه به 
مجلس شورای اسلامی ارسال شده تا مشکل زمین های دولتی 

با راهکار الحاق به محدوده برطرف شود.
قوانین  با  نابرابر  نبردی  در  گلستان،  مسکن  ملی  نهضت 

و بانک ها
مسکن  ملی  نهضت  راه  سر  بر  دیگر  مانع  را  بانک ها  وی 
برشمرد و تاکید کرد: سنگ اندازی بانک ها علاوه بر گلستان، 
دامن گیر دیگر استان ها هم است. بانک ها براساس ماده چهار 
قانون جهش تولید مسکن و سایر مواد قانونی، به تعهد خود 
عمل نکردند و از اعطای وام ساخت مسکن به متقاضیان و 

انبوه سازان سر باز زدند.
در  اسلامی  شورای  مجلس  عمران  کمیسیون  سخنگوی 
ادامه بانک ها را بزرگترین مانع در طرح نهضت ملی مسکن 
می داند و معتقد است؛ گرچه یکی از موانع ساخت مسکن در 
گلستان ماده ۹ قانون جهش تولید مسکن و کمبود زمین است 
پرداخت  از  بانک ها  بوده  موجود  زمین  که  مواردی  در  اما 
مسکن  بانک  گرچه  داد:  ادامه  کردند.ایری  خودداری  وام 
همکاری خوبی با متقاضیان طرح جهش تولید مسکن داشته 
اما همکاری دیگر بانک ها صفر و یا به پنج درصد رسیده که 
این تخلف قانونی هر هفته از سوی کمیسیون عمران مجلس 

شورای اسلامی مورد بررسی قرار می گیرد.
وی ادامه داد: براساس اعلام بانک مرکزی هزار و ۴۰۰ هزار 
شد  داده  تخصیص  عامل  بانک های  به  اعتبار  تومان  میلیارد 
که از این  میزان فقط ۲۰۰ هزار میلیارد تومان آن تخصیص 

پیدا کرد.
به  اسلامی  شورای  مجلس  عمران  کمیسیون  سخنگوی 
تاخیر  جریمه  گرفتن  برای  مالیاتی  امور  سازمان  کوتاهی 
افزود:  و  کرد  اشاره  مسکن  ساخت  تسهیلات  پرداخت  در 
پایبندی  عدم  صورت  در  بود  موظف  مالیاتی  امور  سازمان 
بانک ها به تعهدی که در خصوص پرداخت تسهیلات نهضت 
ملی مسکن داشتند، از آنها مالیات تعهد اخذ کند اما 

طی سه سال گذشته هیچ مبلغی دریافت نشد.
تولید  جهش  قانون  اجرای  به  اینکه  بیان  با  ایری 
را  قانون  اعمال  فرایندهای  و  داریم  اصرار  مسکن 
تصریح  کرد،  خواهیم  اجرا  متخلف  بانک های  برای 
کرد: قانونگذار دولت را به تولید سالیانه یک میلیون 
آمارهای  بررسی  که  کرده  مکلف  مسکونی  واحد 
ساخت مسکن و میزان پیشرفت طرح نشان می دهد با 
معناداری  و  چندبرابری  فاصله  تعیین شده  هدفگذاری 

داریم.
فعلی  مبلغ  تورم،  به  توجه  با  اینکه  به  اشاره  با  وی 
تسهیلات نهضت ملی مسکن کافی نیست، یادآور شد: 
در ابتدای مصوبه قانون جهش تولید مسکن در مجلس 
ریال  میلیون   ۲۴ مسکن  مترمربع  هر  ساخت  یازدهم، 
هزینه در برداشت اما از زمان طرح موضوع تا تبدیل 
آن به قانون، قیمت هر مترمربع مسکن در کشور به ۴۰ میلیون 

ریال افزایش پیدا کرد.
ادامه  سخنگوی کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی در 
اجرای  تا  از زمان تصویب  قیمت مسکن  فزاینده  افزایش  به 
اولیه  قرارداد  گفت:  و  کرد  اشاره  مسکن  ملی  نهضت  طرح 
راه و شهرسازی با پیمانکاران برای ساخت مسکن ۴۲ میلیون 
در  و  ریال  میلیون   ۴۷ به  آن  از  بعد  ماه  سه  که  بوده  ریال 
ریال  میلیون   ۱۵۰ الی   ۱۲۰ به  مترمربع  هر  به  حاضر  حال 

رسیده است.
ساخت  ناخالص  قرارداد  حاضر  حال  در  کرد:  بیان  ایری 
نهضت ملی مسکن در شهرستان بندرترکمن با پیمانکار به هر 
مترمربع ۱۹۰ میلیون ریال می رسد که با این حساب، ساخت 
شهروند  یک  برای  ریال  میلیارد   ۱۹ متری   ۱۰۰ واحد  یک 
این  در  از ساخت کسی  بعد  آیا  اما  دارد  هزینه  بندرترکمن 
متری   ۱۰۰ واحد مسکونی  برای یک  است  شهرستان حاضر 
این میزان هزینه کند و در صورت خرید آیا توان پرداخت 

اقساط سنگین آن را دارد؟!
ملی  نهضت  طرح  برای  عاجلی  راهکار  اگر  وی؛  گفته  به 
اختیار  در  ارزان قیمت  تسهیلات  و  نشود  اندیشیده  مسکن 
جایی  به  راه  مسکن  ملی  نهضت  طرح  نگیرد  قرار  مردم 

نخواهد برُد.
بیان  با  اسلامی  شورای  مجلس  عمران  کمیسیون  سخنگوی 
اینکه در حال حاضر چانه زنی برای رسیدن تسهیلات نهضت 
انجام  میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال در حال  به ۶  ملی مسکن 
است که هنوز نهایی نشده است،تصریح کرد: با این اعداد و 
ارقام تحقق نهضت ملی مسکن در قالب تسهیلات امکان پذیر 
مانند  شهری  در  مسکونی  واحد  یک  قیمت  وقتی  نیست. 
بندرترکمن به ۱۹ میلیارد ریال می رسد تسهیلات ۶ یا حتی 

هشت میلیارد ریالی جوابگوی این طرح نیست.
از  را  طلایی  فرصت های  تورم  دلیل  به  اینکه  بیان  با  ایری 
دست فرمان  این  با  مسکن  ملی  نهضت  گفت:  دادیم،  دست 
در آینده ای نه چندان دور به بن بست خواهد رسید مگر آنکه 

بخش خصوصی و انبوه سازان پای کار بیایند.
شهرک سازی در اراضی ساحلی بهترین راه برای خروج 

گلستان از بحران مسکن
مردم  نماینده  و  اسلامی  شورای  مجلس  عمران  سخنگوی 
ماده  تامین زمین و مزاحمت  بر مشکل  غرب گلستان گرچه 
صحه  مسکن  ملی  نهضت  طرح  در  تولید  جهش  قانون   ۹
می گذارد اما اعتقاد دارد برای ساخت نهضت ملی مسکن به 
قدر کافی زمین وجود دارد حتی مشکل استان های شمالی که 
به دلیل مانع قانونی با کمبود زمین مواجه اند هم با مکان یابی 

خوب قابل حل است.
و  کرد  اشاره  گلستان  در  ساحلی  زمین  هکتار   ۹۰ به  وی 
این  در  ساحلی  شهرک های  ایجاد  با  می توان  شد:  یادآور 
زمین ها، مشکل زمین طرح نهضت ملی مسکن را حل کرد.  

بیان  با  اسلامی  شورای  مجلس  عمران  کمیسیون  سخنگوی 
بهترین  در  می توان  ساحلی  زمین های  از  استفاده  با  اینکه 
موقعیت جغرافیایی شهرک های مسکونی طراحی کرد، متذکر 
محیطی  زیست  مانع تراشی  و  خودسانسوری  با  گلستان  شد: 
نعمت های  و  مواهب  این  از  را  خود  مشابه،  موضوعات  و 
طبیعی محروم کرده و تا زمانی که تصمیم عاقلانه و منطقی 
استان  مناسب در  بسترهای محیطی  به  برای هدایت جمعیت 
گرفته نشود، نمی توان پاسخگوی نیازهای جمعیتی در حوزه 

مسکن بود.

گردشگری؛ مهم ترین اولویت سرمایه گذاری طرقبه شاندیز است
فرماندار طرقبه شاندیز از این شهرستان به عنوان مشهورترین 
مرکز توریستی و گردشگری خراسان رضوی نام برد و گفت: 
یکی از مهم ترین اولویت های سرمایه گذاری شهرستان طرقبه 
گردشگری  سرزمین،  آمایش  بر  مبتنی  سند  اساس  بر  شاندیز 
بخش  توسط  سرمایه گذاری  وضعیت  بشکنی  یدالله  است. 
کرد:  اظهار  و  ارزیابی  مطلوب  شهرستان  در  را  خصوصی 
سوی  از  خصوص  به  خوبی  ظرفیت های  خوشبختانه 
شهرداری ها برای سرمایه گذاری توسط بخش خصوصی ایجاد 
هنوز  بخش خصوصی  برخلاف  اینکه  بیان  با  است.وی  شده 
سرمایه گذاری شاخصی از سوی دولت برای بخش گردشگری 
خصوصی  بخش  کرد:  بیان  است،  نشده  انجام  شهرستان 
بوم گردی  اقامتگاه های  و  تاکنون در مجموعه های گردشگری 
شاندیز  طرقبه  است.فرماندار  داشته   خوبی  سرمایه گذاری های 
ادامه داد: دسترسی های شهرستان گرچه جزء مهم ترین محورها 
هستند، اما تاکنون کمتر به آنها توجه شده است، علیرغم اینکه 
شهرستان بن بستی هستیم و در حاشیه جاده های بزرگراهی قرار 
با توجه به اقداماتی که انجام شده از طریق  نداریم اما اخیراً 
اتصال  که  امیدواریم  مشهد-چناران  آزادراه  جاده  به  اتصال 
خوبی به این آزادراه داشته باشیم.طرقبه شاندیز شهرستانی پویا 
استوی گفت: خوشبختانه شهرستان طرقبه شاندیز با توجه به 
ظرفیت های گردشگری که دارد شهرستانی پویا است و همین 

این  در  سرمایه گذاری  به  سرمایه گذاران  علاقه مندی  موجب 
شهرستان شده است.بشکنی افزود: آنچه برای بخش خدمات، 
صنعت توریسم و گردشگری پیش بینی شده ظرفیت سازی لازم 
انجام شده و در این زمینه پروژه های خوبی هم در دست اقدام 
اتصال  و  شهرستان  دسترسی های  ارتقاء  امیدواریم  که  داریم 
بخش شاندیز به بخش طرقبه از طریق  خادر)شاندیز( و نقندر 
)طرقبه( که ۷۰ درصد عملیات اجرایی آنها انجام شده فراهم 
نیاز پل طبیعت  اعتبار مورد  داریم  بیان کرد: تلاش  شود.وی 
از  دارد  نیاز  تومان  میلیارد   ۳۰۰ بالغ بر  اعتباری  به  که  نقندر 
طریق مولدسازی تأمین و هر چه زودتر به بهره برداری برسد. 
با احداث این جاده، تقریباً رینگ اتصال کمربندی شهرستان 
تهیه  از  ادامه  در  طرقبه کامل می شود.فرماندار طرقبه شاندیز 
سند مبتنی بر آمایش سرزمین برای پیشرفت شهرستان خبر داد 
و گفت: اقداماتی که تاکنون انجام شده بر اساس سند آمایش 
اینکه  به  توجه  با  کرد:  خاطرنشان  است.وی  بوده  سرزمین 
این  با شهرستان مشهد داریم، قاعدتاً همه  پیوستگی شدیدی 
اقدامات با توجه به اسناد بالادستی، برنامه هفتم توسعه و سایر 
اسنادی که در قالب برنامه های پنج ساله تدوین شده بود، است.

با  شاندیز  طرقبه  شهرستان  هرچند  گفت:  ادامه  در  بشکنی 
وسعت ۱۲۰۰ کیلومتر خیلی ظرفیت صنعتی شدن ندارد و در 
تعاریف طرح های جامع شهری و طرح های تفصیلی و در اسناد 

بالادستی موضوع صنعت خیلی در شهرستان مورد توجه نیست، 
موسی الرضا)ع(  بن  علی  بارگاه  با  همجواری  به  توجه  با  اما 
خدماتی،  گردشگری،  پروژه های  در  سرمایه گذاری  عمدتاً 

تفریحی، توریستی و ... در اولویت قرار دارد.
وی افزود: چون شهر غذا و برند غذایی کشور هستیم و ثبت 
انجام  شهرستان  در  فرهنگی  میراث  عنوان  به  شیشلیک  ملی 
شده و از سویی عمده غذاهای شهرستان جزء برندهای کشور 
هستند، به همین دلیل عمدتاً گردشگرانی که برای زیارت به 
شهرستان مشهد مشرف می شوند از طرقبه شاندیز هم بازدید 
دارند.فرماندار طرقبه شاندیز در ادامه به اقدامات انجام شده 
در حوزه راه های شهرستان برای حضور بهتر گردشگران اشاره 
توپوگرافی  لحاظ  به  شاندیز  طرقبه  شهرستان  کرد:  اظهار  و 
شرایط خاصی دارد، سرزمین همواری نیست و عمدتاً پستی و 

بلندی و شیب های ۳۰ تا ۶۰ درصد دارد.
روستای کنگ، ماسوله خراسان

خراسان  ماسوله  عنوان  به  طرقبه  در  کنگ  روستای  از  وی 
رضوی نام برد و افزود: با این دسترسی جاده نقندر به خادر، 
تقریباً بخشی از مشکلات رفع می شود. همچنین اگر دسترسی 
به جاده کوهساران به رینگ کمربندی بلوار نماز مشهد اتصال 
ییلاقی  روستاهای  در  خوبی  دسترسی های  تقریباً  کند  پیدا 

خواهیم داشت.
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ژسوس با سن بالا تشنه موفقیت است
کارتال: 

ما را با این شکست قضاوت نکنید!

تنها پیروزی تضمین کننده صعود؛ 
پرسپولیس یا استقلال، کدام یک 

شانس صعودشان بیشتر است؟

سعید فائقی: 

ابطال »نام نویسی«ها قانونی نیست؛ 
بازی وزارت ورزش با اعتبار فدراسیون ها

معاون فنی سازمان تربیت بدنی وقت با تاکید بر اینکه تنها به 
دو دلیل می توان اقدام به تکرار نام نویسی کاندیداها کرد، از 
رویه وزارت ورزش برای ابطال ثبت نام ها و تعویق انتخابات 

انتقاد کرد.
ورزش  توسعه  معاون  اسبقیان  شروین  محمد  سید  که  خبری 
انتخابات  با  رابطه  در  ورزش  وزارت  حرفه ای  و  قهرمانی 
و  موتورسواری  و  اندام  پرورش  و  بدنسازی  فدراسیون  دو 
اتومبیلرانی و لغو نام نویسی های انجام شده از کاندیداهای 
آنها داد، ابهامات دوباره ای در رابطه با رویکرد وزارت ورزش 
نسبت به انتخابات و صحت روند آنها در این وزارتخانه ایجاد 
انتخابات  ابطال  موجب  این  از  پیش  که  روندی  است؛  کرده 
فدراسیونی مانند کاراته و کم لم یکن شدن نتیجه آن شد با 

این حال وزارت ورزش مجدد وارد همان مسیر شده است.
فدراسیون  کاندیداهای  نام  ثبت  لغو  برای  شده  عنوان  دلیل 
و  موتورسواری  فدراسیون  و  اندام  پرورش  و  بدنسازی 
در  به خصوص  اما  شده  عنوان  »ابهامات«  برخی  اتومبیلرانی 
رابطه با فدراسیون موتورسواری و اتومبیلرانی مشخصاً عنوان 

نشده که این ابهامات در چه رابطه ای شکل گرفته است.
اسبقیان در حاشیه مجمع انتخاباتی فدراسیون پزشکی ورزشی 
در این زمینه گفت: »به خاطر ابهاماتی که در راستای ثبت نام 
این فدراسیون ها در خصوص تشکیل جلسات هیات رئیسه که 
باید در پرورش اندام به حد نصاب می رسید، ابهاماتی بود که 
باعث اعتراضاتی شد. بررسی شده و با توجه به اینکه دستگاه 
نظارتی هم نقطه نظراتی داشتند، با بررسی کارشناسی ثبت نام 
باید تکرار شود. قرار بود انتخابات فدراسیون پرورش اندام ۷ 
اسفند باشد که کنسل می شود، با بررسی دقیق و هماهنگی با 

دبیر مجمع زمان ثبت نام و انتخابات اعلام می شود.«
نام  لغو  برای  مبرهنی  و  مشخص  دلیل  اینکه  و  مسئله  همین 
نویسی های صورت گرفته در این دو فدراسیون مطرح نشده، 
پیگیری  و  انتخابات  مورد  در  را  ورزش  وزارت  رویکرد 

قانونمند آنها را خدشه کرده است.
سعید فائقی قائم مقام و معاون فنی پیشین سازمان تربیت بدنی 
وقت در گفتگو با خبرنگار مهر ضمن ابراز تعجب از این اقدام 
لزوم  و  نامه  آئین  تدوین  به  که  دارد  تاکید  ورزش،  وزارت 
انجام نام نویسی بر اساس آن، به هر دلیلی نمی توان اقدام به 
این موضوع که  با طرح  نام ها کرد. وی همچنین  ثبت  ابطال 
طبق اصل و منطق، انتخابات فدراسیون ها باید بعد از المپیک 
اینچنینی  تاکید کرد که تصمیمات  برگزار شود،  خیلی سریع 
برای ابطال نام نویسی ها و تعویق انتخابات به صورت مستقیم 

به اعتبار و جایگاه فدراسیون ها لطمه وارد می کند.
دلایل  از  یکی  که  دارد  تاکید  همچنین  ورزش  مدیر  این 
همین  ورزش،  المللی  بین  کرسی های  دادن  دست  از  اصلی 

نابسامانی های انتخاباتی در داخل کشور بوده است.
نام نویسی از کاندیداها پیچیده نیست که باعث ابطال شود

چطورباوجودآئیننامهابهامایجادمیشود؟
رئیس پیشین فدراسیون وزنه برداری با تاکید بر اینکه انتخابات 
فدراسیون ها آئین نامه دارد که از گام اول تا آخر باید مطابق با 
آن پیش رفت، ادامه داد: نام نویسی از کاندیداها طبق این آئین 
نامه، قوانین مندرج در آن و مدارک ارائه شده توسط متقاضیان 
اما چند  دارد  نامه وجود  آئین  انجام می شود. چطور  ریاست 

ماه بعد از نام نویسی ها، تصمیم به ابطال آن گرفته می شود.
تنهادلایلقانونیبرایتکرارنامنویسیکاندیداها

نویسی  نام  لغو  بر  دلیلی  عادی  شرایط  در  کرد:  تاکید  فائقی 
ابطال  نام نویسی را  نادر می توان  به دو دلیل  ها نیست. فقط 
و زمان دوباره ای برای ثبت نام از کاندیداها مشخص کرد؛ 
یکی زمانیکه در بازه زمانی مشخص شده هیچ فردی کاندیدا 
نشود و طبیعی است که برای تعیین بازه زمانی جدید جهت 
نام نویسی اقدام شود. یکی هم زمانیکه افرادی که نام نویسی 
بنا به  در بازه زمانی مشخص شده ثبت نام می کنند، هر یک 
دلایلی تایید صلاحیت نشوند به گونه ای که کاندیدایی باقی 
نام  برای  زمانی جدید  بازه  تعیین  هم  این صورت  در  نماند. 

نویسی منطقی و طبیعی است.
رویهدرپیشگرفتهشدهقانونینیست

اینکه  اما  کرد:  تاکید  وقت  بدنی  تربیت  سازمان  فنی  معاون 
ثبت نام ها انجام شود، پروسه بررسی پرونده آنها برای تائید 
صلاحیت مدیریتی و صلاحیت مراجع ذی صلاح آغاز شود و 
چندماه بعد بدون هیچ از دو دلیل بالا، اقدام به لغو نام نویسی 
ها برای تعیین زمانی جدید جهت ثبت نام شود، رویه درست 

و قانونی نیست.
دوره شدن طولانیتر باعث که نادرستی تصمیمی

سرپرستیمیشود
وی در این رابطه افزود: این کار فقط باعث ورود فدراسیون به 
دوره سرپرستی یا طولانی تر شدن آن می شود در حالیکه دوره 
مسئله  همین  و  است  کوتاه  هم  فدراسیون ها  برای  سرپرستی 
امور فدراسیون را دچار اختلال می کند و به خصوص منجر 
به تعویق انتخابات می شود. مسئله ای که به هیچ وجه و با هیچ 

رویکردی به صلاح ورزش و رشته های فعال در آن نیست.
ابطالنامنویسیهاقانونینیست

ابهامات در خصوص  یکسری  معاون وزیر ورزش،  گفته  »به 
لغو  باعث  آن  به حد نصاب رسیدن  و  رئیسه  هیئت  جلسات 
اندام  پرورش  و  بدنسازی  فدراسیون  کاندیداهای  نویسی  نام 
مورد  در  است.  شده  فدراسیون  این  اسفند   ۷ انتخابات  و 
نام  لغو  برای  دلیلی  مشخصاً  هم  اتومبیلرانی  و  موتورسواری 
نویسی کاندیداها عنوان نشده است«؛ فائقی در واکنش به این 
موضوع گفت: مجدد تاکید می کنم که نام نویسی از کاندیداها 
صورت  این  غیر  در  شود.  تکرار  می تواند  دلیل  دو  به  تنها 

تصمیم برای لغو نام نویسی ها درست و قانونمند نیست.
ترکیباعضایمجمعقانونیباشدنبایدلغوشود

نفر هستند،  اعضای مجامع حداقل ۴۳  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
بر  مجمع  اعضای  یک  علاوه  به  نصف  کرد: حضور  تصریح 
خاطر  به  صرفاً  اینکه  بنابراین  دارد.  دلالت  بودن  قانونمند 
نامشخص بودن نتیجه یک کمیسیون یا ابهام در انتخابات آن 
نام  تجدید  و  انتخابات  لغو  به  تصمیم  دیگر،  مسئله  هر  یا  و 
نویسی ها صورت بگیرد، قانونی نیست. اگر ترکیب اعضای 
مجمع به گونه ای باشد که از نصف به علاوه یک کمتر باشد، 
می توان مجمع را لغو کرد در غیر این صورت دلیلی برای این 

تصمیم نیست.
بهخاطریکبینمازدرمسجدرانمیبندند

رئیس پیشین فدراسیون وزنه برداری در واکنش به این پرسش 
که »اگر تخلف در نام نویسی ها باعث ابطال آن شده باشد، 
بازهم به تصمیم اتخاذ شده اشکال وارد است؟«، پاسخی داد 
المثل »به خاطر یک بی نماز در مسجد  که دلالت بر ضرب 
از  نویسی  نام  اینکه  اول  گفت:  وی  داشت.  بندند«،  نمی  را 
کاندیداها باید طبق آئین نامه انجام شود با این حال اگر تخلفی 
هم صورت گرفت باید فرد یا افراد متخلف کنار گذاشته شوند 
و ادامه مسیر طی شود. همه کاندیداها تخلف نکرده اند که به 

مجبور به ابطال کلی نام نویسی ها باشیم.
باگفتن»ابهامات«نمیتوانتصمیمبهابطالولغوگرفت

فائقی با تاکید بر لزوم شفاف سازی در ورزش و به ویژه برای 
تصمیم گیری های اینچنینی گفت: به طور واضح باید عنوان 
کرد که دلیل لغو نام نویسی ها چیست نه اینکه فقط به گفتن 
»ابهاماتی وجود داشت« بسنده کرد. ورزش مانند شیشه است 
دو  یکی  با  شفاف؛  یعنی  کرد  رفتار  آن  با  همینگونه  باید  و 

تخلف نمی توان رای به ابطال و تعویق داد.
وزارتورزشبهاعتبارفدراسیونهالطمهمیزند

اینگونه  اینکه  بیان  با  وقت  بدنی  تربیت  سازمان  مقام  قائم 
و  جایگاه  به  فقط  ورزش  در  ها  گیری  تصمیم  و  برخوردها 
هر شرایطی  در  باید  گفت:  می زند،  لطمه  فدراسیون ها  اعتبار 
حرمت و اعتبار فدراسیون ها و متقاضیان ریاست در آنها حفظ 
شود نه اینکه با کارهای کوچک باعث کاهش اعتبار آنها به 

ویژه در سطح بین المللی شویم.
نابسامانیهایانتخاباتیباعثازدسترفتنکرسیهای

بینالمللیشد
در  ها  برنامه ریزی  و  تمام تلاش ها  باید  وی همچنین گفت: 
اینگونه  راستای ارتقای جایگاه فدراسیون ها باشد در حالیکه 
تصمیم گیری ها فقط به این موضوع لطمه می زند و آنها را در 
سطح بین المللی بی اعتبار می کند. بدون شک یکی از دلایلی 
المللی  بین  کرسی های  ایران  ورزش  مرور  به  شد  باعث  که 
انتخاباتی بود.  خود را از دست بدهد، همین بی سامانی های 
انتخابات  نتوانیم یک  طبیعی است که وقتی در داخل کشور 
را مدیریت کنیم، برای کسب کرسی آسیایی و جهانی حامی 

نداریم.
از بعد ماه یک فدراسیونها انتخابات برگزاری لزوم

المپیک
با  گفتگو  پایانی  بخش  در  بدنی  تربیت  سازمان  فنی  معاون 
انتخابات  متوالی  و  منظم  برگزاری  لزوم  به  مهر  خبرنگار 
فدراسیون های ورزشی بعد از هر دوره المپیک اشاره داشت. 
تا  ساله   ۴ زمان  المپیک  هر  از  بعد  گفت:  زمینه  این  در  وی 
المپیک بعدی است، فدراسیون ها باید در ابتدای این فرصت 
۴ ساله به صورت هدفمند برنامه و اهداف خود را ارائه دهند. 
اینکه انتخابات فدراسیون در یک بازه زمانی یک ماهه بعد از 
المپیک برگزار شود، به پیگیری این برنامه ها برای رسیدن به 

اهداف تعریف شده کمک زیادی می کند.
پیرویازاصلمدیریتی

سعید فائقی در پایان خاطرنشان کرد: به همین دلیل است که 
خیلی از انتخابات فدراسیون های جهانی و آسیایی در جریان 
هم  ایران  در  می شود.  برگزار  آسیایی  یا  المپیک  بازی های 
انتخابات ریاست  برگزاری همزمان  برای  چند سال است که 
کاسه  یک  تا  می شود  تلاش  شوراها  و  مجلس  جمهوری، 
شوند. این اصل مدیریتی است. در ورزش هم باید به گونه ای 
همه  انتخابات  المپیک  از  بعد  ماه  یک  تا  که  شود  مدیریت 
واهی  بهانه های  با  اینگونه  اینکه  نه  برگزار شود  فدراسیون ها 

اقدام به ابطال و تعویق آنها کرد.

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال تهران معتقد است عدم نتیجه 
گیری این تیم در دیدار برابر الشرطه در لیگ نخبگان آسیا به 
دلیل تصمیمات اشتباه کادر فنی در بازی خوانی و تعویض ها 

بود.
آسیا  نخبگان  لیگ  هفتم  دور  در  تهران  استقلال  فوتبال  تیم 
الشرطه  برابر  آزادی  ورزشگاه  در  بهمن   ۱۷ دوشنبه  شامگاه 
عراق قرار گرفت و با نتیجه تساوی یک به یک متوقف شد تا 
کار صعود شاگردان سهراب بختیاری زاده به بازی آخر و اما 

و اگر کشیده بشود.
بایدازهوادارانخجالتبکشیم

استقلال  تماشاگران  پرتعداد  به حضور  ابتدا  در  نوری  محمد 
در ورزشگاه آزادی پرداخت و گفت: بیشتر از هر چیزی دلم 
به حال تماشاگرانی که به ورزشگاه آمدند سوخت. ما افتخار 
می کنیم که چنین هوادارانی داریم و با توجه به شرایطی که 
استقلال دارد همچنان پشت تیم هستند و از تیمشان حمایت 
خجالت  باید  هواداران.  این  به  می کنیم  افتخار  ما  می کنند. 
خاطر  به  می گیرند  میلیاردی  پول های  بازیکنان  اگر  بکشیم. 

همین هواداران است. اگر هوادار نباشد هیچ چیزی نیست.
وی در ادامه گفت: قبل از مسابقه همه فکر می کردند الشرطه 
که ۲ امتیاز کسب کرده و شرایط خوبی در جدول رده بندی 
نداشت نتواند امتیاز کسب کند. به خصوص آنکه استقلال در 
آزادی بازی داشت و تصور می شد در چنین شرایطی بتواند با 

اختلاف گل ۲ یا ۳ گل به برتری برسد.
برابرالشرطهبهتصمیماتکادرفنیباختیم

محمد نوری به انتقاد از عملکرد نیمکت استقلال و اشتباه در 
تعویض ها از سوی کادر فنی پرداخت و گفت: ما در این بازی 
به نیمکت باختیم چرا که تعویض ها اشتباه و فاجعه بود. هر 
کسی با مشاهده این مسابقه متوجه می شد که کدام بازیکن ها 
مثمر ثمر هستند و نکته قابل توجه این است که همین بازیکنان 
چند  و  بود  خوب  آزادی  محمدرضا  شدند.  تعویض  مؤثر 
هم  احمدی  مهران  بود.  کرده  درگیر خود  را  بازیکن حریف 

می توانست بازی سازی کند و در میانه میدان مؤثر بود.
تعویضهااشتباهبود

پرداخت و گفت:  زمین  از حضور کوشکی در  انتقاد  به  وی 

کوشکی بازیکنی است که در لیست خروجی ها قرار داشت و 
با دلالی به باشگاه آمد و ارزش واقعی او بسیار کمتر از الان 
این شکل  به  ما  بد است که مربی های  متأسفانه خیلی  است. 
در  آزادی  که  زمانی  تا  بود.  اشتباه  تعویض ها  می کنند.  عمل 
زمین بود سانتری انجام نمی شد. کوشکی را به جای آزادی که 
کاملًا مؤثر بازی می کرد وارد زمین کردند و وقتی آزادی از 

بازی خارج شد سانترهای از جناحین آغاز شد.
آزادی و احمدی بازیکنان خوبی هستند

پای  با  بازی  هم  و  می زند  سر  خوب  هم  آزادی  گفت:  وی 
می دهد.  انجام  خوبی  به  را  پرسینگ  و  فشار  و  دارد  خوبی 
احمدی هم بازیکن دریبل زن خوبی است و پاس های خوبی 
می دهد و یک در مقابل یک را به خوبی برمی دارد و می تواند 
بازی سازی از خط هافبک را انجام بدهد. به شرطی که مربیان 

بتوانند به خوب از آن ها بازی بگیرند پتانسیل بالاتری دارند.
هیچپلنیوجودنداشت

تنها  و  بود  ضعیف  بسیار  بازی  این  داد:  ادامه  نوری  محمد 
بودند  سردرگم  مربیان  بود.  هواداران  حضور  آن  مثبت  نقطه 
را  بازی  شرایط  بتوانند  که  نداشتند  برنامه ای  و  پلن  هیچ  و 
به نفع تیم رقم بزنند. با خروج این دو بازیکن هم )آزادی و 
میانی را هم  الشرطه رسید و خط  به  بازی  مالکیت  احمدی( 

از دست دادیم.
الشرطهبراینباختنآمدهبوداماتاپایشکسترفتیم

وی ادامه داد: الشرطه تیمی نبود که جلوی ما ایستادگی کند. 
است.  آمده  مساوی  برای  که  بود  مشخص  هم  اول  نیمه  در 
به  صرفاً  و  هوادار  همه  این  حضور  در  و  دوم  نیمه  در  اما 
واسطه تعویض های اشتباه، الشرطه بهتر بازی کرد و حتی تا 

پای شکست رفتیم.
صبرهوادارانتمامشدهاست

وی در خصوص دو گل مردود استقلال گفت: وی ای آر همین 
است و نمی توان کاری کرد. گاهی به نفع یک تیم عمل می کند 
و گاهی هم به ضرر یک تیم عمل می کند. اما ما استقلال هستیم 
و نباید دنبال این چیزها باشیم. ما یکی از غول های آسیا بودیم 
و یکی از تیم های بزرگ آسیا بودیم. ما یک زمانی گروه مرگ 
ما ترس  با  از هم گروهی  الهلال  تیم هایی مثل  را می ساختیم 

بسیار  این شرایط  از  و  است  تمام شده  هوادار  داشتند. صبر 
ناراحت هستیم.

چرامربینبایدبداندچهکاریبایدانجامبدهد؟
وی در واکنش به این مساله که مربیان استقلال نتوانستند بازی 
می تواند  فردی  گفت:  باشند  داشته  مسابقه  از  خوبی  خوانی 
مربی خوبی باشد که تجربه داشته باشد و بازی خوانی انجام 
بدهد و تعویض ها و شرایط بازی را بررسی کند و تاکتیک ها 
را طراحی کند و برای هر بخش از بازی برنامه داشته باشد. 
اما هیچکدام انجام نشد. چیزی که باعث تأسف من بود این 
بود که وقتی دوربین، کادر فنی استقلال را نشان داد می گفتند 

چه کار کنیم و نمی دانستند باید چه کنند. چرا نباید بدانند؟
امیدبهحضوریکمربیترازاول

نبود  ادامه داد: دیشب شب خوبی  پیشکسوت سابق استقلال 
و از لحاظ فنی و تاکتیکی و بدنی خوب نبودیم. به امید خدا 
روی این نیمکت یک مربی درجه اول بنشیند که صرفاً برای 
پول گرفتن نیامده باشد. استقلال به مربی تراز اول نیاز دارد 

برای اینکه هوادار و ما خیال راحت داشته باشیم.
هوادارانخاطراتخوبیبااستراماچونیدارند

وی به احتمال حضور استراماچونی در استقلا ل پرداخت و 
گفت: استراماچونی یک مربی جنتلمن بود و در آن دوره فوتبال 
خوبی بازی می کردیم. اما شرایطی پیش آمد که مجبور شد تیم 
را ترک کند. در آن زمان استقلال در اوج بود و می توانست 
قهرمان بشود. اما از بیرون از مستطیل سبز به ما لطمه زدند. 
اما نمی داند الان می تواند همان عملکرد را داشته باشد یا خیر. 
اما مردم و هواداران خاطرات خوبی با استراماچونی دارند و 

دوست دارند برگردد.
صعودسختاستامانشدنینیست

محمد نوری در خصوص شرایط استقلال در جدول رده بندی 
هشتم  یک  مرحله  به  تیم  این  احتمال صعود  و  نخبگان  لیگ 
نهایی گفت: شرایط سخت شد. اگر الشرطه را می بردیم بازی 
تیم  داد  نشان  و  برد  را  العین  هم  الریان  آخر ساده تر می شد. 
خوب و باهدفی است و خطرناک ظاهر می شود. باید بتوانیم 
اما  بدهیم. کار سخت است  الریان را شکست  بازی آخر  در 

نشدنی نیست.

نوری: 

باید از هواداران خجالت بکشیم

بازیکنانش  فردی  اشتباهات  از  بارها  کارتال  اسماعیل 
نباید  و  دارد  کامل  اعتماد  آنها  به  گفت  اما  کرد،  گلایه 
مسیر  چراکه  شود؛  قضاوت  شکست  این  با  پرسپولیس 
این  با  را  ما  دارد.کارتال:  ادامه  آنها  برای  ایران  لیگ  در 

نکنید! قضاوت  شکست 
شکست  از  بعد  پرسپولیس  سرمربی  کارتال،  اسماعیل 
به  ریاض  در  الهلال  برابر  تیمش  یک  بر  چهار  و  سنگین 
گل های  دلیل  را  فردی  اشتباهات  او  رفت.  خبری  نشست 

دانست. پرسپولیس  پرتعداد  دریافتی 
اسماعیل کارتال در ابتدا گفت: اگر بخواهم در مورد بازی 
نظرم را بگویم، نیمه اول آنجور که می خواستیم نتوانستیم 
سوار بازی شویم و هر توپی از دست دادیم روی محوطه 
ما آمد و باعث شد گل بخوریم و باعث شد تیم از لحاظ 
روحی روانی در نیمه اول افت کند. ما در این بازی سه، 
واقع بین  باید  نداشتیم.  همراه  به  را  مصدوم  بازیکن  چهار 
از  است،  بزرگی  تیم  چه  الهلال  می دانند  دنیا  همه  باشیم، 
و  دارد  خوبی  ترکیب  عمق  دارد،  شرایطی  چه  مالی  نظر 

بازیکنان بزرگی در اختیار دارد .
گفت:  دوم  نیمه  شرایط  و  پرسپولیس  هدف  مورد  در  او 
و  بدهیم  انجام  خوبی  بازی  اینجا  که  بود  این  ما  هدف 
امتیاز  یک  حداقل  حریف  بازی  کردن  خراب  با  بتوانیم 
برگردیم.  به کشورمان  بگیریم و  امتیاز  یا حتی سه  بگیریم 
گل  بازیکنان  فردی  اشتباهات  روی  گفتم  که  همان طور 
دادیم  انجام  تعویض هایی  سرعت  به  دوم  نیمه  خوردیم. 
و سیستم بازی را هم عوض کردیم. نیمه دوم بازیکنان با 
اعتماد به نفس بیشتری بازی کردند، اشتباهات فردی کمتر 

شد و بازی را در اختیار گرفتیم.
افزود:  بازی  به جریان  پرسپولیس راجع  ترکیه ای  سرمربی 
ما نیمه دوم بازی را در اختیار گرفتیم و با پنالتی توانستیم 
گل بزنیم و اشتباهات نیمه اول را تکرار نکردیم. یک تیم 
این  در  نمی توانیم  چیزی  و  بخورد  شکست  است  ممکن 
خوب  تیم  یک  بگویم  شما  به  نمی توانم  بگوییم.  رابطه 
با  است  ممکن  اما  بجنگد  خوب  و  می کند  بازی  فوتبال 
تلاش خوب ببازد و به هیچ چیز نرسد. من به تیم حریف 

می گویم. تبریک 
او در مورد اشتباهات بازیکنانش گفت: در نهایت این تیم 
بازیکنان  بازیکنان ما هستند. عملکرد بعضی  این  ماست و 
از  چندتا  داشتم.  انتظار  که  بود  چیزی  از  پایین تر  خیلی 
بازیکنان اشتباهات فردی ساده ای انجام دادند. امروز بازی 
با وجود  اما  باخبر بودیم  از قدرت تیم حریف  باختیم.  را 
برخی  دهیم.  ارائه  خوبی  فوتبال  بودیم  آمده  موضوع  این 
بدهیم،  انجام  را  کار  این  توانستیم  و  بودیم  موفق  دقایق 
ولی به خاطر گل  هایی که با اشتباهات فردی خوردیم، تیم 
بازی  باشیم.  نتوانستیم خلاق  از لحاظ روحی افت کرد و 

را باختیم و به الهلال تبریک می گویم.
کارتال در تمجید از سرمربی حریف گفت: آقای ژسوس 
یک  در  می شناسم.  خوب  را  هستند  حریف  سرمربی  که 
ایشان  بودم  فنرباغچه  مربی  وقتی  یوفا  جام  نهایی  چهارم 
مربی بنفیکا بود. دو سال قبل هم که مربی فنرباغچه بودم 
آمدم.  ایشان  جای  هم  رفتند  که  بعد  و  آمدم  ایشان  جای 
تبریک  ایشان  به  هستند.  باتجربه ای  و  موفق  بسیار  مربی 
وجود  با  و  دارند  بالایی  العاده  فوق  انرژی  که  می گویم 

سن بالا باز هم تشنه موفقیت هستند.
باشما تازه ما و نیست پرسپولیس با راه انتهای *این
شما با خوبی روزهای که امیدواریم کردیم. شروع

درانتظارماباشدنظرتانرابفرمایید.
کارتال در پاسخ به این سوال گفت: امروز دهمین روزی 
است که کنار پرسپولیس هستم و این دومین بازی ای هست 
فشردگی  به  توجه  با  دارم.  برعهده  را  تیم  هدایت  من  که 
بازی ها فقط توانستیم یک تمرین خوب داشته باشیم. فردا 
باید ریکاوری کنیم و بعد از ۳ روز دوباره بازی داریم و 
فرصت تمرین نداریم. در نهایت هر ۴ روز یک بار داریم 
بازی می کنیم. حالت نرمال و استانداردی که من یک ماه 
نهایت  در  نداشتیم.  بدهم  تمرین  را  تیم  و  باشم  تیم  کنار 
این تیم تیم ماست و این بازیکنان بازیکنان ما هستند. این 
به  من  باشد.  ما  تیم  سنجش  برای  معیاری  نمی تواند  بازی 
بازیکنانم اعتماد کامل دارم. شک نکنید که در لیگ ایران 

تمام تلاشمان را برای موفقیت انجام می دهیم.
این رسید. نخبگان لیگ نهم رتبه به *پرسپولیس
النصررا بتواند امیدواریوجودداردکهپرسپولیس

شکستبدهدتابتواندبهدوربعدصعودکند؟
سوال  این  برای  گفت:  سوال  این  به  پاسخ  در  کارتال 
است،  مشخص  ما  تیم  ظرفیت  باشیم.  واقع بین  اول  باید 
کیفیت تیم ما مشخص است، قدرت تیم ما مشخص است. 
همین طور  و  کردیم  بازی  آن ها  با  امروز  که  تیمی  قدرت 
مشخص  هم  کنیم  بازی  ها  آن  با  است  قرار  که  النصر 
ما  دارند  خوبی  بازیکنان  آن ها  چون  نیست  قرار  است. 
پس بکشیم و باید کار خودمان را بکنیم. تمام سعیمان را 
خواهیم کرد تا ۳ امتیاز را بگیریم. بازیکنانی که در اختیار 
نهایت  بازیکنان ممکن هستند و در  بهترین  ما  برای  داریم 
امتیاز   ۳ بازیکنان  و  ترکیب  همین  با  که  می کنیم  تلاش 
اضافه  چیز  یک  شما  سوال  این  به  می خواهم  بگیریم.  را 
برای  و  شدیم  قهرمان  ایران  لیگ  در  قبل  فصل  ما  کنم. 
خوب  و  درست  بتوانیم  آسیایی  مسابقات  این  در  اینکه 
باید  مسابقات  این  در  باشیم.  واقع بین  باید  کنیم  رقابت 
تلاش مان  باشیم.  داشته  حضور  باکیفیت تری  اسکواد  با 
انتهای  در  که  جایگاهی  براساس  و  داد  خواهیم  ادامه  را 
با  داشت.  خواهیم  برنامه ریزی  بعد  سال  برای  داریم  لیگ 
مدیریت باشگاه درباره اهداف سال بعد و برنامه ریزی که 
برای سال بعد خواهیم داشت. می نشینیم، صحبت می کنیم 

و تصمیم گیری خواهیم کرد.

نتایج هفته هفتم لیگ نخبگان آسیا مطابق میل نمایندگان ایران 
نبود و تیم های ایرانی کار سختی برای صعود خواهند داشت.

در پایان هفته هفتم لیگ نخبگان آسیا و در حالی که تنها یک 
ایران  نماینده   ۲ باقیمانده،  گروهی  مرحله  مسابقات  از  هفته 
وضعیت چندان جالبی ندارند. استقلال و پرسپولیس ۶ امتیازی 
هستند و استقلال با توجه به تفاضل گل بهتر در رده هشتم،  
آخرین تیمی است که در منطقه صعود قرار دارد. پرسپولیس هم 
با توجه به شکست سنگین برابر الهلال به رده نهم سقوط کرد. 

اتفاقاتروزهفتمبهضررایرانیها
در فاصله یک هفته به پایان مرحله گروهی، هر دو نماینده ایران 
وضعیت شکننده ای برای راهیابی به مرحله بعد دارند. تساوی 
ناباورانه استقلال در آزادی برابر الشرطه و شکست با اختلاف 
گل زیاد پرسپولیس مقابل الهلال مسیر سرخابی های پایتخت 
را ناهموار کرد. نتیجه مساوی در بازی الغرافه برابر پاختاکور 
یا توقف الریان برابر العین می توانست به نفع نمایندگان ایران 
از  بالاتر  قطری  تیم  و ۲  نداد  اتفاقات هم رخ  این  باشد که 

سرخابی های پایتخت قرار گرفتند.
بازیدیرترازبقیهبرگبرندهاستقلال،حضورتماشاگران

یاردوازدهمپرسپولیس
با برنامه ریزی عجیب لیگ نخبگان آسیا، بازی های روز آخر 
مرحله گروهی به صورت همزمان برگزار نمی شود. این اتفاق 
امتیاز ویژه ای در اختیار استقلال قرار می دهد که با آگاهی از 
نتایج سایر رقبا به دیدار الریان قطر برود و دقیقاً بداند با چه 
نتیجه ای می تواند به دور بعد راه یابد. پرسپولیس دیدار حساسی 
برابر النصر عربستان دارد و برای اولین بار در این فصل در آسیا 
می تواند در ورزشگاه آزادی از رقبا میزبانی کند. جو پرشور این 
ورزشگاه قطعاً می تواند کمک شایانی به این تیم برای کسب 

نتیجه دلخواه باشد.
ببروخیالخودراراحتکن

علی رغم اینکه سرخابی های پایتخت شرایط مطلوبی در جدول 
رده بندی ندارند ولی سرنوشت صعودشان در دست خودشان 
است. این دو تیم با کسب پیروزی در هفته آخر با هر نتیجه ای 
که در سایر بازی ها اتفاق بیفتد به مرحله بعد صعود خواهند 
کرد؛ هر چند که کار سختی برای عبور از حریفان خود خواهند 
اگر  و  اما  به  تساوی  نتیجه  کسب  با  تیم  دو  صعود  داشت. 
خواهد کشید و طبیعتا استقلال به خاطر تفاضل گل بهتر دست 
بالاتر را دارد. هر ۲ تیم با شکست هم می توانند صعود کنند؛ 
آن هم به شرطی که هر دو تیم ببازند و آن وقت تفاضل گل 
تیم صعودکننده را مشخص خواهد کرد. در صورت شکست 
پرسپولیس در روز آخر استقلال نباید با اختلاف بیش از یک گل 
از نتیجه ای که پرسپولیس کسب کرده ببازد تا بتواند به مرحله 
بعد صعود کند. در مجموع به صورت خلاصه می توان گفت با 
پیروزی نمایندگان ایران در هفته آخر هر ۲ تیم صعود خواهند و 
با شکست حداکثر یک تیم از بین استقلال و پرسپولیس صعود 

خواهد کرد.
الریان-استقلال،حساسترینبازیهفته

در پایان هفته هفتم تکلیف صعود ۵ تیم بالای جدول مشخص 
شده و العین امارات، مدافع عنوان قهرمانی تنها حذف شده 
قطعی است. الشرطه عراق هم با توجه به تفاضل گل بسیار 
پایین می توان عملًا حذف شده تلقی کرد. در این شرایط ۵ تیم 
برای ۳ جایگاه باقیمانده می جنگند. این ۵ تیم در ۴ بازی در هفته 
آخر به میدان می روند و دیدار استقلال با الریان تنها دیدار این 
هفته است که هیچ کدام از ۲ تیم تکلیف صعود و عدم صعودش 

مشخص نشده است.
شانسپرسپولیسکمتراز۵۰درصد،شانساستقلالبالاتر

از۵۰
در این ۴ بازی از نظر ریاضی در مجموع ۸۱ حالت امکان دارد 
رخ دهد. از این ۸۱ حالت صرفا از نظر ریاضی و بدون در نظر 
گرفتن قدرت و ضعف تیم ها، استقلال در ۵۸ درصد حالات 
صعود خواهد کرد و پرسپولیس در ۴۹ درصد حالات می تواند 
تیم های  ناامیدکننده  نمایش  علی رغم  یابد.  راه  بعدی  دور  به 
ایرانی، ایران به احتمال ۷۰ درصد حداقل یک نماینده در دور 
حالت  رویایی ترین  دادن  رخ  احتمال  داشت.  خواهد  بعدی 
یعنی صعود همزمان پرسپولیس و استقلال ۱۸ درصد است. 
در شرایطی تلخ هر ۲ نماینده ایران در مرحله گروهی حذف 
خواهند شد که این اتفاق در ۱۱ درصد حالات رخ خواهد داد.

فوتبال  تیم  دو  دیدار  به  گزارشی  در  ترکیه  صباح  روزنامه 
پرسپولیس ایران و الهلال عربستان پرداخت و شکست نماینده 

کشورمان را ضربه بزرگ به اسماعیل کارتال توصیف کرد.
برای  خود  امیدهای  افزایش  برای  که  پرسپولیس  فوتبال  تیم 
به  نیاز  آسیا  نخبگان  لیگ  رقابت های  حذفی  مرحله  به  صعود 
اسماعیل  شاگردان  اما  داشت  الهلال  با  بازی  در  امتیاز  کسب 
کارتال با نتیجه چهار بر یک مغلوب میزبان خود شدند تا این 
زود  خیلی  را  پرسپولیس  با  شکست  تلخ  طعم  ترکیه ای  مربی 
داشت،  عهده  بر  را  تیم  این  هدایت  که  بازی ای  دومین  در  و 

تجربه کند.
روزنامه صباح ترکیه که یکی از روزنامه های معروف این کشور 
نوشت:  بازی  این  در خصوص  گزارشی  در  می شود  محسوب 
ضربه سنگین ژسوس به اسماعیل کارتال؛ الهلال در نیمه اول 

کار را تمام کرد.
منطقه غرب، دو سرمربی  در  آسیا  نخبگان  لیگ  هفتم  هفته  در 
هدایت  به  الهلال،  گرفتند.  قرار  یکدیگر  برابر  فنرباغچه  پیشین 
هدایت  با  اخیراً  که  بود  پرسپولیس  میزبان  خانه  در  ژسوس، 
عملکرد  است.  گذاشته  رقابت ها  این  به  پا  کارتال  اسماعیل 

درخشان الهلال، توجهات را به خود جلب کرد.
به  آلانیااسپور  از  اخیراً  که  ملی پوش  مهاجم  دورسون،  سردار 
پرسپولیس پیوسته، در این دیدار از ابتدا در ترکیب تیم ایرانی 
حضور داشت و نخستین بازی خود را برای سرخ پوشان انجام 

داد.
تیم عربستانی در دقیقه ۱۰ با گل مالکوم پیش افتاد. پس از این 
گل، حملات شاگردان ژسوس ادامه یافت و در دقیقه ۲۵، ژائو 
اول  نیمه  در  الهلال  تیم  رساند.  دو گل  به  را  اختلاف  کانسلو 
بازی برابر پرسپولیس با برتری چهار بر صفر به پایان رساند و 

کنترل بازی را در دست گرفت.
اسماعیل کارتال، سرمربی پرسپولیس، برای نیمه دوم سه تغییر 
با این حال، شاگردان کارتال  ایجاد کرد.  در ترکیب تیم خود 
نتوانستند به روند بازی بازگردند و موفق به تغییر نتیجه نشدند.

پنالتی  نقطه  از روی  تنها گل خود را  پرسپولیس در دقیقه ۹۰ 
توسط گئورگی گولسیانی به ثمر رساند. این گل تنها جنبه تسلی 

بخش برای تیم ایرانی داشت.
باقی  امتیاز در صدر گروه غربی  با ۱۹  الهلال  پیروزی،  این  با 
ماند و در هفته آینده به دیدار تیم الوصل امارات خواهد رفت. 
هدایت  تحت  آسیا  در  خود  بازی  دومین  در  هم  پرسپولیس 
النصر  رونالدو،  کریستیانو  تیم  دیدار  به  کارتال،  اسماعیل 

عربستان در خانه خواهد رفت.

 واکنش روزنامه ترکیه ای به 
شکست پرسپولیس



تداوم سیاست فشار حداکثری در دولت دوم ترامپ

ترامپ با امضای یادداشتی ضد ایرانی برای گفت وگو با رئیس جمهوری ایران اعلام آمادگی کرد

متحده  ایالات  جمهوریخواه  جمهور  رئیس  ترامپ  دونالد 
برابر   ۲۰۲۵ فوریه   ۴( محلی  وقت  به  سه شنبه  عصر  آمریکا 
تداوم  برای  یادداشتی  امضای  با   )۱۴۰۳ ماه  بهمن   ۱۶ با 
با  وگو  گفت  آماده  که  کرد  ادعا  حداکثری  فشار  سیاست 
جمهور  رئیس  ترامپ  دونالد  است.   ایران  جمهوری  رئیس 
جمهوری  ریاست  اول  دور  در  که  آمریکا  متحده  ایالات 
خود، سیاست فشار حداکثری علیه جمهوری اسلامی ایران 
را اعمال کرده بود، بار دیگر در دولت دوم خود پس از از 
امضای یادداشتی درباره ایران و تداوم این سیاست شکست 
خورده خود ادعا کرد که  امیدوارم نیازی به استفاده از این 
به  می توانیم  آیا  دید  باید  نباشد،  حداکثری(  )فشار  گزینه 
یادداشت  یک  امضای  هنگام  برسیم؟ترامپ  ایران  با  توافقی 
امضای  برای  افزود که  ایران  ریاست جمهوری در خصوص 
آن »دچار تردید« بوده است.  رئیس جمهوری آمریکا مدعی 
شد: »این برای ایران خیلی سخت است«. »امیدوارم مجبور 

نباشیم خیلی از آن استفاده کنیم.«
این  بررسی  دنبال  به  آمریکا  متحده  ایالات  که  گفت  او 
توافقی  به  ایران  با  تواند  می  آیا  که  بود  خواهد  موضوع 
دست یابد یا خیر؟ ترامپ با تکرار ادعاهای واشنگتن مبنی 
بر اینکه جمهوری اسلامی ایران به ساخت سلاح هسته ای 
هسته ای  نباید سلاح  ایران   « کرد:  ادعا  است،  شده  نزدیک 
ایران  بر  زیادی  سخت گیری  نمی خواهیم  ما  باشد.  داشته 

اعمال کنیم.«
سلاح  به  ایران  دهیم  اجازه  »نباید  افزود:  همچنین  ترامپ 
هسته ای دست یابد. تعداد زیادی از مقامات ایرانی هستند 

که نمی خواهند ایران به سلاح  هسته ای دست یابد«.
رئیس جمهوری جمهوریخواه آمریکا در عین حال ادعا کرد: 
متوقف  کشورها  سایر  به  را  ایران  نفت  فروش  داریم  حق 

کنیم.
ترامپ همچنین مدعی شد: اگر ایران بخواهد مرا ترور کند 
می بریم«.  بین  از  را  »آنها  باشد،  داشته  مرا  کشتن  قصد  و 
هیچ  دهند،  انجام  را  کار  این  اگر  که  ام  داده  »دستوراتی 

چیزی از آنها باقی نمی ماند.«
ایران  رئیس جمهوری آمریکا هممچنین گفت: »فکر می کنم 
دوست دارد صلح برقرار شود. فکر نمی کنید که آنها دیگر 

به اندازه کافی تحمل کرده اند؟«
نخست وزیر  اگر  اینکه  درباره  سوالی  به  پاسخ  از  ترامپ 

چه  کند،  استفاده  زور  از  ایران  علیه  بخواهد  او  از  اسرائیل 
نمی داند نخست وزیر  اجتناب کرد و گفت که  خواهد کرد، 

چه خواهد گفت.
 خبرگزاری انگلیسی »رویترز« روز سه شنبه  به نقل از یک 
ترامپ«  »دونالد  می رود  انتظار  که  کرد  ادعا  آمریکایی  مقام 
)فرمان(  دستور  یک  )سه شنبه(  امروز  آمریکا  رئیس جمهور 
که  خود  شکست خورده  سیاست  احیای  برای  را   اجرایی 
می کند،  یاد  ایران  علیه  حداکثری«  »فشار  عنوان  به  آن  از 

امضا کند.
و  کرد  اصلاح  را  متن خبر خود  انگلیسی سپس  رسانه  این 
این  در  جمهوری  ریاست  یادداشت  یک  ترامپ  که  نوشت 

باره امضا خواهد کرد.
این  که  گفت  »رویترز«  خبرگزاری  به  آمریکایی  مقام  این 
یادداشت ترامپ، وزیر خزانه داری ایالات متحده را موظف 
می کند تا »فشار اقتصادی حداکثری« را بر ایران اعمال کند، 
از جمله با تحریم ها و سازوکارهای اجرایی علیه کسانی که 

تحریم های موجود را نقض می کنند.
چارچوب  در  که  شد  مدعی  همچنین  آمریکایی  مقام  این 
آمریکا  جدید  دولت  ترامپ،  حداکثری«  »فشار  سیاست 
اقداماتی را »با هدف به صفر رساندن صادرات نفت ایران« 

پیش می برد.
سفیر  که  کرد  ادعا  مقام  این  رویترز،  گزارش  اساس  بر 
برای  کلیدی خود  متحدان  با  متحد  ملل  سازمان  در  آمریکا 
و   )snapback( تحریم ها  سریع  بازگشت  ]روند[  »تکمیل 
محدودیت های بین المللی علیه ایران« همکاری خواهد کرد.

کردن  ملزم  برای  آمریکا  متحده  ایالات  رئیس جمهوری 
دستورهای  برخی  انجام  به  اجرایی  دستگاههای  و  نهادها 
خود می تواند سه سند امضا کند: فرمان اجرایی، اعلامیه ها 

و یادداشت اجرایی.
فرمان )دستور( اجرایی در صورتی که متن آن به اختیارات 
در  و  دارد  را  قانون  قدرت  باشد،  مستند  ریاست  جمهوری 
فدرال ریجستر ثبت می شوند اما یادداشت رئیس جمهوری 
در فدرال ریجستر ثبت و منتشر نمی شود و متن آن نیز به 
اختیارات رئیس جمهوری مستند نیست وصرفا برای اعمال 

مدیریت در نهادهای اجرایی است.
سوال  به  پاسخ  در  فوریه   ۳۱ ترامپ  دولت  سخنگوی   
خبرنگاری درباره سیاست دولت ترامپ در دور دوم ریاست 

بود:  گفته  ایران  اسلامی  جمهوری  قبال  در  جمهوری اش 
رئیس جمهور موضع خود را درباره ایران کاملا شفاف اعلام 

کرده است.
لیویت سخنگوی کاخ سفید، سوالی  از کارولین  خبرنگاری 
علیه جمهوری اسلامی ایران و تاکید ترامپ بر عدم دستیابی 
بکارگیری  احتمال  نیز  و  ای  هسته  به سلاح  تهران  احتمالی 
به  پاسخ  از  سفید  کاخ  سخنگوی  که  پرسید  نظامی  گزینه 
رئیس  گفت:  اما  کرد  خودداری  دار  جهت  سوال  این 
جمهوری آمریکا موضع خود را درباره ایران بصورت کاملا 
زمانی  را  موضع  این  )ترامپ(  او  است.  کرده  اعلام  شفاف 
حال  اکنون  و  می شد،  انجام  غزه  بس  آتش  مذاکرات  که 

اجراست، به وضح بیان کرد.
پیش از این، دونالد ترامپ، درباره ایران با بیان این ادعا که 
خوب خواهد بود اگر مسائل با ایران را بدون حمله اسرائیل 

بتوانیم حل کنیم، گفت: امیدوارم ایران توافق کند.
لغو  هدف  با   ۱۳۹۴ سال  در  برجام  امضای  از  پس  ایران 
را  تعهدات خود  مسئولیت پذیر،  به عنوان کشوری  تحریم ها، 
به طور کامل اجرا کرد؛ موضوعی که در ۱۶ گزارش آژانس 
بین المللی انرژی اتمی مورد تأیید قرار گرفت. با این حال، 
یکجانبه  تصمیم  و  ترامپ  دونالد  آمدن  کار  روی  از  پس 
می   ۸(  ۱۳۹۷ اردیبهشت   ۱۸ در  برجام  از  خروج  برای  او 
بودند، دوباره  لغو شده  توافق  ۲۰۱۸(، تحریم هایی که طبق 

اعمال شدند.
در واکنش به این اقدام، ایران در سال ۲۰۱۸ سازوکار حل 
فعال  برجام  مشترک  کمیسیون  چارچوب  در  را  اختلاف 
بیانیه ای،  با صدور  باقی مانده توافق  نتیجه، اعضای  کرد. در 
آمریکا  از خروج  ناشی  جبران خسارت های  برای  تعهد   ۱۱
ارائه کردند. با این وجود، اجرای نامتوازن برجام و تشدید 
تحریم های یکجانبه آمریکا، ایران را ناچار کرد تا یک سال 
پس از خروج واشنگتن، اجرای گام به گام برخی از اقدامات 
این  در  کند.  متوقف  را  خود  هسته ای  تعهدات  داوطلبانه 
اروپایی  کشورهای  به  توافق،  به  پایبندی  با  ایران  مدت، 
دلیل  به  اما  کنند،  عملی  را  خود  وعده های  تا  داد  فرصت 
عدم تحقق این وعده ها، تهران در چند مرحله تعهدات خود 

را کاهش داد.
دولت  این   ،۲۰۲۱ ژانویه  در  بایدن  جو  آمدن  کار  روی  با 
سیاست خروج یکجانبه ترامپ از برجام را محکوم کرد اما 
در عمل همان سیاست فشار حداکثری دولت پیشین را ادامه 
دیپلماسی،  به  بازگشت  برای  واشنگتن  ادعای  به رغم  داد. 
جبران  و  برجام  به  بازگشت  برای  لازم  اراده  سفید  کاخ 

سیاست های شکست خورده ترامپ را نشان نداده است.
مذاکرات برای احیای برجام طی هشت دور در وین برگزار 
این  ایران در  و  اروپا  اتحادیه  نمایندگان گروه ۴+۱،  و  شد 

گفت وگوها شرکت کردند.
 هیأت آمریکایی نیز به طور غیرمستقیم در مذاکرات حضور 
داشت اما به دلیل تناقض در رفتار، تعلل در تصمیم گیری و 

زیاده خواهی واشنگتن، توافقی حاصل نشد.
دیپلماسی  ایران در عرصه  اسلامی  آنجایی که جمهوری  از 
از هر فرصتی برای تبیین مواضع، طرح دغدغه ها و پیگیری 
مطالبات خود استفاده می کند، گفت وگوها برای از سرگیری 
مذاکرات هسته ای با سه کشور اروپایی )انگلیس، فرانسه و 

آلمان( و اتحادیه اروپا را پیگیری می کند.
تاکنون سه دور گفت وگو برگزار شده و طرف ها در تلاش 
روند  ادامه  و  تنش ها  کاهش  برای  را  لازم  زمینه  تا  هستند 

دیپلماسی فراهم کنند.
ایران همواره تأکید کرده است که برای دستیابی به توافقی 
به صورت تضمین شده  اعتماد که تحریم ها را  قابل  پایدار و 
لغو کند و مانع از سوءاستفاده در آینده شود، آمادگی دارد.

غزه،  تصرف  برای  ترامپ  تحریک آمیز  اظهارات  پی  در 
مقامات کشورهای عربی گفتند که نسبت به اظهارات عجیب 
رئیس جمهور آمریکا درباره کنترل غزه احساس سردرگمی، 

نگرانی و بدبینی دارند. 
پیشتر »دونالد ترامپ« رئیس جمهور آمریکا در جریان دیدار 
کاخ  در  صهیونیستی  رژیم  نخست وزیر  نتانیاهو«  »بنیامین  با 

واشنگتن  اشغالگرانه  سیاست های  راستای  در  سفید 
در دست خواهد گرفت  را  غزه  کنترل  »آمریکا  گفت: 
آن  صاحب  ما  کرد.  خواهیم  زیبایی  کارهای  آن  با  و 
خواهیم بود و همه ویرانه ها را بازسازی خواهیم کرد 
که شغل های  یافته خواهیم ساخت  توسعه  منطقه ای  و 
فراهم  )صهیونیست ها(  منطقه  مردم  برای  بسیاری 

خواهد کرد.«
ترامپ در سخنانی که با محکومیت شدید مواجه شده 
است، افزود: »اما فلسطینیان نباید به غزه بازگردند. اگر 
امیدوارم  بود.  خواهد  گذشته  مانند  شرایط  بازگردند، 
آتش بس شروع صلحی ادامه یافته باشد تا کشتار پایان 

یابد.«
غزه  در  آتش بس  توافق  و  حماس  درباره  همچنین  او 
پیچیده ای  آدم های  با  زدن  کله  و  سر  »درحال  گفت: 
می توانیم  ما  توافق خواهیم رسید.  به  قطعا  اما  هستیم، 
که  دارد  وجود  زیادی  بسیار  موارد  برسیم.  توافق  به 

می تواند مخرب باشد، اما می توانیم به توافق برسیم.«
در همین حال شبکه خبری سی ان ان به نقل از مقامات عرب 
درباره  ترامپ  ناگهانی  اظهارات  به  »نسبت  داد:  گزارش 

کنترل غزه احساس سردرگمی، نگرانی و بدبینی می کنیم.«
و سخت  تند  ترامپ  »اظهارات  افزودند:  عربی  مقامات  این 
بود و درک و فهم آن سخت بود و برای درک آنها به وضوح 
را  غزه  شکننده  توافق  ترامپ  اظهارات  داریم.  نیاز  بیشتری 

به خطر انداخت.«
که  گفت  سی ان ان  از  مارکوارت  الکس  به  عرب  مقام  یک 
آزادی  توافق  و  شکننده  آتش بس  می تواند  ترامپ  اظهارات 
اسیران صهیونیست در غزه را به خطر بیندازد. این دیپلمات 
پیشنهادهایی  چنین  که  عمیقی  پیامدهای  »شناخت  گفت: 
خاورمیانه  همچنین  و  فلسطین  مردم  حیثیت  و  زندگی  بر 
به  نسبت  همچنین  است.«ترامپ  ضروری  دارند،  گسترده تر 
رسیدن به توافقی برای »اسکان دائمی« فلسطینیان ابراز علاقه 
برای همیشه  از غزه  آن ها  درباره خروج  »من  کرد و گفت: 
باید  است.  بسیار خطرناک  غزه  در  شرایط  می کنم.  صحبت 
آن را بازسازی کنیم. چیزی جز خرابی و مرگ در غزه وجود 
ندارد. امیدوارم فلسطینیان به دنبال بازگشت به غزه نباشند.«

خاورمیانه  صلح  سابق  مذاکره کننده  میلر«  دیوید  »آرون 

سی ان ان  به  فلسطین  عرب  همسایه   ۲ به  اشاره  با  آمریکا 
گفت: »این یک معامله املاک و مستغلات برای آنها نیست، 
یک  این  نیست.  آنها  برای  بشردوستانه  موضوع  یک  حتی 

مسئله وجودی است.«
خواست ترامپ برای جابجایی فلسطینیان که در ابزار نگرانی 
که  است  درحالی  است،  نهفته  آن ها  به  نسبت  او  تصنعی 

کشورهای منطقه و جامعه جهانی هرگونه جابجایی اجباری 
فلسطینیان را محکوم و با آن مخالفت کرده است. از طرفی، 
فلسطینیان درحال بازگشت میلیونی به سراسر غزه هستند. با 
این وجود، رئیس جمهور آمریکا مدعی شد: »فلسطینیان در 

غزه باید به کشورهایی فراتر از اردن و مصر بروند.«
عربی  از کشورهای  کلیدی  گروه  یک  گزارش سی ان ان،  به 
اعلام کردند که قاطعانه هرگونه تلاش برای اسکان مجدد یا 

اخراج فلسطینیان از غزه را رد می کنند.
وزرای خارجه اردن، امارات متحده عربی، عربستان سعودی، 
قطر و مصر روز شنبه بیانیه ای جامع صادر کردند و در آن 
 ۲ راه حل  تحقق  برای  ترامپ  با  که  کردند  امیدواری  ابراز 

دولتی در غرب آسیا همکاری کنند.
غزه  از  فلسطینیان  انتقال  برای  ترامپ  پیشنهاد  با  آن ها  اما 
مخالفت کردند. این وزرای خارجه، بدون اشاره مستقیم به 
این پیشنهاد، بار دیگر بر تعهد خود به بازسازی این منطقه 
فلسطینیان  مستمر  »حضور  تضمین  و خواستار  کردند  تأکید 
وزرای  نشست  از  پس  کشورها  شدند.این  سرزمینشان«  در 
»قاطعانه  که  کردند  اعلام  بیانیه ای  در  قاهره  در  خارجه 
از جمله  این حقوق را تهدید کند،  اقداماتی را که  هرگونه 
منازل،  تخریب  اجباری،  اخراج  شهرک سازی،  گسترش 

الحاق اراضی، یا آوارگی فلسطینیان از طریق اخراج مستقیم 
یا مهاجرت تحمیلی، رد می کنند.«

درباره  اردن  پادشاه  با  که  کرد  اعلام  ژانویه  ماه  در  ترامپ 
و  خاورمیانه  از  دیگر  نقطه ای  در  مسکن  ساخت  احتمال 
کشورهای  به  غزه  از  فلسطینی  میلیون  یک  از  بیش  انتقال 

همسایه گفتگو کرده است.
ریاست جمهوری  هواپیمای  در  خبرنگاران حاضر  به  او 
تعداد  شما  دارم  دوست  که  گفتم  او  »به  گفت:  آمریکا 
کل  به  حاضر  حال  در  من  چون  بپذیرید،  را  بیشتری 
نوار غزه نگاه می کنم و وضعیت آن کاملًا آشفته است، 
نفر  میلیون  نیم  یک آشفتگی واقعی. شما درباره یک و 
پاکسازی  را  منطقه  آن  فقط کل  ما  و  می کنید،  صحبت 

می کنیم.«
در  بیفتد.  اتفاقی  باید  اما  »نمی دانم،  داد:  ادامه  ترامپ 
است.  تخریب شده  منطقه  یک  عملا  اینجا  حاضر  حال 
تقریبا همه چیز ویران شده و مردم در حال جان باختن 
کشورهای  از  برخی  با  می دهم  ترجیح  بنابراین  هستند، 
بسازیم؛  مسکن  دیگر  مکانی  در  و  کنم  همکاری  عربی 
جایی که فکر می کنم آن ها شاید بتوانند برای یک بار هم 

که شده در صلح زندگی کنند.«
موضوعات  به  عربی  کشورهای  خارجه  وزرای  بیانیه 
مختلفی درباره بازسازی غزه پرداخت، چرا که آتش بس 
برای  را  فرصتی  صهیونیستی  رژیم  و  حماس  بین  شکننده 
ارزیابی پیامدهای یک درگیری ۱۵ ماهه خشونت آمیز در این 

منطقه فراهم کرده است.
این  ایالات متحده در تسهیل  از آنچه »نقش مهم  این گروه 
جو  و  ترامپ  که  توافقی  کردند؛  تمجید  خواندند،  توافق« 
کرده اند  تلاش  دو  هر  آمریکا،  پیشین  رئیس جمهور  بایدن، 

اعتبار آن را به نام خود ثبت کنند.
از  اشغالگر  نیروهای  کامل  خروج  خواستار  همچنین  آن ها 
رد  را  غزه  نوار  تقسیم  برای  تلاش  هرگونه  و  شدند  غزه 
کردند. علاوه بر این، آن ها بر »نقش ضروری« آژانس امداد 
تأکید  )آنروا(  فلسطینی  پناهندگان  برای  ملل  کار سازمان  و 
آژانس  این  فعالیت  ممنوعیت  آنکه  از  پس  روز  دو  کردند، 

توسط رژیم صهیونیستی اجرایی شد.
سابق  اطلاعاتی  ارشد  مقام  یک  سانر«  »بت  حال  همین  در 
دوره  اولین  در  را  ترامپ  روزانه  اطلاعاتی  جلسات  که 
گفت  سی ان ان  به  می کرد،  برگزار  او  ریاست جمهوری 
تحولات خیره کننده روز سه شنبه یادآور این بود که ترامپ 
به  نمی کند.«  فکر  خارجی  سیاست  معمولی  نهاد  یک  »مثل 
علیه  پیشنهادها  و  طرح ها  این  با  منطقه  مسلمانان  او،  گفته 

غزه، مخالف هستند. 

عراقچی:

 »میدان، دیپلماسی و رسانه« باید با یکدیگر حرکت کنند

نجابت: 

مجلس اجازه واگذاری ایران خودرو به کروز را نمی دهد

نایب رئیس سابق کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس مطرح کرد

اتهام جاسوسی سوئد علیه ایران؛
 بازی در میدان جدید لابی صهیونیستی برای تنش با ایران

»طوفان  همایش  اختتامیه  در  کشورمان  امورخارجه  وزیر 
الاقصی و غزه، واقعیت ها و روایت ها« گفت: معتقدم میدان 

و دیپلماسی دو عرصه جدا از هم نیستند.
الاقصی و  اختتامیه همایش طوفان  سید عباس عراقچی در 
شعبانیه،  اعیاد  تبریک  ضمن  روایت ها،  و  واقعیت ها  غزه، 
اسلامی،  انقلاب  شهدای  مقام  و  فجر  دهه  داشت:  اظهار 

شهدای مقاومت در غزه و لبنان و یمن را گرامی می داریم.
وی با اشاره به روایت سازی در سیاست خارجی، ادامه داد: 
معتقدم میدان و دیپلماسی دو عرصه جدا از هم نیستند بلکه 
یک مجموعه یکپارچه هستند. دیپلماسی دستاوردهای میدان 

را استفاده و به حیثیت ملی تبدیل می کند.
عزت  به  را  میدان  دستاوردهای  دیپلماسی  گفت:  عراقچی 

ملی تبدیل می کند.
وزیر خارجه افزود: در کنار میدان و دیپلماسی ضلع سومی 
در  را  مهمی  نقش  رسانه  است.  رسانه  آن  و  دارد  وجود 
ساختن روایت از میدان و دیپلماسی و نهایتاً روایت پیروزی 

و شکست را دارد.
وی گفت: ممکن است در عرصه میدان و دیپلماسی موفق 
این  در  نباشیم  موفق  روایت  و  رسانه  عرصه  در  اما  باشیم 

صورت دستاوردها روایت نمی شود.
با  باید  رسانه  و  دیپلماسی  و  میدان  کرد:  عنوان  عراقچی 

یکدیگر حرکت کنند.
وزیر خارجه با اشاره به پیوست رسانه ای برای هر اقدام و 
دیپلماسی  و  میدان  عرصه  در  که  همانطور  افزود:  حرکتی، 
یک نبردی در جریان است در عرصه رسانه و روایتگری نیز 
یک نبرد میان روایت ها جریان دارد لذا کسی برنده خواهد 

بود که در نبرد روایت ها پیروز شده باشد.
وی گفت: طرف های مقابل ما کنترل خوبی بر رسانه های بین 
المللی دارند خوب است و می توانند حرف خودشان را در 
جهان پخش کنند.وزیر امور خارجه ادامه داد: فضای مجازی 
همه  در  مخاطبان  به  دسترسی سریع  برای  فرصتی  می تواند 
جای دنیا باشد. این فضا به قدری گسترده است که امروز 

یک فرد می تواند به تنهایی روایتی داشته باشد.
عراقچی با اشاره به عملیات طوفان الاقصی گفت: آنچه در 
کنار نبرد میدان در غزه می گذشت یک نبرد دیپلماتیک هم 
وجود داشت. در این عرصه دشمنان مقاومت از دستاوردهای 
خیلی زیادی برخوردار نشدند و جریان مقاومت در عرصه 

رسانه بروز و ظهور خوبی داشت.
اعلام  هدف  دو  غزه  در  صهیونیستی  رژیم  افزود:  عراقچی 
شده داشت اول برای آزادی اسرای خودشان و دوم نابودی 
حماس بود. امروز در چشم جامعه جهانی شکست خورده به 
حساب می آیند. این برای فلسطینی ها یک پیروزی است چرا 

که در دو هدفی که اعلام کرده بودند ناکام ماندند.
وی تصریح کرد: رژیم مجبور شد بعد ۱۶ ماه کشتار با همان 
حماس بنشینند و مذاکره کنند و برای آزادی اسرای خودشان 

امتیاز دهند. در طول این مسیر چهره ای که با کمک رسانه به 
جهانیان ارائه شد یک چهره دژخیم جنایتکار نسل کش بود.

ناچار  المللی  بین  کیفری  دیوان  کرد:  عنوان  خارجه  وزیر 
شد که نخست وزیر رژیم را به عنوان جنایتکار بین المللی 

معرفی کند.
نتانیاهو  به  پرواز  مجوز  کشورها  برخی  داد:  ادامه  عراقچی 
از خاک خودشان را در سفرهایش نمی دادند. حماس پس 
از آتش بس چهره مقاومی را از خود نشان داد و با اقتدار، 
اسرا را با زندانیان فلسطینی مبادله می کند و این چهره یک 
طرف پیروز در جنگ است و اگر رسانه های صهیونیستی را 
دنبال کنید این مهم عاملی به بحث داخلی در رژیم شده که 
خودشان را شکست خورده می دانند و حتی طرف های غربی 

ابراز نگرانی کرده اند.
علی رغم  بودیم  شاهد  لبنان  در  را  اتفاق  همین  افزود:  وی 
ضرباتی که به حزب الله وارد شد، اما وقتی حملات زمینی 
شروع شد حزب الله کماکان توانست مقاومت کند و نشان 

داد، حزب الله بدنه اجتماعی خود را هنوز دارد.
وزیرخارجه گفت: مقاومت یک آرمان و مکتب است و این 
برد. سلاح  بین  از  بمباران هوایی نمی توان  از طریق  مکتب 
اصلی مقاومت تسلیحات رایج نظامی نیست بلکه خون شهید 

است.
از  درست  روایتگری  ما  که  است  این  مهم  گفت:  عراقچی 
مقاومت و ثمرات آن را داشته باشیم. مقاومت دوره سختی 
را گذرانده و الان زمان آن است که خود را بازسازی کند 
و درس هایی که از این جنگ گرفته را به کار گیرد. مطمئن 

هستیم که قوی تر به میدان بازخواهد گشت.
وزیرخارجه گفت: این اولین بار نیست که مقاومت دبیرکل 
سید  شهادت  از  پس  الله  حزب  می دهد،  دست  از  را  خود 

عباس موسوی قوی تر شد.
وی عنوان کرد: جمهوری اسلامی ایران در دوران مقاومت 
نقش خود را در پیشبرد مقاومت ایفا کرده است. هیچ تفاوتی 
نداشته است. رسانه هم در  دیپلماسی وجود  میدان و  میان 

کنار ما بوده و بیشتر از این هم باید باشد.

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: باید هرچه سریع تر 
اهلیت  عدم  درباره  رقابت  شورای  نظر  تجدید  هیئت  نظر 

شرکت کروز ابلاغ شود.
روح الله نجابت گفت: از جلسه  رؤسای قوا و هیئت دولت و 
هیئت رئیسه مجلس که به صورت مشترک برگزار شد، تشکر 
می کنم، این جلسات باید منجر به اتفاق واقعی در معیشت 
مردم شود، همان جایی که دشمنم از دو مسیر ارز و ناترازی 
انرژی روی آن دست گذاشته تا کشور را دچار چالش کند.

وی بیان کرد: آقایان رؤسای قوا! در موضوع ارز ما مصوبه 
داریم، برنامه هفتم ملاک عمل باید باشد. آقای رئیس جمهور 
گفتید برنامه هفتم را مورد توجه دارید، پس بسم الله. بانک 
در  ارز  نرخ  کنترل  در  نظارتی خود  وظیفه  به  باید  مرکزی 
نیست.  پذیرفته  رهاشدگی  این  کند،  غیررسمی، عمل  بازار 
حرکت جدی لازم است. قیمت ارز به دلایل غیر اقتصادی 
بالا می رود و آن موضوعات برطرف می شود، اما قیمت ارز 

پایین نمی آید. چه کسی باید جواب دهد؟
نماینده مردم شیراز در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: 

چرا اصلاح فرآیندها اتفاق نمی افتد؟
 چرا بی تفاوتی است؟ ما از وزیر اقتصاد و از رئیس بانک 
دفعی  و  شخصی  نباید  تصمیمات  داریم.  انتظار  مرکزی 
برنامه  در  انرژی  ناترازی  موضوع  در  متذکر شد:  باشد.وی 
تصویب  را  بهینه سازی  ملی  سازمان  تشکیل  موضوع  هفتم 
کردیم که باید ذیل رئیس جمهور باشد و نباید تبدیل به یک 
موضوع فرعی در ذیل سازمان برنامه و بودجه شود. ما انتظار 

اصلاح فرآیندها را داریم.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی تصریح کرد: رئیس محترم قوه قضائیه، جنابعالی که 
مسئول رسیدگی به ابهامات در پرونده های فساد هستید، از 

پیگیری های شما در موضوعاتی که منجر به نتیجه می شود، 
اطلاع رسانی ها  بعضی  و  اوقات  بعضی  اما  می کنیم،  تشکر 

ابهام در ذهن مردم ایجاد می کند.
نجابت یادآور شد: در ۲۲ اسفند ۱۴۰۲، سخنگوی قوه رسماً 
است. چه شد.  رأی  آماده صدور  کروز  پرونده  کرد  اعلام 
تعیین  نباید  پرونده  این  است.  گذشته  سال  یک  به  قریب 
نظر  تجدید  هیئت  در  دیروز  کرد:  بیان  شود؟وی  تکلیف 
شورای رقابت عدم اهلیت این شرکت تأیید شده، چرا ابلاغ 
نمی شود؟ تا این ساعتی که من دارم عرض می کنم این ابلاغ 

اتفاق نیفتاده است.
نجابت اظهار کرد: شرکتی که در ۱۵ سال گذشته ۲۳ درصد 
دیگری  دنبال کرسی  به  الان  داشته،  را  ایران خودرو  سهام 

است.
 تعیین تکلیف بکنید و اگر فساد است، نباید اتفاق بیافتد. ما 
نمی خواهیم خودروساز ناکارآمد کارش ادامه پیدا کند، اما 
مسیرش دادن انحصار به یک مجموعه ای که خود آن فساد 

دارد، قطعاً نیست. ما در مجلس اجازه نمی دهیم .

نایب رئیس سابق کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی، تاکید کرد: مرکز اسلامی امام علی 
فعالیت  سوئد  کشور  مقررات  و  قوانین  چارچوب  در  )ع( 
داشت و اتهام جاسوسی تنها بهانه ای جدید برای ایجاد یک 

تنش سیاسی با جمهوری اسلامی ایران است. 
شهریار حیدری با محکومیت اقدام سوئد به دنبال بازداشت 
بیان  اتهام جاسوسی،  مدیر مرکز اسلامی امام علی )ع( به 
کرد: سوئد جزو کشورهایی است که در ظاهر مدافع حقوق 
بشر است؛ بر همین اساس فعالیت های دینی و مذهبی  باید 
برای همه گروه های مسلمان  و غیرمسلمان در این کشور 
آزاد باشد. جمهوری اسلامی ایران نیز در همین چارچوب 
و با رعایت قوانین و مقررات  دولت سوئد مرکز اسلامی 
امام  علی )ع( را به عنوان یک پایگاه مذهبی در این کشور 
و  بوده  اروپا  مردم  برای  پایگاه مذهبی  تا  اندازی کرد  راه 

مردم از جهت مراجعات مذهبی پایگاهی داشته باشند.
مرکز اسلامی امام علی )ع( هیچ گونه فعالیت غیر مذهبی 

نداشت
فعالیت های  کشورها  همه  در  کرد:  اظهار  ادامه  در  وی 
فرهنگی و مذهبی در چارچوب قوانین و مقررات آن کشور 
است  ها  سال  نیز  علی  امام  اسلامی  مرکز  است.  مرسوم 
فعالیت  گونه  هیچ  و  داشته   فعالیت  سوئد  کشور  در  که 
غیرمذهبی و غیر فرهنگی نداشته است و هیچ جاسوسی نیز 
تاثیر لابی  اخیرا تحت  نداشته است.  فعالیتی  این مرکز  در 

تنش  یک  دنبال  به  سوئد  آمریکایی،  و  صهیونیستی  های 
سیاسی با جمهوری اسلامی ایران بود، اما هیچ گونه بهانه 
ای برای ایجاد تنش نداشت تا اینکه مرکز امام علی )ع( را 

یک بهانه قرار داد.
اتهام جاسوسی علیه مدیر مرکز اسلامی امام علی )ع( هیچ 

گونه مبنای حقوقی ندارد
اتهام  کرد:  تصریح  اسلامی،  شورای  مجلس  ادوار  نماینده 
جاسوسی علیه مدیر مرکز اسلامی امام علی )ع( هیچ گونه 
کشور  اقدام  این  ندارد.  حقوقی  و  سیاسی  عقلانی،  مبنای 
سوئد محکوم به شکست است  و قطعا به نتیجه خاصی نیز 
نخواهد رسید. طبیعتا جمهوری اسلامی ایران در چارچوب 
قوانین و مقرارت بین المللی با محوریت دستگاه دیپلماسی 
این اتهام را پیگیری خواهد کرد. در نهایت مشخص خواهد 
بین  دیپلماسی و حقوق  برخلاف عرف  اتهام   این  شد که 

الملل است.
سوئد همواره پایگاه منافقین بوده است

وی در ادامه تاکید کرد: باید متوجه این موضوع باشیم که 
جریان نفاق در کشورهای اروپایی فعالیت جدی داشته و 
می دهند.  اروپایی  کشورهای  به  کذب  و  دروغ  اطلاعات 
سوئد نیز همواره پایگاه منافقین بوده است، بنابراین تحت 
تاثیر این جریانات بوده و تصمیم غلطی اتخاذ کرده است. 
دستگاه دیپلماسی ما با قدرت و فوریت این اتهام دروغین 

را پیگیری خواهد کرد.

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: ابراهیم بهمنی جلالی
لیتوگرافی و چاپ شاخه سبز قم		
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